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Vážení sousedé,
vítejte v  novém roce 
s  krásným letopoč-
tem! Je to více než 
sto let, kdy se na-
posledy skládal ze 
dvou shodných čísel 
– 1919. Tehdejší svět 
byl zdecimován po 

velké a ničivé válce. Ten náš současný se 
sice neutápí v  celosvětovém válečném 
konfliktu, o klidu zbraní však nemůže být 
řeč. Vzpomínám si, že nás v dějepise pan 
profesor učil o jednom zajímavém faktu: 
kdosi prý spočítal, že v zaznamenaných 
dějinách lidstva snad nenastal jediný rok 
bez války. Sám profesor pak lehce dopl-
nil, že jediný konflikt, který stál za uznání, 
byl ten o bájnou trojskou Helenu… 

Motivy současných válečných vřav 
jsou však pravděpodobně zcela jiné 
a  my můžeme být jen vděčni za to, že 
se nás prakticky netýkají. Dokonce je 
prý naše země v měřítku tzv. Globální-
ho indexu míru považována za jeden 
z nejmírumilovnějších států světa (drží-

me se snad v nejlepší patnáctce). Jenže 
zbraněmi se řinčí takřka za našimi hum-
ny. Mám pocit, že mnozí z nás berou mír 
za stejnou samozřejmost, jako že každé 
ráno vyjde slunce. Jsme si tak jisti? A co 
jsme sami udělali proto, aby tomu tak 
bylo? „Boj“ o skutečný mír začíná uvnitř 
nás samotných. 

Na prahu nového roku nám všem pře-
ji, abychom v tom svém vlastním světě 
zvládali každý den neválčit. Abychom 
při každém konfliktu hned proti sobě 
netasili zbraně nejtěžšího kalibru. Sami 
dobře víme, jak se z  podobných život-
ních postojů těžko ustupuje. Neboť  
„co jsi z  úst vypustil, ani párem volů  
nedostaneš zpět“. Kéž tedy i v naší zemi, 
a především v naší obci vládne skuteč-
ný mír a klid „zbraní“ mezi lidmi. Nechť 
se nám daří mezi sebou pěstovat dob-
ré sousedské vztahy. Ať se dobře vede  
každému, kdo se o to (nejen) letos bude 
upřímně snažit. A  těm, kdo se snažit 
nechtějí, budiž předem odpuštěno. Vše 
dobré v roce 2020!

František Kroutil, váš starosta
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V souvislosti se zvýšenou ochranou 
osobních údajů (GDPR) již nyní není 
možné některé konkrétnější údaje v sou-
vislosti s usneseními zastupitelstva obce 
Telnice zveřejňovat. Děkujeme za pocho-
pení. 
Zastupitelstvo obce Telnice schvaluje:
•  obecně závaznou vyhlášku obce Telnice 

č. 01/2019, o místním poplatku ze psů,
•  obecně závaznou vyhlášku obce Telni-

ce č. 02/2019, o  místním poplatku za 
provoz systému shromažďování, sběru, 
přepravy, třídění, využívání a odstraňo-
vání komunálních odpadů,

•  obecně závaznou vyhlášku obce Telni-
ce č. 03/2019, o  místním poplatku za 
užívání veřejného prostranství,

•  obecně závaznou vyhlášku obce Telni-
ce č. 04/2019 – Požární řád,

•  sazebník úhrad za poskytování informa-
cí podle zákona č. 106/1999 Sb., o svo-
bodném přístupu k informacím, ve zně-
ní pozdějších předpisů pro rok 2020,

•  dodatek č. 1 k dohodě o vytvoření pra-
covních příležitostí v rámci veřejně pro-
spěšných prací a poskytnutí příspěvku 
č. BOA-V-49/2019 ze dne 26.  8.  2019 
s  Úřadem práce Česká republika (IČ: 
72496991),

•  žádost Kinematografu bratří Čadíků 
o spolupráci při akci Filmové léto 2020 
s  tím, že budou tři promítací dny a  vý-
běr filmů zařídí paní Bohumila Hrazdí- 
rová,

•  pojistnou smlouvu – Autopojištění 
NAMÍRU (povinné ručení pro hasičské 
vozidlo IVECO) s  Kooperativa pojiš-
ťovna, a.  s. (IČ: 47116617) na dobu od 
2. 12. 2019 do 2. 1. 2020,

•  pořízení a  montáž venkovní skříně 
pro defibrilátor Aivia 310 pro AED  
Lifepak CR Plus za cenu 52 431 Kč vč. 
DPH od společnosti S&T Plus s.  r.  o.  
(IČ: 25701576),

•  nájem části obecního pozemku p.  č. 
1415 v  k.  ú. Telnice u  Brna o  výměře  
41 m2 a příslušnou smlouvu o  nájmu 
obecních pozemků,

•  dodatek č. 2 plánovací smlouvy ze dne 
11. dubna 2017 (prodloužení komuni-
kace Lány), 

•  dodatek č. 16 ke smlouvě o  zavedení 
a  následném vedení majetkové a  pro-
vozní evidence a o jejím předávání s Vo-
dárenskou akciovou společností, a.  s. 
(IČ: 49455842),

•  kalkulaci vodného pro rok 2020 Vo-
dárenské akciové společnosti, a.  s.  
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(IČ: 49455842), cenu vodného pro ten-
to rok ve výši 39,42 Kč bez DPH/m3 
a cenu stočného pro tento rok ve výši 
35,64 Kč bez DPH/m3,

•  smlouvu o připojení k distribuční sou-
stavě z  napěťové hladiny nízké napětí 
č. 9001637896 se společností E.ON Dis-
tribuce, a. s. (IČ: 28085400),

•  smlouvu č. 1030051559/0100 o smlou-
vě budoucí o  zřízení věcného břeme-
ne se společností E.ON Distribuce, a. s.  
(IČ: 28085400),

•  žádost obce Nesvačilka o  úhradu do-
pravy občanů do divadla v  Boleradi-
cích: obec Telnice uhradí v  divadelní 
sezóně 2019/2020 celkem dvě jízdy au-
tobusu z Telnice do Boleradic,

•  mandátní smlouvu o  zajištění výkonu 
správy nemovitosti – Víceúčelové hři-
ště u  sokolovny – s  panem Adamem 
Langerem (IČ: 75796856),

•  vyřazení malotraktoru MT8-132.2 klasik 
a mobilního telefonu Iphone 664 Silver 
64 GB z majetku obce Telnice,

•  rozpočet obce Telnice pro rok 2020,
•  střednědobý výhled rozpočtu obce Tel-

nice pro roky 2021–2023,
•  neinvestiční příspěvek ve výši 3 389 Kč 

a neinvestiční příspěvek na pojištění ve 
výši 12 564,49 Kč pro DSO Region Ceza-
va (IČ: 71181199),

•  poskytnutí finančního daru společ-
nosti Hewer, z. s. (IČ: 66000653) ve výši  
20 000 Kč z  rozpočtu obce Telnice pro 
rok 2020 a příslušnou darovací smlouvu,

•  poskytnutí finančního daru z rozpočtu 
obce Telnice ve výši 5  000 Kč a  daro-
vací smlouvu s  Českým svazem včela-
řů, o. s., základní organizace Sokolnice  
(IČ: 72024739),

•  úhradu celkových nákladů spojených 
s opravou opěrné zídky u parkoviště na 
sokolovně vč. kontejnerového stání ve 
výši 50 160 Kč vč. DPH a úpravy veřej-
ného prostranství u  parkoviště u  Laš-
tůvků ve výši 96 106 Kč vč. DPH.

•  předání hasičky (dům V  dědině 457) 
a zásahového vozidla IVECO E130 CAS 
15/3000/0-M1R do užívání jednotce 
SDH Telnice,

•  dodatek č. 4  k pojistné smlouvě č. 
8603332081 s  Kooperativa pojišťovna, 
a. s. (IČ: 47116617),

•  dohodu č. 4900002200 o  podmín-
kách užívání elektronického zařízení 
v  režimu osvobozeném od úhrady 
mýtného s  Ředitelstvím silnic a  dálnic  
(IČ: 65993390) – pro hasičské vozidlo,

•  smlouvu o  připojení k  distribuční 
soustavě č. 320090152904 pro ha-
sičku se společností GasNet, s.  r.  o.  
(IČ: 27295567),

•  smlouvu o  sdružených službách do-
dávky plynu pro hasičku s Innogy Ener-
gie, s. r. o. (IČ: 49903209),

•  smlouvu o  sdružených dodávkách 
elektřiny ze sítě nízkého napětí č. 
9552079143 pro hasičku se společností 
E.ON Energie, a. s. (IČ: 26078201),

•  nabídku Vysokého učení technického 
v Brně – faktulta stavební (IČ: 00216305) 
na projektové práce: dokumentace pro 
stavební povolení v podrobnosti PDPS 
za cenu 174 200 Kč vč. DPH (cyklostez-
ka do nádražní čtvrti), 

•  nabídku společnosti NiTraM-projekt, 
s.  r. o. (IČ: 06964896) na provedení ak-
tualizace pasportu dopravního znače-
ní obce Telnice za cenu 34 000 Kč bez 
DPH,

•  smlouvu o dodávce služeb Selfnet pro 
MŠ Telnice za měsíční cenu 494 Kč vč. 
DPH, smlouvu č. 9025027906 o posky-
tování konektivity do sítě internet pro 
ZŠ Telnice za měsíční cenu 766 Kč vč. 
DPH a  smlouvu č. 9027021995 o  po-
skytování konektivity do sítě internet 
pro OÚ Telnice za měsíční cenu 766 Kč  
vč. DPH se společností itself, s.  r.  o.  
(IČ: 18826016) – vše s 12měsíčním zá-
vazkem s účinností od 1. 1. 2020,

•  dodatek č. 1  ke smlouvě o  dílo č.  
S20-033-0080 s  SWIETELSKY, staveb- 
ní s. r. o. (IČ: 48035599),

•  dohodu o  podmínkách výstavby se 
společností Vivo Connection, s.  r.  o.  
(IČ: 26900696),

•  poskytnutí věcného daru severočeské 
obci Telnice (IČ: 00267074) ve formě 
sněžné frézy YANMAR YSR 765C v hod-
notě 57 233 Kč vč. DPH a  současně 
schvaluje příslušnou darovací smlouvu,

•  vyhlášení výzvy k podávání nabídek na 
prodej obecní sekačky Husqvarna Ri-
der 21 Pro Flex AWD do 28. února 2020 
s tím, že minimální výše nabízené ceny 
bude činit 10 000 Kč vč. DPH,

•  pravidla pro poskytnutí dotací z  roz-
počtu obce Telnice pro rok 2020, výzvu 
k  předkládání žádostí o  dotací a  vzo-
rové veřejnoprávní smlouvy a  žádosti 
o dotaci typu A a B,

•  smlouvu o  nájmu, koupi najaté věci, 
o platbě za provedené výtisky a o pro-
vádění poprodejních služeb se společ-
ností RIBBON, s. r. o. (IČ: 60721227), tý-
kající se kopírovacího stroje Ineo+308 
vč. příslušenství (DF-629 podavač origi-
nálů a DK-510 stolek pod kopírku),

•  žádost Antonína Kočky o povolení hos-
tování lunaparku Kočka v Telnice o tel-
nických hodech, k hostování bude vyu-
žito parkoviště u sokolovny,

•  dodatek č. 14 ke smlouvě o  nájmu 
a  provozu kanalizace ČOV ze dne 
25.  1.  2007 s  Vodárenskou akciovou 
společností, a.  s. (IČ: 49455842), obcí 
Sokolnice (IČ: 00282596) a obcí Otma-
rov (IČ: 00488259),

•  poskytnutí finančního daru ve výši 900 
Kč Diecézní charitě Brno, Oblastní cha-
rita Rajhrad (IČ: 44990260) a příslušnou 
darovací smlouvu.

Zastupitelstvo obce Telnice bere na vě-
domí:
•  registraci akce a  rozhodnutí o  poskyt-

nutí dotace Ministerstva pro místní 
rozvoj ve věci projektu Parkoviště na 
pozemku parc. č. 1279/13 v k. ú. Telnice 
u Brna,

•  informaci starosty obce o  překážkách 
v realizaci zakázky Rekonstrukce místní 
komunikace Masarykovo nám. – ulička,

•  informaci starosty obce o  získání titu-
lu „Odpadový Oskar pro obec Telnice“ 
jako ocenění příkladu dobré praxe 
v oblasti nakládání s komunálními od-
pady,

•  rozsudek Nejvyššího správního sou-
du č.j. 10 As 323/2018 – 39 (napadený 
územní plán ve věci Domu důstojného 
stáří),

•  návrh Komise veřejného pořádku 
k  projednání žádosti ve věci parková-
ní vozidel v  ulici V  dědině a  schvaluje 
úkol starostovi obce, aby projednal 
s dopravním inženýrem Ing. Martinem 
Smělým reálnou možnost omezení 
parkování v  ulici V  dědině v  rámci ak-
tualizace pasportu dopravního značení 
v obci Telnice.

Zastupitelstvo obce Telnice konstatuje  
ověření ve smyslu s ust. § 54 odst. 2 zá-
kona č. 183/2006 Sb. o územním pláno-
vání a stavebním řádu (stavební zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, že ná-
vrh  změny č. 3  územního plánu Telni-
ce není v  rozporu s  politikou územního 
rozvoje, s  územně plánovací dokumen-
tací vydanou krajem, s výsledkem řešení 
rozporů, se stanovisky dotčených orgánů 
a  stanoviskem krajského úřadu vydává 
ve smyslu ustanovení § 6 odst. 5 písm. c)  
stavebního zákona za použití ust. § 43 
odst. 4  a § 55 odst. 2  stavebního záko-
na, v  souladu s  ust. §§ 171 a  následují-
cích zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, 
v platném znění, ust. § 13 a přílohy č. 7 
vyhlášky č.500/2006 Sb., o územně ana-
lytických podkladech, územně plánovací 
dokumentaci a způsobu evidence územ-
ně plánovací činnosti, formou opatření 
obecné povahy změnu č. 3 ÚP Telnice.

František Kroutil, starosta obce
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  VYÚČTOVÁNÍ POSKYTNUTÝCH DOTACÍ  
A FINANČNÍCH DARŮ ZA ROK 2019

ROZPOČET OBCE PRO ROK 2020
Schválený obecní rozpočet pro rok 

2020 vypadá téměř astronomicky: 
na straně příjmů i  výdajů je částka  
41 077 758 Kč. To je o 16,5 milionů více, 
než minule. Ne, skutečně jsme neob-
jevili ložiska vzácné ropy, ani lithiové 
doly, ba dokonce ani skládku nebo 
spalovnu neplánujeme… Důvodem 
je to, že chceme v  příštím roce spus-
tit projekt výstavby parkoviště vedle 
nádražní budovy, doplatit hasičské 
vozidlo i hasičku, provést rekonstrukci 
uličky na Masarykově náměstí, posta-
vit další rychlostní radar, pokusit se do-

jednat pozemkovou směnu s  farností, 
dokončit projekt zděné sportovní haly, 
pokračovat v  opravách školních bu-
dov, podporovat místní spolky a  far-
nost, sportovní a  kulturní život naší 
obce a  vše, na co jsou už u  nás lidé 
zvyklí. Tím jsem odpověděl na to, jak 
tyto peníze použijeme, důležité je také 
říci, kde na to vezmeme: v  první řadě 
počítáme s daňovými příjmy ve výši té-
měř 25,5 mil., dále s dotací na výstavbu 
parkoviště, která by se měla pohybo-
vat okolo 10 mil., korun, zbytek vykryjí 
ostatní příjmy, které obec každoročně 

má (z pronájmů majetku apod.), ale 
také příp. vlastní financování. Otazní-
kem jen zůstává, jestli se dotace ob-
jeví na obecním účtu v  letošním roce, 
nebo až v příštím. To je dnes u dotací 
vždy dopředu neodhadnutelné. Pokud 
by dorazila až v roce 2021, pak by obec 
tuto investiční akci předfinancovala ze 
svých prostředků a skončila v roce 2020 
ve ztrátě, v  roce 2021 pak ve velkém 
zisku. Uvidíme. Děkujeme všem, kteří 
nám v letošním roce budou k dobrému 
hospodaření jakkoliv pomáhat.

František Kroutil, starosta obce

Přinášíme vám přehled vyúčto-
vání poskytnutých obecních dotací 

a  finančních darů za rok 2019 s  tím, 
že jména fyzických osob z  důvodu 

ochrany pravidel GDPR nezveřejňu- 
jeme.

VYÚČTOVÁNÍ DOTACÍ A FINANČNÍCH DARŮ ZA ROK 2019  

Typ 
dotace Žadatel

Celkový  
počet  
členů

Počet 
telnických 

členů
do 18 let

Počet 
telnických 

členů
nad 18 let

Požado-
vaná  

dotace

Přidělená  
částka

Vyúčtovaná 
dotace Poznámka 

A SDH Telnice 28 x 25 10 000 Kč 10 000 Kč 10 000 Kč provozní činnost

A TJ Sokol Telnice 289 89 133 180 000 Kč 180 000 Kč 180 000 Kč provozní činnost

A Myslivecký spolek Telnice 21 x 17 20 000 Kč 20 000 Kč 20 000 Kč provozní činnost

A Telnický folklorní spolek 25 12 13 35 000 Kč 20 000 Kč 19 689 Kč* provozní činnost, *vráceno 311 Kč

A Orel jednota Telnice 295 42 64 200 000 Kč 95 000 Kč 95 000 Kč provozní činnost

A Římskokatolická farnost Telnice neeviduje neeviduje neeviduje 120 000 Kč 120 000 Kč 120 000 Kč opravy kostela a fary

A Telnické sluníčko 3 x 3 12 000 Kč 12 000 Kč 12 000 Kč provozní činnost

B x x x 3 000 Kč 3 000 Kč 3 000 Kč Tennessee Challenge Cup 2019

B x x x 7 500 Kč 7 500 Kč 7 500 Kč Sportovně-turistický víkend pro děti v Krkonoších

B x x x 10 000 Kč 10 000 Kč 10 000 Kč Tennessee Cup X. - nohejbalový turnaj 

B x x x 5 000 Kč 5 000 Kč 5 000 Kč Telničáci jedou na vodu X.

B x x x 5 000 Kč 5 000 Kč 5 000 Kč Zájezd do Jeseníků

B x x x 5 000 Kč 5 000 Kč 5 000 Kč Zájezd na kvalifikaci ME 2020 v házené

B x x x 5 000 Kč 5 000 Kč 5 000 Kč Zájezd pro seniory do kraje perníku

B x x x 5 000 Kč 5 000 Kč 4 479 Kč* Pietní akt u pomníků Kopjafa, *vráceno 521 Kč

CELKEM 502 500,00 501 668,00

POSKYTNUTÉ FINANČÍ DARY
Právní subjektivita Žadatel Darovaná částka Činnost / účel dotace

právnická osoba HEWER, z.s. 15 000 Kč sociální služby

fyzická osoba Občan s trvalým bydlištěm v Telnici 10 000 Kč sociální výpomoc, rodinná tragédie

fyzická osoba Občan s trvalým bydlištěm v Telnici  2 000 Kč sociální výpomoc, podpora postiženého dítěte

právnická osoba Domov pro seniory Sokolnice, p.o. 10 000 Kč sociální služby

právnická osoba Český svaz včelařů, o.s.  5 000 Kč chov včel

CELKEM 42 000 Kč
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„NOVÁ“ KNIHOVNA I KROJÁRNA V PROVOZU

POPLATEK ZA POPELNICE – 400 KČ LETOS NAPOSLEDY?

Na základě spuštění akce „kulový 
blesk“ (stěhování hasičů do nové hasič-
ky a následně také obecního a školního 
archivu, krojů, knihovny v budově OÚ 
atd.) začali obecní zaměstnanci připra-
vovat jednotlivé místnosti na obecním 
úřadě. V bývalém kadeřnictví (hasičské 
klubovně) byly odstraněny staré dře-
votřískové obklady zdí, byla komplet-
ně vybudována nová elektroinstalace 
(ta byla částečně ještě v hliníku a v po-
slední době působila potíže), bylo pro-
vedeno zednické zapravení zdí a  bylo 
vymalováno. Renata Jahodová spolu 
s manželem připravili pro „novou“ půj-

čovnu krojů regály na jejich uložení. 
Takže v  tuto chvíli je již jisté, že půj-
čování krojů bude probíhat v  přízemí 
a nebude nutné tahat rozměrné krabi-
ce schodištěm či výtahem do prvního 
patra. 

Další úpravy proběhly v bývalé hasičce, 
tedy v garáži OÚ. Zde došlo také k drob-
ným opravám elektronistalace a  bylo 
nově vymalováno. Přes veškerou snahu 
se nepodařilo vyčistit původní PVC pod-
lahu od vsáklého motorového oleje. Na 
doporučení odborníků byla tedy špinavá 
podlaha odstraněna a místo ní položeno 
nové PVC. Původní průchod mezi obě-

ma částmi knihovny byl znovu otevřen 
(doposud byl uzavřen sádrokartonovou 
příčkou). Nově si tedy telničtí čtenáři 
budou moci vybírat z významně většího 
objemu knih, v nové části knihovny jsou 
totiž umístěny regály, které si v loňském 
roce pořídila obec z  dotace Jihomorav-
ského kraje. 

Věříme, že provedená opatření 
v  obou místnostech potěší všechny, 
kteří je budou užívat, a že nabídnou li-
dem více komfortu. Za spolupráci děku-
jeme jak členům pracovní čety, tak i bri-
gádníkům a dodavatelům jednotlivých  
řemesel.   FK

I přes snahy o  maximální efektivitu 
hospodaření s odpady dochází okolo 
nás ke zvyšování vstupních nákladů 
(nejen v  odpadovém hospodářství). 
Jedním z  důvodů je růst mezd, který 
v  posledních letech jistě potěšil té-
měř každého občana, a  tak i  popelá-
ři dostali přidáno. A  nejen ti. Dalším 
faktorem je složitá situace na trhu 
s odpadovými komoditami – plastem 
a  papírem. Čína, která byla dlouho 
odběratelem a  zpracovatelem těchto 
druhotných surovin, svůj trh uzavírá 
světu a už od něj odmítá tento odpad 
vykupovat. Svět tedy musí hledat jiné 
způsoby zpracování, a  ty se bohužel 
prodražují. Otázkou je, jak se bude 
dále vyvíjet cena za uložení směsného 
komunálního odpadu či cena za jeho 
likvidaci v  brněnské spalovně, která 
v posledních letech také roste. Provo-

zovatel skládky směsného komunál-
ního odpadu v Martinicích, kterým je 
město Klobouky u  Brna, vypověděl 
všem obcím smlouvy, takže již sem od 
nového roku nemohou své odpady 
vyvážet – nyní tedy svážíme do Žab-
čic. S  ohledem na všechny tyto sku-
tečnosti je pravděpodobné, že v  ná-
sledujících letech budou muset obce 
své poplatky za odpady zvýšit, aby 
pokryly skutečné náklady na  provoz 
systému sběru a třídění odpadu. 

Už mnoho let však platí jedna důleži-
tá zásada, že výši poplatku za domovní 
odpad mohou lidé sami ovlivnit. Stále 
totiž platí, že obec dostává prostředky 
(odměnu) za třídění odpadu v  kolek-
tivním systému EKO-KOM. Budou-li 
tedy občané více třídit svůj odpad, 
bude to mít i pro ně pozitivní ekono-
mický dopad – nižší poplatky za po-

pelnice. Logika je tedy stále stejná, nic 
se na ní nemění. Doporučujeme dále 
všem občanům maximálně třídit od-
pad.  FK
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  NEJVYŠŠÍ SPRÁVNÍ SOUD ROZHODL  
VE VĚCI ÚZEMNÍHO PLÁNU

Zveřejňujeme anonymizovaný výňatek 
z  doručeného rozsudku 10 As 323/2018  
(ve věci napadeného územního plánu 
v  souvislosti s  plánováním Domu důstoj-
ného stáří):

Nejvyšší správní soud rozhodl v sená-
tě složeném z předsedy Ondřeje Mráko-
ty, soudkyně Michaely Bejčkové a soud-
ce Zdeňka Kühna v právní věci navrho-
vatelů: xxxxx, proti odpůrkyni: Obec Tel-
nice, se sídlem Růžová 243, Telnice proti 
opatření obecné povahy – změně č. 2 
územního plánu Telnice vydané usne-
sením zastupitelstva obce č. 44/2018 ze 
dne 3. 5. 2018, v řízení o kasační stížnos-
ti navrhovatelů proti rozsudku Krajské-
ho soudu v Brně ze dne 8. 11. 2018, čj. 
65 A 2/2018-58, 
  I.  Kasační stížnost proti výroku č. I roz-

sudku Krajského soudu v  Brně ze 
dne 8. 11. 2018, čj. 65 A  2/2018-58,  
se odmítá.

 II.  Ve zbytku se kasační stížnost za- 
mítá.

III.  Navrhovatelé jsou povinni zaplatit 
odpůrkyni náhradu nákladů řízení ve 
výši 3 400 Kč, a to do 30 dnů od práv-
ní moci tohoto rozsudku do rukou 
jejího zástupce.

Odůvodnění:
I. Vymezení věci
1.  Usnesením zastupitelstva obce Telni-

ce č. 44/2018 ze dne 3. 5. 2018 bylo 
vydáno opatření obecné povahy 
(OOP) – změna č. 2  územního plánu 
Telnice. 

2.  Navrhovatelé nesouhlasili s  tím, že 
plocha Z7 OV nadále zůstala urče-
na k  funkčnímu využití pro občan-
skou vybavenost, místo aby se stala 
veřejnou zelení. Navrhovatelčin po-
zemek byl sice touto změnou z  plo-
chy vyňat, ale bez zřejmých důvodů 
(a proti vůli navrhovatelů) byl nově 

označen jako plocha s  funkčním vy-
užitím orná půda. Dále navrhovate-
lům vadilo, že pro obsluhu plochy  
Z7 OV jsou do budoucna zajištěny dvě 
různé přístupové cesty – obě označené 
jako veřejně prospěšné stavby s  mož-
ností vyvlastnění. Podali proto ke Kraj-
skému soudu v  Brně návrh na zrušení 
změny č. 2 územního plánu Telnice.
Krajský soud zrušil napadenou změnu 

č. 2 v části stanovící účel využití plochy 
pozemku xxxxxxx, ve zbytku pak návrh 
zamítl.

Poučení: Proti tomuto rozsudku ne-
jsou opravné prostředky přípustné.

V Brně dne 21. listopadu 2019
Ondřej Mrákota v. r., předseda senátu
Toto rozhodnutí nabylo právní moci 

dnem 25. listopadu 2019
V Brně dne 10. prosince 2019

Nejvyšší správní soud

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU
TELNICE HOSPODAŘILA  
V ROCE 2019 SE ZISKEM

Podle předběžných výsledků hos-
podařila obec Telnice v  roce 2019 se 
ziskem 3  911 062 Kč (po odečtení pří-
spěvku do obecního fondu na obnovu 
vodovodu a kanalizace). K tomuto velmi 
pěknému výsledku přispělo dobré plně-
ní daňových příjmů, rozumná struktura 
výdajů a také odložení realizace rekon-
strukce uličky na Masarykově náměstí. 
Bližší komentář přinese k  již oficiálním 
výsledkům v  příštím vydání Telnické-
ho zpravodaje předseda finančního  
výboru.

VÝZVA K PODÁNÍ ŽÁDOSTÍ 
DO OBECNÍCH DOTAČNÍCH 
PROGRAMŮ

Na základě zastupitelstvem obce Tel-
nice schválených Pravidel pro poskyt-
nutí dotací z rozpočtu obce Telnice vy-
zýváme fyzické a právnické osoby k po-
dání žádosti o  dotaci z  rozpočtu obce 
Telnice v roce 2020.

Dotace typu A – Může být poskytnuta 
na krytí investičních nebo provozních 
(neinvestičních) nákladů příjemce. Vý-
zva k  předkládání žádostí byla uve-
řejněna na webových stránkách obce 
Telnice a úřední desce obecního úřadu 

Telnice. Žádosti o dotace předkládá ža-
datel do 30. března 2020. Žadatelem/
příjemcem dotace smí být pouze práv-
nická osoba.

Dotace typu B – Může být poskytnu-
ta na krytí neinvestičních (provozních) 
nákladů příjemce. Částka pro posky-
tování dotací je součástí schváleného 
rozpočtu obce Telnice a  její použití na 
dotace konkrétním příjemcům je ře-
šeno případným rozpočtovým opatře-
ním. Žádost o  dotaci předloží žadatel 
zpravidla dva měsíce před zahájením  
akce. 

Pro podání žádosti použijte formulá-
ře žádosti typu A či B podle toho, o jaký 
typ dotace žádáte. Bližší informace zís-
káte na obecním úřadě v Telnici. Upo-
zorňujeme žadatele na to, že v případě 
poskytnutí dotace typu A  není mož-
né, aby tentýž žadatel získal i  dotaci  
typu B.

ZAMĚSTNANCI OÚ TELNICE
Na přelomu roku došlo ke změnám 

v  zaměstnaneckém stavu na obecním 
úřadě. Od února 2020 nastoupila na 
pozici pomocné účetní Ivana Mifko-
vá, která tak převezme agendu po Ilo-
ně Kučerové a  Martě Klanicové, které 
v  závěru roku svůj pracovní poměr 

ukončily. V  sestavě pracovní čety se 
nemění složení kmenových zaměst-
nanců, avšak proměna vždy probíhá 
na pozicích s  podporou Úřadu prá-
ce ČR. V  únoru by měli zpět nastou-
pit Filip Stejskal, Jiří Daniel a  Martina 
Burková, nově je pak doplní Eduard 
Tesař. Dodavatelsky či brigádně pak 
vypomáhají ještě zedník Oldřich Dvo-
řáček a zahradnice Oldřiška Kozderová. 
Děkujeme všem za dosavadní spolu-
práci a  těšíme se na další i  s  novými  
tvářemi.

PRÁCE PRACOVNÍ ČETY  
V ZIMNÍCH MĚSÍCÍCH

Pracovní četa měla v  zimním ob-
dobí na starosti přípravu místnosti 
pro rozšíření knihovny, přestěhování 
krojárny, nový archiv pro obec i  tel-
nickou školu. Obecní pracovníci také 
pokračovali v  úpravě kontejnerové-
ho stání na sběrném místě v nádražní 
čtvrti u bývalých vojenských bytovek. 
V druhé polovině zimní doby čeká pra-
covní četu práce na zimním prořezu 
zeleně na veřejném prostranství (VP). 
Samozřejmostí je také zimní údržba 
VP, péče o  obecní majetek a  sběr-
ná místa atd. Děkujeme za spolu- 
práci.
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OPTIKA V TELNICI

Zastupitelstvo obce Telnice delší 
dobu zvažovalo možnost plošného 
instalování optického kabelu (zejm. 
pro šíření kvalitního internetu) v  naší 
vesnici. Po jednání se dvěma potenci-
álními partnery se nakonec rozhodlo 
využít nabídky společnosti Vivo Co-
nnection, kterou v  Telnici zastupuje 
Michal Uher. Instalace optického ka-
belu bude v naší obci provedena zcela 
na náklady této společnosti, která se 
zavázala provést práce do července 
2021. Optická síť bude ve vlastnictví 
investora, který nabídne místním ob-
čanům své služby za standardních ce-
nových podmínek, které nabízí všem 
svým zákazníkům v  jiných lokalitách. 
Smlouva o  spolupráci s  obcí Telnice 
byla schválena a  podepsána v  lednu 
2020. Věříme, že tento projekt přinese 
všem občanům možnost připojení na 
vysokorychlostní internet, který mno-
zí již delší čas vyhlížejí. Věříme také, že 
se k  tomuto projektu postaví čelem 
i všichni vlastníci pozemků, přes jejichž 
parcely bude třeba vést optické vede-
ní. Obec Telnice uvedenou smlouvou 
tuto možnost samozřejmě investorovi  
poskytuje. 

DOPLNĚNÍ SVÍTIDEL VEŘEJNÉHO 
OSVĚTLENÍ

Na četné žádosti místních občanů 
byly na přelomu roku na stávající elek-
trické sloupy osazeny lampy veřejného 
osvětlení tak, aby byla osvětlena za-
temnělá místa na veřejném prostran-
ství. Práce byly prováděny maximálně 
efektivně s využitím vlastního či použi-
tého materiálu. Došlo např. k prodlou-
žení výložníku a instalaci silnější žárov-
ky na přechodu pro chodce u kostela, 
byl osvícen také přechod pro chodce 
u  sokolovny. Dvěma svítidly se zvýši-
lo osvícení v ulici Draha, v ulici U ryb-
níka (odbočka k polní cestě na Měnín 
a  u pumpy). V  nádražní čtvrti se tři 
svítidla přidala v  ulici Hliníky, přičemž 
jedno z  nich nově osvětluje dopravní 
retardér. Světlo také chybělo na malé 
křižovatce před nudlárnou (odbočka 
k  nádražní nákladové ploše). Jedno 
svítidlo bylo přidáno také na začátek 
uličky „Térovka“ v  ulici Palackého. Za 
spolupráci děkujeme firmě Elfis. V  le-
tošním roce by obec chtěla také insta-
lovat nové lampy veřejného osvětlení 
v  ulicích či u  chodníků, které na to již 
nějaký čas čekají. Pokud víte o tom, že 

lampa veřejného osvětlení před vaším 
či jiným domem nesvítí, ohlaste to pro-
sím včas svému obecnímu úřadu: tel. 
544  224  410. Mnohdy si lidé myslí, že 
už dávno víme, že u nich ta lampa ne-
svítí. Starosta obce sice nahodile v noci 
projíždí vesnicí a kontroluje stav veřej-
ného osvětlení, přesto se bez spolu-
práce s  občany neobejdeme. Předem 
děkujeme.

NOVÝ DEFIBRILÁTOR 

V  průběhu února 2020 bude na bu-
dovu Šatlavy nainstalován nový defib-
rilátor. Toto zařízení, které je schopné 
zachraňovat životy, tak bude dostupné 
každému, kdo si zavolá na linku 155 
a  kdo na této lince po vyhodnocení 
situace získá přístupový kód. Ten jed-
noduše zadá na klávesnici ochranné-
ho boxu, ve kterém bude defibrilátor 
uložen. Díky tomuto kódu se k  zaří-
zení dostanou opravu jen ti lidé, kteří 
po konzultaci se zdravotnickými zá-
chranáři budou mít doporučeno de-
fibritátor pro danou situaci použít. Je 
tedy třeba všechny upozornit na to, že 
toto zařízení neslouží pro případy, kdy 
se jej rozhodne sám od sebe „kolem-
jdoucí“ využít. Provoz tohoto zařízení 
bude hrazen z  prostředků obce, která 
věří, že případů jeho použití bude co 
nejméně – a  když už bude třeba jej 
využít, že se s  ní podaří zachraňovat  
životy!

ŠETŘENÍ  
ČESKÉHO STATISTICKÉHO ÚŘADU

V  období od 1. února do 24. května 
2020 proběhne v 11 403 domácnostech 
celé České republiky výběrové šetření 
na téma „Životní podmínky 2020“. To 
proběhne prostřednictvím vyškolených 
tazatelů, kteří se budou prokazovat 
průkazem tazatele a  současně průka-
zem zaměstnance Českého statistické-

ho úřadu nebo dokladem totožnosti. 
Anonymita takto získaných údajů je 
zaručena v  souladu s  pravidly GDPR. 
Tohoto šetření se budou účastnit i  vy-
brané telnické domácnosti. Děkujeme 
za pochopení.

PROJEKT CYKLOSTEZKY  
DO NÁDRAŽNÍ ČTVRTI POKRAČUJE

Projekt cyklostezky do nádražní čtvr-
ti získal nového projektanta. Zakázka 
byla zadána stavební fakultě Vysokého 
učení technického v  Brně. Právě tento 
projektant naváže na práci předchozího 
projektanta, se kterým byla spoluprá-
ce ukončena, jelikož se jeho přípravy 
reálně zastavily. Věříme, že se novému 
dodavateli podaří projekt dotáhnout 
do takové fáze, se kterou bude obec 
schopna podat žádost o  dotaci na  
realizaci.

NOVÝ KOPÍROVACÍ STROJ  
NA OBECNÍM ÚŘADĚ

Po čtyřech letech se bude opět na 
obecním úřadě měnit kopírka. Dobrá 
zkušenost se stávajícím dodavatelem, 
firmou Ribbon, s. r. o., trvá již dvanáct 
let. Princip je jednoduchý: dodava-
tel zapůjčí obci kancelářskou multi-
funkční barevnou laserovou kopírku, 
která snese i  poměrně vysokou zátěž 
a  účtuje obci měsíční paušální cenu. 
V ceně je však záruční servis prakticky 
na všechno, ale i  dodávka veškerého 
spotřebního materiálu (kromě papíru). 
Obec pak dále platí cenu za každou ko-
pii (v cenách v Kč bez DPH viz porov-
nání níže). Stávající kopírka Develop, 
která už má za sebou čtyřletý provoz, 
byla nahrazena novým typem od té-
hož výrobce. Jelikož podobná kopírka 
ve stejné době dosloužila v  mateřské 
škole, byla stávající obecní kopírka pře-
sunuta do školy, kde (snad) bude ještě 
roky sloužit. Po každém čtyřletém ob-
dobí obec Telnice stroj za zůstatkovou  
cenu 970 Kč odkoupí do svého majet-
ku. Podmínky pro provoz kopírky na 
OÚ bez DPH:
 současné budoucí

paušál: 1 250 Kč 970 Kč
kopie čb/ks: 0,20 Kč 0,18 Kč
kopie barevná/ks: 1,10 Kč 0,90 Kč

STATISTIKY PROVOZU SPORTOVNÍ 
HALY V SEZÓNĚ 2018/2019

Ze statistik, které připravil správce 
sportovní haly Adam Langer, vyplývá, 
že v  sezóně 2018/2109 bylo odspor-

Adam Langer (Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice) 85% 15% 363 85,01% 95,32% 1,65% 3,03%
Bc. Lenka Sobotková (ČSSD) 85% 15% 320 74,94% 96,25% 0,94% 2,81%
František Kroutil (KDU-ČSL) 100% 0% 427 100,00% 95,55% 1,41% 3,04%
Jan Dudák, BBA (KDU-ČSL) 100% 0% 427 100,00% 95,55% 0,94% 3,51%
Mgr. Bohumila Hrazdírová (TOP 09) 92% 8% 388 90,87% 92,78% 4,64% 2,58%
Mgr. Jan Vybíral (ODS) 77% 23% 260 60,89% 94,61% 3,85% 1,54%
Mgr. Leona Bímová (Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice) 85% 15% 327 76,58% 95,72% 1,22% 3,06%
Mgr. Pavel Zapletal (KDU-ČSL) 92% 8% 382 89,46% 96,07% 0,00% 3,93%
Mgr. Petr Gabrhel (KDU-ČSL) 100% 0% 427 100,00% 96,25% 0,00% 3,75%
Pavla Chovancová (KDU-ČSL) 100% 0% 379 88,76% 95,25% 1,58% 3,17%
Vladimír Blaženka (Sportovci obce Telnice – Sokol Telnice) 92% 8% 379 88,76% 95,51% 1,85% 2,64%
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továno celkem 1285,5 hodin. Největší 
využití haly je pro házenou (58 %), dále 
futsal/fotbal (21 %), ZŠ/MŠ (15 %), na-
konec pak následují další sporty s 2% 
podílem: volejbal, tenis a  florbal. Cel-
kem 91  % času si pronajaly právnické 
osoby, 9 % fyzické. Největším zákazní-
kem byl v hale TJ Sokol Telnice (házená, 
futsal, celkem 43 % času), z cizích sub-
jektů pak TJ Újezd u Brna (házená, cel-
kem 13 % času). Sleva pro mládežnické 
oddíly byla uplatněna u 495 hodin, tzn. 
39 % času provozu haly (pro Sokol a Orel 
Telnice), finanční podpora sportování 
dětí tak činila necelých 100 000 korun 
za celou sezónu. Děkujeme všem, kteří 
s provozem telnické sportovní haly po- 
máhají.

SPRÁVCEM „KURTŮ“  
SE STAL ADAM LANGER 

Správcem obou 
obecních sporto-
višť se stal Adam 
Langer. K dlouho-
leté péči o  spor-
tovní halu mu při-
bylo i Víceúčelové 
hřiště u  sokolov-
ny. V  případě, že 
by občané chtěli 
správce v  jaké-

koliv věci kontaktovat (např. rezervace 
termínů atd.), mohou využít jeho slu-
žební telefon: 725  499  699. Děkujeme 
za dosavadní spolupráci a těšíme se na  
další.

TELNIČTÍ VČELAŘI  
JSOU PODPOROVÁNI

V  závěru roku 2019 získali telničtí 
včelaři (kteří jsou součástí společné so-
kolnické základní organizace) finanční 
dar od obce Telnice ve výši 5 000 korun. 
Touto částkou obec již několik let pod-
poruje činnost místních včelařů, kte-
rých bylo v  loňském roce v  organizaci 
registrováno celkem sedm. Ti se pak na 
našem katastrálním území starají o  72 
včelstev. Od některých z nich si mohou 
občané zakoupit pravý domácí telnický 
med. Dobrou chuť!

UKRADENY DVA STROMY
Na cestě „pod dráty“, tedy mezi uli-

cí Palackého a  K  nádraží došlo v  před 
Vánocemi ke  krádeži dvou mladých, 
čerstvě zasazených ovocných stromků. 
Není to bohužel nic nového. Na cestě 
k  Otmarovu se jich za těch pár let, co 
jsme je tam sázeli, ztratilo spousta. 

Zatímco cesta na Otmarov je od obce 
poměrně odlehlá, ta „pod dráty“ je ale 
vcelku blízko zástavbě. Přesto se zlo-
děj neštítí takovou hanebnost vyko-
nat, dovolím si odhadnout, že se tak 
stalo z projíždějícího vozidla. Neumím 
si představit drzost pachatele, který 
by s  ukradeným stromečkem v  ruce 
chodil po vsi. Jistě, stromku pravdě-
podobně neublížil, z  kypré hlíny se 
mu dobře tahal, nebylo zamrznuto. 
Nepřeji tomu člověku nic zlého, ale jak 
se říká: „Boží mlýny melou“. A tohle se 
prostě nedělá. Pokud by někdo z obča-
nů zahlédl někoho takového před Vá-
nocemi provádět podezřelou činnost 
na tomto místě (asi 100 metrů za po-
sledním domem), prosíme, aby bližší 
informace oznámil na obecním úřadě. 
Děkujeme. Na jaře stromy opět dopl-
níme a doufáme, že už si pro ně nikdo  
nepřijde.

DOPRAVNÍ NEHODA V DĚDINĚ
Datum 3. prosince 2019 si jistě zapa-

matoval mladý řidič, který v  zimním, 
odpoledním sluníčku narazil zezadu do 
zaparkovaného nákladního automobilu 
na spodním konci ulice V  dědině. Na-
štěstí se tato dopravní nehoda obešla 
bez větších zranění, sám viník si z bou-
račky odnesl jen pohmožděniny. Jeho 
dodávka však byla možná i  na odpis, 
svým nárazem totiž odsunul stojící ná-
kladní vozidlo o 1,5 metru! V odpoled-
ním slunci bylo toto místo skutečně 
nebezpečné, jelikož vozidla zaparkova-
ná „v odpoledním stínu“ byla skutečně 
velmi málo viditelná. Na místo se proto 

docela záhy dostavila dopravní hlídka 
Policie ČR, která zajišťovala obousměr-
ný provoz, ačkoliv pravý jízdní pruh 
(směrem na Otmarov) byl neprůjezdný. 
V  reakci na tuto dopravní nehodu po-
dali občané podnět k  umístění vhod-
ného dopravního značení na tomto 
nebezpečném místě – problematika 
se bude řešit jako součást aktualizace 
pasportu dopravního značení v  naší 
obci. Jen pro pořádek upozorňujeme, 
že v  tomto úseku mají řidiči povinnost 
dodržovat maximální rychlost 40 km/h. 
Škoda na obecním majetku nebyla  
způsobena.

KONTROLA DODRŽOVÁNÍ 
STANOVENÝCH LIMITŮ RYCHLOSTI

Podle sdělení Krajského ředitelství 
policie Jihomoravského kraje, Doprav-
ního inspektorátu Brno-venkov, byla 
v  Telnici v  období od 1.  1.  2019 do 
31.  12.  2019 provedena osmkrát kon-
trola dodržování stanovených limitů 
rychlosti (pravidel silničního provozu). 
Při provedených kontrolách bylo zjiš-
těno osm přestupků – porušení § 125c, 
odst. 1, písm. f, bod 2, 3, 4 zákona číslo 
361/2000 Sb. v platném znění. 

PROVOZ VEŘEJNÝCH 
KNIHOVNIČEK PŘES ZIMU 
PŘERUŠEN

Děkujeme za dosavadní důvěru 
všem čtenářům při využívání veřejných 
knihoven na autobusových zastávkách 
v naší obci. V zimním období jsou však 
z důvodu nevhodného počasí všechny 
knihy uschovány na obecní úřad, od-
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kud se vrátí zpět zase s příchodem jara. 
V  případě, že do nich i  přesto nějakou 
knihu nějaká dobrá duše vloží, tato 
bude opět uschována na OÚ a vrácena 
zpět až s  příznivějším jarním počasím. 
Děkujeme za pochopení.

KOLIK JSME V ROCE 2019 
POSBÍRALI TEXTILU?

Možná vás bude zajímat, kolik textilu 
se posbíralo v Telnici do pěti speciálních 
(bílých) kontejnerů, které jsou umístěny 
na našich sběrných místech. Celkem to 
činilo 6  924 kg, tedy téměř 7  tun! Ten-
to textil je znovu využíván především 
v  průmyslu, svoz je pro obec bezplat-
ný, a  navíc obdrží z  každého kilogram 
odměnu, ta za rok 2019 činila 8 709,06 
Kč. Díky všem, kdo se tímto rozum-
ným způsobem zbavují nepotřebného  
oblečení.

ŠROT GEBESHUBER  
JIŽ NEVYKUPUJE PAPÍR

Firma Šrot Gebeshuber ze Sokolnic 
s  politováním oznamuje, že od 27. 1. 
2020 ukončila výkup papíru. Vzhledem 
k  tomu, že jejich hlavní surovinou ke 
zpracování je kovový odpad, rozhodli 
se pro toto opatření, jelikož v současné 
době se za odevzdání papíru či lepen-
ky musí uhradit poplatek cca 0,30Kč/
kg. Papír můžete odevzdat v  nejbližší 
výkupně papíru Remat, s. r. o. v  Brně-
-Tuřanech. 

OBECNÍ ÚŘAD NABÍZÍ K PRODEJI 
SEKAČKU 

Zastupitelstvo obce Telnice vyzývá 
zájemce o  koupi sekačky Husqvarna 
Rider 21 Pro Flex AWD k  předložení 
nabídek v uzavřených obálkách s ozna-
čením: „SEKAČKA“ do 28. února 2020 

do 12.00 hod. na adresu: OÚ Telnice, 
Růžová 243, 664 59 Telnice a  stanovu-
je minimální cenu na 10 000 korun 
vč. DPH. Sekačka bude prodána tomu 
zájemci, který nabídne nejvyšší cenu. 
Obec Telnice si vyhrazuje právo zru-
šit bez udání důvodu toto nabídkové  
řízení.

Povinné náležitosti nabídek:
–  cena v  Kč, za kterou nabízí zájemce 

sekačku odkoupit,
–   jméno a  příjmení zájemce s  uvede-

ním data narození a trvalého bydliště, 
příp. u podnikajících osob uvedení IČ 
a sídla firmy,

–   kontaktní údaje: jméno a  příjmení 
osoby, telefonní číslo a kontaktní ad-
resa, pokud se liší od adresy trvalého 
bydliště/sídla firmy.

Technické informace o  sněžné fréze 
je možné získat ze znaleckého posudku 
Ing. Antonína Buriánka č. 551-57-2019, 
který je nedílnou součástí této výzvy 
a  je dostupný na OÚ Telnice. Přiložený 
obrázek je pouze ilustrativní. Děkujeme 
za pochopení.

SNĚŽNÁ FRÉZA DAREM 
SEVEROČESKÉ TELNICI

Již několik měsíců se naše obec sna-
ží prodat sněžnou frézu YANMAR YSR 
765C, jejíž znalecky odhadovaná cena 
činí 57 233 Kč vč. DPH. Tuto frézu však 
nikdo nechce odkoupit ani za polovi-
nu této částky. Jedná se profesionální 
stroj, který obec získala za symbolickou 
cenu 1 koruny ke komunálnímu trakto-
ru Yanmar. Bohužel však je tato fréza 
v  našich podmínkách nevyužitelná, 
navíc zabírá místo v našich už tak dost 
stísněných prostorách na obecním 
dvoře. Zastupitelé se dohodli a nabíd-

li tento stroj darem naší stejnojmenné 
severočeské obci, která o  tomto daru 
má jednat v  polovině února. Pokud 
by jej přijali, vyslali bychom s  naším 
věcným darem obecní delegaci na 
návštěvu. Tam na severu jistě takový 
stroj ocení a  využijí a  věříme, že jim 
bude dlouho sloužit – je teprve dva 
roky starý a  byl použit jen jedinkrát  
na zkoušku.

STARÁ DLAŽBA
Obec Telnice nabízí starou chodní-

kovou dlažbu o  rozměru 30x30 cm 
za výprodejovou cenu 1  Kč/ks. V  pří-
padě zájmu se prosím obraťte na sta-
rostu obce – tel.: 544  224  410, příp.  
725 33 00 44.

POCHVALA PRO TELNICKOU 
POŠTU

Je radostí zveřejnit takovýto krásný 
dopis, kteří přišel ve vánočním čase, kdy 
má obvykle pošta své nejvytíženější 
období. Autorkou je jedna nejmenova-
ná paní ze sousedních Žatčan: „Dobrý  
den, pane starosto, chtěla bych podě-
kovat zaměstnancům pošty v Telnici za 
jejich ochotu, vstřícnost a vždy usměva-
vou tvář. S tak příjemnými lidmi za pře-
pážkou jsem se nikde nesetkala. Přeji 
jim i Vám do nového roku hodně zdraví 
a pohody.“ I já se domnívám, že tuto po-
chvalu si pracovnice telnické pošty Irena 
Zehnalová a Šárka Machková skutečně 
zaslouží. Posílám srdečně poděkování  
do Žatčan.

DALŠÍ ROČNÍK FUTSALOVÉHO 
WINTER CUPU

Telnice opět v  zimně přivítá futsalo-
vou ligu Winter Cup. V letošním roce se jí 
zúčastní kromě pořádajících telnických 
Fotrů také Benfika Újezd u Brna, Měnín, 
Kobylnice, Otmarov a Těšany. Hrací dny 
budou pondělky, středy a čtvrtky pozdě 
večer ve sportovní hale. O  výsledcích 
bude informováni v příštím vydání Tel-
nického zpravodaje.

František Kroutil, starosta obce
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VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ
V prosinci 2019 oslavili významné narozeniny Jan Přerovský 
a Jiří Sobotka.

V lednu 2020 si svá jubilea připomněli: Jaromíra Jenišová,  
Jaroslava Stejskalová, Jana Otřísalová, Ludmila Jašková,  
Zdeněk Katrinec, Milena Klanicová, Yvonna Autratová a Ber-
tin Bušík.

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

Obec Telnice měla k 31. prosinci 2019 
celkem 1  630 obyvatel. V  roce 2019 se 

přistěhovalo 38 a odstěhovalo 31 osob.  
Narodilo se 18 dětí a  zemřelo 19 ob-

čanů. Věkové složení obyvatel bylo  
k 31. prosinci 2019 v Telnici následující:

Jako členka sociální komise jsem 
ráda, že mohu prostřednictvím Telnic-
kého zpravodaje čtenáře informovat, 
že se nám i pro tento rok podařilo za-
jistit sociální službu osobní asistence 
prostřednictvím spolku HEWER, z. s., 
s více než dvacetiletou tradicí pro star-
ší a zejména zdravotně znevýhodněné 
osoby, které preferují péči v  domá-
cím prostředí. Služba je poskytována 
nepřetržitě, může být tedy (po spe-
cifikaci potřebných služeb a  rozsahu,  

které budou specifikovány ve smlou-
vě mezi uživatelem a poskytovatelem) 
využívána v  kteroukoli denní 
či noční hodinu včetně víken-
dů a  svátků. Jde např. o  úko-
ny osobní péče (oblékání, če-
sání, polohování…), osobní  
hygieny (mytí, přesazování na 
WC, přebalování…), pomoc 
s  vařením a  podáváním jídla, 
péče o  domácnost, nákupy, 
doprovody k  lékaři a  na úřady 

apod. Těší nás, že uvedená služba při-
spěje rodinám v  jejich obtížné životní 

situaci. Zájemci mohou kon-
taktovat pana Jiřího Boháč-
ka z  HEWERU na tel. čísle 
777 190 950 nebo e-mailem: 
bohacek@hewer.cz. Na po-
skytování této služby přispí-
vá ze svého rozpočtu obec 
Telnice.

Lenka Sobotková,  
předsedkyně sociální komise

V lednu 2020 probíhala v naší obci na 
telnické poště mimořádná sbírka stol-
ních kalendářů. Celkově se podařilo vy-
brat krásných 74 kusů. Děkujeme! Nej-
více ale děkuje rodina malého Adám-
ka, který se narodil jako úplně zdravý 
kluk. Vyvíjel se  v  pořádku až do roku 
a půl. Potom nastala velice divná změ-
na v jeho chování. Jako by se najednou 
vypnul, přestal říkat: „máma“, „táta“, 
přestal ukazovat, jak je veliký atd. Oční 
kontakt zcela vymizel a  nebyl téměř 
žádný. Pořád jen skákal nebo mával 
rukama. Hrál si neobvykle s věcmi, vět-
šinou je stavěl do řady, nebo roztáčel 

a hrál si hlavně s vodou. Hodně se točil 
i on dokola. Na slovo baf se také smál, 
směje se dodnes a  smál se vlastně 
hned od narození. Od toho roku a půl 
do svých tří let neudělal vůbec žádný 
pokrok. Ve školce se začal pomalu vše 
učit, sebeobsluhu, dělení barev atd. 
Přestal reagovat na jméno a oční kon-
takt byl minimální. Mluvit znovu začal 
až v 5,5 letech. Potom následovalo ko-
lečko vyšetření a běhání po doktorech, 
kdy po týdenním pobytu v  psychiat-
rické nemocnici Motol mu byl v sedmi 
letech diagnostikován dětský autismus 
s hyperkinetickým syndromem.

Poměrně zajímavé statistiky obyvatel-
stva v naší obci nabídly porovnání roku 
2019 s rokem 2018. V roce 2019 zemřelo 
více lidí, než se narodilo (19 vs. 18), ne-
být převisu přistěhovaných nad odstě-

hovanými, tak počet obyvatel poklesl 
(nakonec to celkově vyšlo na +6 obyva-
tel). Nejenže tedy lidé v roce 2019 více 
umírali (o 10 více než v roce 2018), také 
se narodilo méně dětí (o 9  méně než 

v  roce 2018). Porovnání s  rokem 2018 
samozřejmě ovlivňují zřejmě jeho výji-
mečné statistiky: v  absolutních číslech 
se tehdy totiž narodilo 27 dětí a zemře-
lo celkem 9 obyvatel.  FK

ÚDAJE Z MATRIKY ZA ROK 2019

INFORMACE ZE SOCIÁLNÍ KOMISE

CHARITATIVNÍ SBÍRKA STOLNÍCH KALENDÁŘŮ

Věk 0–5 6–17 18–29 30–39 40–49 50–59 60–69 70–79 80–89 90–99 100+ Celkem
Ženy  65 105  92 117 155   87  82  66 43  6 0  818
Muži  66 118 110 119 138  95  79  57 26  4 0  812
Celkem 131 223 202 236 293 182 161 123 69 10 0 1630
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Adam nejvíce miluje čísla, stolní ka-

lendáře a  digitální minutky. Když mu 
řeknete jakékoliv datum až do roku 
2022, tak vám přesně odpoví, co to je 
za den v týdnu. Vše musí mít přesně na-
lajnováno a  trvá na dodržování svých 
rituálů. Tak třeba ráno musí vstát v 6.20, 
dá si do tašky kalendář, pak jede bus č. 

2 v 6.50 hodin a č. 8 v 6.57 hodin. Ná-
sleduje vždy stejná cesta a u každého 
paneláku musí očíhnout výtah a koupit 
v obchodě jarní chlebíček do ruky.

Adamova maminka mu musí každý 
den koupit nový kalendář, což je pro 
ni velice náročné. Nejhorší na tom totiž 
je to, že si její syn všechno velice dob-

ře pamatuje, a  když mu vezme nějaký 
starý kalendář z domova, co už má, tak 
je zle, protože to pozná, i  když již má 
slušnou sbírku. Maminka poprosila skr-
ze dobré lidi o  pomoc. A  lidé v Telnici 
pomohli. Díky! Díky také za spolupráci 
Hance Kašparové. Více informací nalez-
nete také na www.splnene-prani.cz.  FK

Rád bych vás informoval o  proble-
matice, na kterou nás upozornil Ha-
sičský záchranný sbor České republi-
ky. Z  dlouholetého sledování požárů 
v  ČR vyplynulo, že v  českých domác-
nostech dochází každý rok k více než 
tisícovce požárů, při nichž umírají 
desítky lidí a stovky jsou zraněny. Jen 
v loňském roce došlo k 1 700 požárům 
rodinných domů, zemřelo při nich 30 
lidí, 238 jich bylo zraněno a škody způ-
sobené požáry přesáhly 286 milionů 
korun. Jednotky požární ochrany vy-
jížděly k  požárům domácností každý 
den. Hasiči proto připravili informační 

kampaň, v níž ve spolupráci se všemi 
starosty a  starostkami obcí na území 
ČR cílí na jednotlivé domác-
nosti. Smyslem této infor-
mační kampaně je pro-
střednictvím obcí 
preventivně půso-
bit na spoluobča-
ny ve snaze snížit 
počet obětí a  výši 
škody na majet-
ku při požárech. 
Pomoci k  tomu má 
právě Bezpečnostní desatero požární 
ochrany, které vám s tímto Telnickým 

zpravodajem přinášíme (viz vložená 
příloha). Každý z  vás si jistě uvědo-

muje, že odpovědnost za 
své chování a  za technické 
zabezpečení svých domovů 
proti požáru nese pouze on 
sám, nikoli stát, obec nebo 
hasiči. Stane se však, že se 
i  přes dodržování všech zá-

sad stane člověk obětí cizí 
neopatrnosti. Kéž nám letoš-

ní rok a  snad i  roky příští přine-
sou v  této oblasti klid a  co nejméně  
krizových událostí.

František Kroutil, starosta obce

BEZPEČNOSTNÍ DESATERO

V  sobotu 18. ledna 2020 proběh-
la v  Pekle na sokolovně výroční valná 
hromada SDH Telnice. Úvodem schůze 
jsme si připomněli loňská úmrtí našich 
dlouholetých členů: Jana Jeniše, Ma-
rie Šustrové a  Oldřicha Vymazala st. 
a  uctili jejich památku minutou 
ticha. Hlavním bodem na-
šeho programu byly řád-
né volby do výkonného 
výboru naše spolku. Až 
na jednu výjimku (revizor) 
všichni pokračují ve svých 
dosavadních funkcích: 
starostou se na příštích 
pět let stal opět Richard 
Smetana, náměstkem sta-
rosty byl zvolen Adam Demek, 
velitelem sboru Oldřich Vymazal, jed-
natelkou Eva Vymazalová a  hospodá-
řem Josef Motal st. Miroslava Jochmana 

ve funkci revizora vystřídal Jakub Klíč. 
Schůze se zúčastnili také členové jed-
notky SDH Telnice a další pozvaní hosté. 
Ve funkci končícího starosty Okresního 
sdružení hasičů se s  námi přišel rozlou-

čit Josef Gargula, který nás ve svém 
proslovu mj. povzbudil v  naší 

činnosti a  popřál hodně 
zdaru do příštích let. 
Poděkovali jsme mu za 

jeho dlouholetou a  obě-
tavou práci nejen pro tel-
nické hasiče. Za obec Telni-

ce se našeho aktivu zú-
častnil její starosta a náš 

člen František Kroutil, 
který nám všem poděkoval 

za výbornou spolupráci. S podě-
kováním za dobře odvedenou práci a za 
vzorný přístup k  plnění úkolů vystoupil 
také velitel JSDH Telnice Marcel Bojo. 

Díky novému hasičskému zázemí a vy-
bavení můžeme být naší obci ještě více 
prospěšní, např. jsme připraveni po do-
hodě s vedením obce provádět pravidel-
né zalévání vysazené zeleně. Jménem 
telnických hasičů si dovoluji touto cestou 
poděkovat zastupitelstvu obce Telnice za 
podporu v minulém roce a za poskytnutí 
prostor a techniky pro naši činnost. Mohu 
říci, že všichni telničtí hasiči jsou rádi za 
to, že po dlouhých letech mají zase plno-
hodnotnou hasičku. Zároveň tento krok 
naší obce vnímáme jako hozenou rukavi-
ci k další spolupráci…

Závěrem bych chtěl poděkovat bratru 
Miroslavu Jochmanovi za jeho dlouho-
letou a  svědomitou práci pro náš sbor 
ve funkci revizora a  těším se na spolu-
práci s novým revizorem, bratrem Jaku-
bem Klíčem.

Richard Smetana, starosta SDH Telnice

Pokud vás například o  víkendu za-
čne bolet zub nebo se přižene bolest, 
která bude vyžadovat návštěvu lékaře 
a  nebude se jednat o  život ohrožující 
stav, měli byste se vydat za lékařskou 
pohotovostní službou (LPS). Víte, kde 
ji hledat? Telnice je součástí okresu Br-
no-venkov, pro který poskytuje LPS 
v  případě dospělých osob Úrazová 

nemocnice (Ponávka 6, Brno, tel: 545 
538  111). V  případě dětí se obracejte 
na Dětskou nemocnici (Černopolní 9, 
Brno, tel. 532 231  111). Pokud hledáte 
pohotovostní lékárenskou službu, abys-
te si mohli vyzvednout či zakoupit lék 
v  neobvyklou provozní dobu, můžete 
se s  důvěrou obrátit na pohotovostní 
lékárnu K.  E.  I. pharma, Koliště 846/47, 

Brno, tel. 545  424 811. Přehled organi-
zace a  zajištění lékařské pohotovostní 
služby, lékárenské pohotovostní služby, 
pohotovostní služby v  oboru zubní lé-
kařství a prohlídky těl zemřelých mimo 
zdravotnické zařízení v Jihomoravském 
kraji od 1. 1. 2020 do 31. 12. 2020 pro 
okres Brno-venkov uvádíme v přiložené 
tabulce na straně 11.  FK

INFORMACE Z VÝROČNÍ VALNÉ HROMADY SDH TELNICE

LÉKAŘSKÁ POHOTOVOSTNÍ SLUŽBA
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Pro vaši informaci uvádíme tabulku 
s  aktuálním stavem nezaměstnanosti 
v  Telnici a  blízkém okolí (stav k  listo-

padu 2019). Z  tabulky lze vyčíst podíl 
nezaměstnaných osob i  počet volných 
míst v obcích.

Dosažitelní uchazeči 15–64 – jedná se 
o uchazeče o zaměstnání ve věku 15–64, 
kteří mohou bezprostředně nastoupit 

Místní akční skupina (MAS) Slavkovské 
bojiště je spolek, který se snaží být aktiv-
ní ve svém regionu různou formou. Jed-
nou z nich je přerozdělování evropských 
peněz na rozvoj místních 
obcí (na školy, školky, chod-
níky) nebo na podporu ze-
mědělců nebo živnostníků. 
MAS žadatelům podává při 
zpracování své žádosti po-
mocnou ruku. Projekty ad-
ministruje, poskytuje individuální kon-
zultace, radí s  projektovým záměrem, 
se zpracováním žádosti a až po podání 
žádosti o platbu je žadatelům k dispozi-
ci v kanceláři MAS, v budově obecního 
úřadu v Hruškách u Brna.

Na přelomu roku 2019/20 bude vy-
hlášena další výzva, příjem žádostí 
bude otevřen do dubna 2020. Finan- 

ční příspěvky jsou ve výši 45–50  % 
a  jsou určené na pořízení strojů, vy-
bavení nebo stavby v  zemědělské či  
nezemědělské výrobě.

Od roku 2017 MAS vyhlási-
la a úspěšně ukončila 8 výzev 
z  Integrovaného regionální-
ho programu (IROP), 3 výzvy 
z Programu rozvoje venkova 
(PRV) a  7 výzev z  Operační-
ho programu Zaměstnanost 

(OPZ). Z  programu IROP byla rozšířena 
ZŠ Sivice, ZŠ Mokrá – Horákov, MŠ Bla-
žovice, upraveny průtahy obcí Sokolnice 
a  Moutnice, z  programu Zaměstnanost 
byly např. podpořeny příměstské tábory 
v Němčanech, Slavkově, Bučovicích, Bla-
žovicích. Celková alokace 12 mil. Kč pro 
OPZ byla ve vyhlášených výzvách pře-
rozdělena, v IROP bylo z celkové alokace 

70 mil. Kč zatím rozděleno 30 mil., v PRV 
bylo z celkové alokace 25 mil. Kč vyčerpá-
no 15,5 mil. Kč.

Jinou formou podpory regionu jsou 
vlastní projekty MAS, např. projekty spo-
lupráce s  ostatními MAS nebo finanční 
podpora malých spolků v  území pro-
střednictvím tzv. „Malého LEADERU“.  
Díky dotaci Jihomoravského kraje a vlast-
ním finančním prostředkům v  loňském 
roce MAS podpořila 10 kulturních a spor-
tovních akcí, např. benefiční koncert v Ša-
raticích, minivolejbalový turnaj pro děti 
v  Hruškách, Divadelní festival ve Tvarož-
né, Folklórní den v Telnici nebo seminář 
s odborníky pořádaný hrušeckými hasiči 
pro děti a  veřejnost o  požární prevenci 
a  pravidlech první pomoci. MAS počítá 
s podporou spolků i v letošním roce.

Hana Tomanová,  MAS Slavkovské bojiště 

AKTUÁLNÍ STAV NEZAMĚSTNANOSTI

MAS SLAVKOVSKÉ BOJIŠTĚ

Okres Obec Předpokládaný poskytovatel LPS v roce 2020
Minimální rozsah

pracovní 
den

nepracovní 
den

Brno-město
Brno-venkov 

Brno

FN Brno, Pracoviště dětské medicíny pro děti 15.30 – 07.00 nepřetržitě

Úrazová nemocnice v Brně
pro dospělé 17.00 – 07.00 nepřetržitě
stomatologická 18.00 – 24.00 8.00 – 20.00
prohlídky těl zemřelých nepřetržitě nepřetržitě

K. E. I. pharma, s.r.o. lékárenská pohotovostní služba nepřetržitě nepřetržitě
Tišnov Nemocnice Tišnov, p.o. pro dospělé 17.00 – 22.00 08.00 – 20.00
Ivančice Nemocnice Ivančice, p.o. pro dospělé 17.00 – 22.00 08.00 – 20.00

Obec Dosažitelní uchazeči 15–64 Obyvatelstvo 15–64 Podíl nezaměstnaných osob Volná místa 
Blučina 33 1 479 2,20 %    87
Kobylnice 13   706 1,80 %     2
Měnín 24 1 257 1,90 %    27
Modřice 72 3 401 2,10 % 1 304
Mokrá-Horákov 24 1 768 1,40 %     9
Moravany 39 1 996 2,00 %   155
Moutnice 13   784 1,70 %     3
Nesvačilka  0   220 0,00 %     0
Otmarov  5   226 2,20 %     0
Podolí 19   916 2,10 %     0
Prace 16   594 2,70 %    19
Rajhrad 37 2 347 1,60 %   100
Rajhradice 17 1 005 1,70 %    48
Rebešovice  9   658 1,40 %     0
Sokolnice 28 1 495 1,90 %     8
Šlapanice 88 4 647 1,90 %    86
Telnice 20 1 044 1,90 %     4
Těšany 13   838 1,60 %    26
Újezd u Brna 44 2 120 2,10 %     7
Žatčany 13   581 2,20 %     6
Židlochovice 49 2 366 2,10 %    73
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Podíl rozvádějících se manželství, ve 
kterých jsou přítomny nezletilé děti, 
se v posledních letech pohybuje okolo   
59 %. Rodiče v  tu chvíli musí řešit, ja-
kým způsobem budou nadále fungovat 
v rámci péče o dítě, i když jejich partner-
ský vztah končí. Nejvíce touto změnou 
trpí většinou dítě. Modrá linka se roz-
hodla na tuto situaci reagovat a  spus-
tila projekt Spokojené dítě i po rozvodu, 
který pilotně zavádí novou komplexní 
službu pro rozvádějící či rozcházející se 
rodiče a jejich děti.

A jak služba probíhá? Rodiče se po 
vstupních informacích setkávají pravi-
delně na mediacích, které jim pomáhají 

nejprve zklidnit jejich konflikt a  poté 
najít řešení, které bude vyhovovat obě-
ma. Na samostatném setkání zjišťuje 

psycholožka s dítětem, jak se cítí a co by 
potřebovalo, a  společně pak předávají 
vzkaz rodičům do mediace. Děti i rodiče 
mohou využít i podpůrná terapeutická 
sezení k tomu, aby se lépe vyrovnali se 
změnou fungování rodiny z dlouhodo-
bého hlediska. 

Celá služba je bezplatná. Jedinou 
podmínkou je, aby rodiče měli alespoň 

jedno dítě starší 5 let. Klienti mohou po-
cházet odkudkoliv, ale musí být schop-
ni dojíždět do Brna do sídla Modré linky, 
kde setkání probíhají. 

Modrá linka, z. s., vznikla jako občan-
ské sdružení před 25 lety s hlavním po-
sláním pomáhat v  krizových životních 
situacích. Poskytujeme distanční krizo-
vou pomoc na Lince důvěry (pomocí te-
lefonu, e-mailu a chatu), Odborné cen-
trum pro podporu profesionálů i  laiků 
v krizové pomoci, Osobní krizovou po-
radnu v Brně a nově projekt „Spokojené 
dítě i po rozvodu“. Více informací a kon-
takty najdete na www.modralinka.cz.

Modrá linka

Poslední dobou se množí dotazy, zda 
je nutné čipovat starší psy (12–15 let). 
Zákon bohužel nestanovuje žádnou 
další výjimku (pouze u  psů s  PP teto-
vaných před 7/2011). Tudíž každý pes 
starší 6 měsíců musí být čipovaný. Vete-
rinární lékař vás ale nemůže k čipování 
nutit např. tvrzením, že nemůže naočko-
vat nečipovaného psa, to samozřejmě 
může. Stejně tak majitel čipovaného psa 
může odmítnou očkování proti vztekli-
ně. Ale v případě, že takový pes někoho 
pokouše, bude na něj v obou případech 
pohlíženo jako na neočkovaného a Stát-
ní veterinární správa pak následně udělí 
majiteli pokutu. Odpovědnost za dodr-
žování zákona zde nese majitel.

Od začátku letošního roku (2020) by 
měl veterinář před očkováním čtečkou 
čipů ověřit identitu psa a teprve poté po-
tvrdit očkování otiskem razítka. V případě 
kontroly po pokousání člověka psem ne-
lze tedy uznat očkování, které neprovedl 
veterinární lékař (očkování bez razítka). 

Pes, který nebude čipovaný, je od 1. 1. 
2020 brán jako neočkovaný proti vztek-
lině (i kdyby měl majitel očkovací průkaz 
s nalepenou platnou nálepkou o očko-
vání). Čip není povinnost nikam regist-
rovat ani hlásit (pouze musí být zapsán 
v očkovacím průkaze), ale registraci do-
poručuji.

Přínosy čipování: v případě ztráty, krá-
deže či zaběhnutí psa je samozřejmě 

větší šance na jeho nalezení. Také pas na 
cestu do zahraničí bude možné vystavit 
rychleji. Cena v naší ordinaci Žatčanech 
je již od 350 Kč, od letošního roku je 
možné u nás platit platební kartou.

Registraci čipu (nepovinnou) si prová-
dí klient sám např. na www.pet2me.eu. 
Všechny čipy musí být vyrobeny ve stej-
né normě ISO 11784/11785 – liší se vý-
robcem, velikostí, materiálem (biosklo, 
polymer) a  službami dodavatele (např. 
registrace na webu výrobce zdarma). 
K  čipu vždy získáváte sadu samolepek 
(3–8 ks) s  jedinečným čárovým a  čísel-
ným kódem. 

Ondřej Ryba, veterinární ordinace 
Žatčany, tel. 723 762 868

Po dlouhých devatenácti letech jsme 
na orlovně změnili značku piva. Při této 
příležitosti jsme také inovovali náš bar, 
který byl po rekonstrukci nově otevřen 
10. ledna 2020 v  jazzově-bluesové at-
mosféře kapely Rocking Chair, přičemž 
k  novému pivu připravil náš šéfkuchař 
stylové menu. Věříme, že se vám budou 
nové úpravy v naší restauraci líbit, že se 
tu budete cítit příjemně a rádi se k nám 
budete vracet. Přijďte ochutnat řízný 
Radegast a  o víkendech také kvalitně 
ošetřenou a správně čepovanou Plzeň. 
Těší se na vás personál Restaurace Or-
lovna.  Stanislav Král

NOVÁ SLUŽBA PRO ROZVÁDĚJÍCÍ SE MANŽELE

INFORMACE Z VETERINÁRNÍ ORDINACE

NOVÝ BAR A NOVÉ PIVO NA ORLOVNĚ

do zaměstnání při nabídce vhodného 
pracovního místa, tj. evidovaní neza-
městnaní, kteří nemají žádnou objek-
tivní překážku pro přijetí zaměstnání. 
Za dosažitelné se nepovažují uchazeči 
o zaměstnání ve vazbě, ve výkonu trestu, 

uchazeči v pracovní neschopnosti, ucha-
zeči, kteří jsou zařazeni na rekvalifikační 
kurzy, nebo uchazeči, kteří vykonávají 
krátkodobé zaměstnání, a dále uchazeči, 
kteří pobírají peněžitou pomoc v mateř-
ství nebo kterým je poskytována podpo-

ra v nezaměstnanosti po dobu mateřské 
dovolené. Podíl nezaměstnaných osob 
– vyjadřuje podíl dosažitelných ucha-
zečů o zaměstnání ve věku 15–64 let ze 
všech obyvatel ve stejném věku.

Jakub Švásta, Úřad práce ČR
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Tajenkou je jméno a příjmení jednoho z telnických stolních tenistů.
Vyluštěnou tajenku doručte obec-

nímu úřadu osobně nebo e-mailem 
na adresu: urednice@telnice.cz nej-
později do 2. března 2020. Šťastný 

výherce bude vylosován a odměněn 
zajímavými obecními  upomínkovými 
předměty. Všem luštitelům doporuču-
jeme, aby si dobře přečetli především 

aktuální vydání Telnického zpravoda-
je, kde je množné téměř všechny od-
povědi jednoduše dohledat. Hodně 
štěstí v luštění!

Do uzávěrky doručení tajenky kří-
žovky z  prosincového vydání Tel-
nického zpravodaje bylo na obecní 

úřad doručeno celkem osm správ-
ných odpovědí: Ladislav Kořalník. 
Výherkyní se po losování starostou 

obce stala paní Blanka Bartáková. 
Gratulujeme.

Marcela Drápalová, OÚ Telnice

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 Š

2 Á

3 A

4 Č

5 A

6 V

7 Á

8 K

9 Ý

10 Á

11 K

12 I

13 A

14 Á

15 K

Název vesnice, kam se vydali telničtí  
ministranti za modelem Tatry 148.

Příjmení pracovnice telnické pošty.

Křestní jméno telnické zahradnice,  
která vedla Adventní tvoření věnců.

Příjmení telnického pana faráře.

Název speciality, kterou byli telničtí  
senioři přivítání v Cíferu na Mikuláše.

Název města, které naštívili při své  
podzimní pouti telničtí farníci.

Příjmení telnické občanky, která vede 
keramickou dílnu pro veřejnost.

Název divadelního souboru,  
který v adventu předvedl pohádku  
o sedláku Haštalovi.
Příjmení telnického občana, který  
nechal postavit v Telnici pomník  
padlým koním.
Název sbírky, kterou ve spolupráci  
s Charitou počátkem roku organizují  
telničtí orli.

Příjmení ředitele Štěpánského turnaje  
ve stolním tenise.

Jméno rodiny, od které zakoupila obec 
hasičku v ulici V dědině.

Křestní jméno předsedkyně sociální  
komise.

Příjmení telnické sokolské cvičitelky,  
která se věnuje také masážím.

Příjmení telnického trenéra házené,  
který vede starší skupinu minižáků.

 VÝHERCE TAJENKY KŘÍŽOVKY  
Z PROSINCOVÉHO TELNICKÉHO ZPRAVODAJE
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ROZHOVOR S PANÍ ANNOU LANGEROVOU
Anna Langerová, roz. Kořalníková (*1934) je telnickou rodačkou pocházející 
z  ulice Palackého. V  roce 1955 se provdala za Bohumíra Langera ze Žatčan, 
o rok později se jim narodil syn Bohumír, o čtyři roky později Roman a o dalších 
sedm let na to Ivoš. Jejím bratrem byl nedávno zesnulý Ladislav Kořalník.

n Z vašeho rodného domu v ulici Palac-
kého pochází rodina Kořalníkova. Když 
jste se s  manželem brali a  začali spolu 
bydlet v  tomto domě, žili s  vámi ještě 
vaši rodiče?

Ano. To tehdy tady s námi žili moji ro-
diče Josef a Anna Kořalníkovi a taky pra-
rodiče Ludvík a Anna Popelovi i se svou 
svobodnou dcerou Marií Popelovou, 
mojí tetou. S manželem jsme se o ně sta-
rali a dochovali je. Do toho se nám ještě 
narodili tři kluci, tak si umíte představit, 
jak u nás často bývalo veselo (smích).

n To si umím představit. Čím a kde jste 
se vyučila? 

Od roku 1940 jsem čtyři léta chodi-
la do telnické školy, pak pět roků do 
Újezda. Protože v té době byla maminka 
nemocná, musela jsem se starat o hos-
podářství, ale přitom jsem navštěvovala 
šlapanickou hospodářskou školu. O rok 
později jsem začala pracovat v Brně ve 
Včele, kde jsem si udělala kvalifikaci na 
prodavačku. Odtud jsem zamířila do 
rychlého občerstvení Družba na Ná-

městí Svobody, které se ale zanedlouho 
rušilo. Takže nás všechny převedli do 
podniku Sputnik, kde jsem časem zača-
la dělat vedoucí bufetu. 

n Získala jste tedy spoustu zkušeností, 
které se vám pak hodily v Telnici.

Na Silvestra roku 1975 otevřel telnický 
Sokol novou restauraci a  za tři měsíce 
mne navštívil František Vykouřil s mým 
bratrancem Ludvíkem Popelou, abych 
hospodu začala provozovat já. Nechtě-
la jsem to vzít, ale manžel mě přemluvil 
z toho důvodu, abychom se mohli časo-
vě vystřídat u péče o naše staré rodiče: 
já bych se o ně mohla starat dopoledne 
a večer manžel. A tak se i stalo. Zůstala 
jsem na sokolovně až do roku 1990.

n Mnoho lidí na toto období sokolské 
restaurace v  dobrém vzpomíná. Co 
všechno jste tam tehdy zažila?

Začali jsme s manželem vybudováním 
chladicího boxu ve sklepě pod hospo-
dou, takže se pivo točilo už částečně 
vychlazené přímo ze sklepa. Do něho 

se nám vešlo až 30  stolitrových sudů. 
Chodilo k  nám totiž tolik lidí, že jsme 
potřebovali velkou kapacitu. Představte 
si, že o hodech se od pátku do pondělka 
vyčepovalo 31 těchto velkých sudů piva. 
Kdo měl ruce, ten nám pomáhal čepovat 
a  roznášet, vlastně celá rodina. Manžel 
zavedl o  hodech čepování venku před 
hospodou, jak jsou dnes všichni zvyklí, 
a tehdy jsme tam v sobotu měli i tisíc lidí. 
Hody nám tenkrát nekončily v  pondělí 
ženáčskými, ale ještě v  úterý se u  ryb-
níka konaly rybářské závody, které pak 
u nás až do středy vrcholily (smích).

n To jsou ohromné počty. Zažila jste ješ-
tě dobu slavných telnických čajů?

Ano, každou neděli od tří do sedmi 
měli jsme pořád narváno. Zájem byl ta-
kový, že už některé pozdě příchozí do 
sokolovny nepustili. Všichni pořadatelé 
pracovali jako dobrovolníci, výtěžek šel 
vždy na potřeby telnické házené. 

n Restauraci provozoval místní Sokol, 
takže i příjmy z hospody pomáhaly tel-
nické házené?

Ano, bylo to tak. Já jsem taky byla jen 
zaměstnankyně, i  když jsem ji vlastně 
vedla. Časem mi ještě pomáhal jako 
„kolega zaměstnanec“ i  můj druhý syn 
Roman. 

n Proč byla podle vás vaše restaurace 
mezi lidmi tak oblíbená?

Vždycky jsem svým synům i všem, kdo 
mi pomáhali, kladla na srdce, že všech-
ny svoje soukromé starosti musejí ne-
chat doma. Hosté přece nemůžou za to, 
že se obsluha špatně vyspala anebo že 
s ní má zákazník špatné osobní vztahy. 
Obsluha se prostě musí ke svému hos-
tu chovat za každých okolností vstřícně, 
zdvořile, dnes by se řeklo profesionálně. 
Vždycky nám taky záleželo na dobrých 
vztazích s  pivovarem. I  proto se nepa-
matuji, že by nám kdy došlo pivo – a to 
si vezměte, jaká tehdy byla doba. 

n Muselo to být pro vás ale hodně ná-
ročné životní období.

Kromě všech kulturních akcí jsme 
taky provozovali restauraci pro hosty 
házenkářských zápasů, kam chodívalo 
hodně lidí. Bylo toho opravdu mnoho.

n Jak jste vůbec stíhala odpočívat?
Na odpočinek jsem vlastně vždycky 

úplně zapomněla, nebyl na něj čas. Ale 

Anna Langerová se svými syny Bohumírem, Romanem a Ivošem
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moc mi se vším pomáhala moje rodina, 
tak bych jim chtěla za všechno poděko-
vat. Bez podpory a pomoci mojí rodiny 
bych to nikdy nezvládla. 

n Otočím list. Slyšel jsem, že jste kdysi le-
těla uneseným letadlem, je to pravda?

Tři telnické ženy si tehdy 10. května 
1978 chtěly udělat dámský výlet u příle-
žitosti otevření obchodního domu Kot-
va v Praze. Koupila jsem letenky z Brna 
do Prahy, tehdy stály jen 120 korun. 
V Praze jsme si nakoupily a nasedly do 
dopravního letadla Iljušin IL-18 a chtěly 
letět zpět domů. Jenže po určité době 
jsme zjistily, že letadlo letí opačným 
směrem, ne na východ do Brna, ale na 
západ. Místo v  19 hodin jsme přistá-
ly v  19:30 hodin v  západoněmeckém 
Frankfurtu nad Mohanem. Zjistily jsme, 

n Podle všeho jste v produktivním věku 
prožila velmi pestrý život. Čím žijete 
nyní v důchodě?

Užívám si početné rodiny: sedmi 
vnoučat a  osmi pravnoučat a  vzpomí-
nám, jak jsme s  mojí sestřenicí Jindřiš-
kou Hanušovou procestovaly spoustu 
krásných míst v naší zemi a taky kus Ev-
ropy. Mám mnoho krásných vzpomínek.

n Moc děkuji za milý rozhovor a  přeji 
vám pevné zdraví, klidné a  spokojené 
prožití podzimu vašeho života. 

Více informací o únosu letadla nalez-
nete na internetových stránkách Wiki-
pedia (hledejte téma: Únos letounu do 
NSR dne 10. května 1978).

Připravil František Kroutil

Anna Langerová u sokolského výčepu s rodinou Manželé Langerovi za výčepem

Dobová zpráva ČTK o uneseném letadle

Anna Langerová na Mysliveckém plese

že nás unesla jedna česká rodina, která 
chtěla utéct na Západ, to se jí nakonec 
taky povedlo. Všichni ostatní cestující se 
nakonec vrátili s půldenním zpožděním 
zpátky do Československa. Byl to pro 
nás nečekaný a  stresující zážitek. Ještě 
nějakou dobu to ve mně zůstávalo, ne-
byl mi příjemný zvuk letadel, pořád se 
mi to vracelo.
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ROZHOVOR S PANÍ MARTOU KLANICOVOU
Marta Klanicová (*1959) je měnínskou rodačkou, která se do Telnice přivda-
la v roce 1980. Spolu s manželem Jaroslavem nejdříve bydleli v sousedních 
Žatčanech, přičemž si mezitím postavili dům v  Růžové ulici a  v  roce 1985 
se do něj nastěhovali. Spolu vychovali tři dcery: Ilonu, Renatu a Terezu, kte-
ré dnes už žijí svým životem a svým rodičům přinesly i štěstí v podobě pěti 
vnoučat. V letech 2013 až 2019 pracovala jako administrativní pracovnice 
na obecním úřadě. Dnes si již užívá spokojeného důchodu.

n Co tě přivedlo na telnický obecní 
úřad?

Bylo to vlastně proto, že jsem si ne-
mohla najít jinou práci (smích). Deset 
let jsem pečovala o  svou nejmladší, 
těžce nemocnou dceru, a  když jsem si 
po tak dlouhé době práci hledala, na-
víc v  téměř důchodovém věku, nikdo 

mě nechtěl zaměstnat. Byla jsem ráda, 
že jsme se tehdy mohla na obecní úřad 
nastoupit.
n Jak bys nejlépe popsala svou šestile-
tou éru na úřadě?

Začátky byly doslova hrozné. Po tak 
dlouhé době nebylo jednoduché se 
zase vrátit do pracovního režimu a se-

známit se s  novými technologiemi. 
I  když jsem od svých 19 let pracovala 
aktivně s  počítačem a  různými systé-
my, přesto jsem se tu musela hodně 
věcí naučit. Potkala jsem tu spoustu 
kolegů, někteří se tu zdrželi jen chvíli, 
někteří tu pracují dodnes. V dobrém na 
ně vzpomínám. Práce na úřadě mi při-
nesla seznámení také s řadou obyvatel 
naší vesnice, které jsem neznala a  ni-
kdy snad ani nepotkala. Díky této práci 
jsem taky lépe poznala Telnici: lidé, kte-
ří jen jezdí do brněnského zaměstnání 
a zpátky a neúčastní se mnohých akti-
vit, těžko mohou naši pěknou dědinu 
takto znát. 

n Co tě nejvíce bavilo?
Asi nejvíce jsem měla ráda ten kon-

takt s lidmi. A že ho bylo! Dodnes mne 
někteří na ulici potkávají, chtějí pora-
dit, pomoct či vyřídit vzkaz obecnímu 
úřadu. Když je to v  mých silách, tak 
samozřejmě ráda pomůžu i  nadále. 
Spolu jsme udělali několik obecních 
kalendářů a  zavedli nový systém tří-
dění odpadu, měla jsem na starost 
přípravu tří obecních informačních 
brožur, připravovala jsem spoustu 
obecních kulturních akcí, přepisovala 
staré dětské slohovky z  meziválečné 
doby, starala se o  obecní internetové 
stránky, to všechno mě hodně bavilo 
a ráda na to vzpomínám. Byla to často 
mravenčí práce, která zabrala spoustu 
času a energie, chtělo to mnohdy hod-
ně velkou vytrvalost. Akorát pro mne 
bylo stále těžší se tu pohybovat po 
schodech sem a  tam, takže jsem byla 
ráda za to, že aspoň v posledních dvou 
letech jsem mohla využívat nového 
výtahu. Myslím, že to ocenili i  mnozí 
další občané.

n Když jsi sem v roce 2013 nastupovala, 
tušila jsi, do čeho jdeš?

Neměla jsem zdání, jak je na našem 
úřadě práce různorodá. Snažili jsme se 
tu lidem pomáhat se spoustou věcí, při-
pravovali pro ně mnoho pestrých aktivit 
a akcí, hodně se tu dělá pro děti a rodi-
ny, ale všem se člověk nemůžeš zavdě-
čit. Nejvíc mě vždycky mohlo naštvat, 
když jsem slyšela řeči o tom, kolik nás tu 
je, a  jak si tu pořád jenom vaříme kafe 
(smích). Každý, kdo to říká, by si to měl 
vyzkoušet anebo se občas podívat, jak 
dlouho se na úřadě večer svítí. I úřední 
dny a  hodiny pro veřejnost jsou u  nás 

Svatební fotka Marty a Jaroslava Klanicových
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nadstandardně delší než v  okolních 
vesnicích, a  i když přišel někdo mimo 
úřední dobu pro veřejnost, snažili jsme 
se mu vyjít vstříc. To všechno je zásluha 
všech lidí, kteří tu dnes i dříve pracovali, 
a to nejen úředníků a administrativních 
pracovníků, poštovních pracovnic, ale 
i  členů pracovní čety. Která vesnice je 
tak pěkně uklizená, jak ta naše? Jsem 
ráda, že jsem tu s vámi mohla být, něče-
mu novému se přiučit a pomoct dobré 
věci. Snad to lidé ocení.

n Za to patří díky i tobě. Jsem jsi jistý, že 
rozumní lidé to všechno, o  čem mluvíš, 
oceňují. Řekni mi vlastně, jakou povahu 
musí mít člověk, který tu chce pracovat?

Určitě nesmí být cholerik. Musí být 
hodně trpělivý a vstřícný. Lidé, kteří sem 
přicházejí, jsou totiž každý jiný a někdy 

přijdou už naštvaní a  není to ani kvůli 
nám. Takový člověk musí být opravdu 
psychicky odolný a  hlavně komunika-
tivní. Nesmí mu chybět pozitivní přístup 
k životu, jinak by to tu nemohl vydržet 
(smích).

n Jsi aktivní člověk. Jak si užíváš důcho-
du?

Konečně si můžu dovolit vstávat poz-
ději, z toho mám největší radost. Určitě 
to ocenil i můj manžel. A abych se v dů-
chodě nenudila, začala jsem pro radost 
a  pro vnoučata šít látkové panenky. 
Kdyby někdo pro své dítě chtěl takový 
pěkný klasický, ručně vyrobený dárek, 
ráda pomůžu, může se za mnou zasta-
vit. Slíbila jsem taky, že se budu ještě 
nějakou dobu starat o webové stránky 
obce, takže to opravdu na nudu nevy-

padá (smích). To předání mé práce na 
úřadě je poměrně čerstvé, takže se sna-
žím ještě svým nástupcům pomáhat 
osobně nebo telefonicky. 

n Vstoupili jsme do nového roku. Co tě 
v něm letos čeká?

S  manželem v  létě oslavíme rubíno-
vou svatbu, 40 let společného života, 
což přinese i to, že se zase objeví moje 
dcera Terezka z Irska, takže se už moc tě-
ším, že se zase naše rodina sejde pohro-
madě. Těším se také s vnoučaty na Den 
pro celou rodinu na konci prázdnin, to 
bude moc fajn, děti se už nemůžou do-
čkat. Snad mi bude sloužit dobře zdraví, 
abych si to celé mohla dobře užít.

Za léta skvělé spolupráce i za tento milý 
rozhovor děkuje a vše dobré do důcho-
dových let přeje František Kroutil.

Panenka – rockerkaPanenka – mořská panna
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ROZHOVOR S PANÍ KATEŘINOU KUCHAŘÍKOVOU
Kateřina Kuchaříková (*1978) je brněnskou rodačkou, která se spolu s přítelem 
a dětmi asi před rokem a půl přistěhovala do Telnice a bydlí v nádražní čtvrti. 

n Jak jste se ocitli s rodinou v Telnici?
Možnost nájemního bydlení v  blíz-

kosti Brna nám nabídli naši známí, kteří 
ukončili svůj podnájem a my v něm po-
kračujeme po nich. V Telnici se nám líbí, 
je tu oproti Brnu větší klid, bezpečno 
a aspoň nějaká příroda. 

n V červnu 2018 se vám předčasně na-
rodil syn Michael. Co pro vás znamenal 
předčasný porod?

Samotné těhotenství probíhalo cel-
kem v  pořádku, ale ke konci mi byla 
prokázána preeklampsie, to je velmi zá-
važný stav, při kterém selhávají orgány 
v  těle matky. Skoro polovina maminek 
s  touto diagnózou své těhotenství ob-
vykle nepřežije. Lékaři v tu chvíli museli 
ukončit mé těhotenství předčasným 
porodem císařským řezem, a  zachránit 
tak život můj i našeho syna.    

n Co následovalo?
Jelikož se mé třetí dítě narodilo již ve 

29. týdnu, muselo být okamžitě umístě-
no do inkubátoru, a to hlavně kvůli své 
nízké hmotnosti – 940 gramů. Michálek 
neměl tehdy ještě vyvinuté veškeré or-
gány, hlavně dýchání plic muselo být 
připojeno na C-PAP na oddělení JIP. 
Mne postihla trombóza a  slabá plicní 
embolie, z čehož jsem se za několik mě-
síců vyléčila. Michálkovi byla diagnos-
tikována svalová hypotonie a v 6 měsí-
cích zjištěna bohužel diagnóza dětské 

mozkové obrny, která se po neurologic-
kém vyšetření jeví jako počínající forma 
spastické kvadruparézy s  akcentací na 
dolní končetiny. Byla mu také diagnos-
tikována velmi závažná forma epilepsie, 
tzv. Westův syndrom. I v důsledku toho 
má Michálek velmi těžce poškozený 
mozek a  dle prognóz lékařů hrozí, že 
bude jako mentálně postižený zřejmě 
celý život pouze ležet. Navíc má i  zra-
kové postižení, velmi špatně fixuje zrak 
a neudrží hlavičku. Hodně pomalu také 
přibývá na váze. Je vyživován pomocí 
pegu speciální výživou Nutrini, proto-
že má špatný sací a polykací reflex, tím 
pádem hůř saje a polyká jídlo z lahvičky. 
n To musel být pro vaši rodinu velký šok.

Když jsme nakonec oba s  Michál-
kem zvládli „porod“, věřila jsem, že náš 
malý bude v pořádku. Zpráva od lékaře 
z neurologie v půl roce jeho života nás 
s partnerem však silně zasáhla. Už tehdy 
jsme slyšeli prognózu lékařů o  budou-
cích zdravotních komplikacích. Možná 
nám mohli lékaři takovou zprávu říct 
šetrněji, těžko jsme to nesli.
n Jak zvládáte po 16 měsících speciální 
péči o Michálka?

Jsou chvíle, které jsou hodně těžké. 
Rodiče zdravých dětí se radují  z věcí, 
které jsou vlastně pro ně samozřejmos-
tí. Avšak my, rodiče dětí nemocných, ne-
ztrácíme sílu ani naději, že ti naši malí 
bojovníci aspoň něčeho v životě dosáh-

nou, že se nevzdávají a  bojují! Museli 
jsme se například naučit, jak rehabili-
tovat, cvičit sací reflex a fixaci zraku, jak 
pečovat o peg. Už od počátku zjištěné 
epilepsie mu totiž ne zcela dobře zabí-
rají kombinace léků, které má předepsa-
né a které jsou nezbytné pro jeho život. 
Celý náš rodinný život se přehoupl na 
veškerou péči o syna. 
n Jak tuto situaci vnímají vaše další dvě 
děti?

Dospělý syn Jaromír i dcerka Maruška 
ho mají moc rádi, zvláště dcera, která 
je velkou pomocnicí, těžce nese každé 
zhoršení Michálkova zdravotního stavu. 
n Léčba a péče o takto postižené dítě je 
nejen psychicky a  fyzicky náročná, ale 
stojí i  nemalé peníze. Jak řešíte finan-
cování nákupu speciálních pomůcek 
a spotřebních materiálů?

Většinou z  vlastních zdrojů, státní-
ho příspěvku na péči a  pomocí Nada-
ce DOBRÝ ANDĚL. Této nadaci posílají 
peníze dobří lidé, kteří tak pomáhají 
rodinám s  podobným osudem, často 
onkologickým pacientům. Ale finanční 
náklady jsou i tak velmi vysoké. Přítel je 
sice zaměstnaný, ale já jsem na rodičov-
ské dovolené. Naší aktuální prioritou je 
pořízení zdravotního kočárku, který ale 
stojí 85 tisíc korun, zčásti ho hradí po-
jišťovna, zbytek si musíme zaplatit sami. 
Hledáme proto pomoc i  jinde. Ve spo-
lupráci s  dobročinným spolkem FREE 
WILL jsme založili veřejnou sbírku, s jejíž 
pomocí bychom chtěli získat prostřed-
ky na nákup tohoto kočárku, na další 
zdravotnické pomůcky a léčbu.
n Jak by vám lidé mohli kromě finanční-
ho daru ještě pomoci?

Bude moc rádi za jakoukoliv nabíd-
nutou pomoc. Společně jsme připravili 
letáček humanitární sbírky, kde jsme 
vyjmenovali naše běžné denní potře-
by – materiál, kterého poměrně hodně 
pro syna spotřebováváme. Ale moc by 
nám třeba pomohlo i to, kdyby se našel 
ochotný řidič, který by nás zavezl jed-
nou za čas do lázní a  léčeben, které se 
nacházejí po celé naší republice. 

n Materiální dary budeme sbírat na 
telnické poště a  rádi předáme. O  mož-
né finanční podpoře obce Telnice bude 
ještě jednat naše zastupitelstvo. Jak vás 
ale mohou lidé kontaktovat s nabídkou 
konkrétní pomoci?
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HUMANITÁRNÍ SBÍRKA 
PRO TELNICKÉHO CHLAPCE MICHÁLKA

Michálek je 16-měsíční těžce postižený telnický chlapec. Narodil se ve 29. týdnu
těhotenství, několik týdnů prožil v inkubátoru, kde bojoval o život a prodělal nemoci,
které zkomplikovaly a ovlivnily jeho zdravotní stav, některé z nich poškodily i mozek.
Následně mu byla diagnostikována svalová hypotonie a v šesti měsících zjištěna
diagnóza dětské mozkové obrny, která se po nynějším neurologickém vyšetření jeví
jako počínající forma spastické kvadruparézy s akcentací na dolní končetiny. Zjištěna
byla též velmi závažná forma epilepsie, tzv. Westův syndrom, v důsledku má Michálek
těžce poškozený mozek a dle prognóz lékařů hrozí, že se svým mentálním postižením
zůstane ležet. Rodiče si nemohou dovolit vysoce nákladné zdravotní pomůcky
a srdečně prosí o finanční pomoc, případně i materiální.
Finančně je možné pomoci darem na transparentní účet spolku FREE WILL
(číslo účtu: 2700957427/2010, variabilní symbol 3115, zpráva pro příjemce:
MICHALEK) anebo materiálně přinesením těchto darů na telnickou poštu
(v době: Po, St, Čt 8-18 hod., Út, Pá 8-12 hod.) do 20. března 2020, velmi děkujeme:

kojenecké pleny DADA, Extra Care, velikost:4, 7-18 kg →
← mléčná výživa Kendamil 3 Batolecí mléko 900 g

gázové kompresy STERILUX nesterilní 5x5 cm →
← vitamínový doplněk Generica Pyridoxin 60 tablet

5-litrové balení kojenecká voda Horský pramen →
← černobílé hračky pro fixaci zraku

hygienické vlhčené ubrousky Linteo →

Děkujeme všem ochotným a dobrým lidem za rychlou a účinnou pomoc. 
Pořadatelem materiální sbírky je Obec Telnice, Růžová 243, 664 59 Telnice.

DĚKUJEME!

Bohužel jsme tady v Telnici noví, a pro-
tože se vlastně od počátku věnujeme 
hlavně našemu synovi, nedostáváme 
se příliš do kontaktu s  místními lidmi. 
Dozvěděla jsme se o  Telnickém sluníč-
ku, kam bych se za maminkami ráda se 
synem podívala a seznámila se i s míst-
ními lidmi. Zatím mohu dát k  dispozici 
svůj e-mail: k.ket7@seznam.cz. Číslo své-
ho mobilního telefonu bych klidně také 
uvedla, ale bohužel jej mám většinu času 
kvůli synovi vypnutý. Chtěla bych podě-
kovat každému, kdo nám čímkoliv po-
může, třeba i  dobrou radou či psychic-
kou podporou. Člověka vždycky potěší, 
když na své těžké chvíle není sám.
n Mohou se lidé o vaší situaci dozvědět 
více někde na internetu? 

Založili jsme stránku na Facebooku 
s  touto adresou: www.facebook.com/ 
andilekmichael. Tam se mohou lidé do-
zvědět více o aktuálním zdravotním sta-
vu našeho syna, příp. poslat jakýkoliv 
vzkaz.

Držím vám palce a  modlím se za vás. 
Lidem, kteří vám pomohou, i  jménem 
naší obce velice děkuji. Nejjednodušší 
způsob pomoci je postupovat podle při-
loženého letáčku.   František Kroutil
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Měsíc prosinec byl ve školce poměrně 
krátký, ale stihlo se toho opravdu hod-
ně. Vše začalo 5. prosince, kdy nás poctil 
svou návštěvou svatý Mikuláš s  milý-
mi pomocníky čertem a andělem. Děti 
byly velmi dobře připraveny a Mikuláši 
zazpívaly i  zarecitovaly. Každý dostal 
hezký balíček plný dobrot. Čertíka se 
sice někteří bály, ale všichni slibovali, že 
budou hodní, a tak nakonec musel čert 
odejít s prázdnou. 

V  dalším týdnu nás čekalo divadlo 
v  Žatčanech, kde nám děti z  ochot-
nického souboru zahrály pohádku 
Sůl nad zlato, ale trochu jinak. Našim 
školčátkům se představení velmi líbilo. 
Pravou vánoční atmosféru jsme si na-
vodili divadelním představením Slyšte, 
slyšte, které proběhlo v prosinci v naší 
MŠ. Byl to velmi pěkně zpracovaný pří-
běh o tom, jak se narodil Ježíšek. Nej-
lepší na tom bylo, že panu režisérovi 

zapomněli dojet herci, a tak místo nich 
angažoval některé z  našich dětí, které 
vše zachránily a pohádku nám zahrály 
samy. 

V úterý 17. prosince jsme měli v ma-
teřské škole velkou akci! Slavili jsme 
s  dětmi dopoledne Vánoce. Na každé 
třídě Ježíšek nechal krásný vánoční 
stromeček a  spoustu dárků. Zpíva-
li jsme s  dětmi koledy a  ochutnávali 
cukroví, které jsme si ve školce upekli. 
Bylo to velmi příjemné dopoledne. To 
ještě nebylo všechno! Ještě ten samý 
den jsme slavili Vánoce v MŠ i s rodiči. 
Odpoledne jsme se všichni sešli na tří-
dách, kde proběhly vánoční besídky. 
Děti byly velmi šikovné a  předvedly 
svým maminkám, tatínkům, babičkám 
a dědečkům vše, co se naučily. Zpívaly 
koledy, říkaly básničky a  hrály pohád-
ky. Dále jsme měli připravený vánoční 
program, kde si rodiče s  dětmi moh-
li vyzkoušet některé vánoční tradice, 
jako například pouštění ořechových 
lodiček nebo házení pantoflem. Bylo 
to velmi příjemné vánoční odpoledne, 
kde samozřejmě nechyběl ani vánoční 
punč a cukroví. Děti si zároveň rozbalily 
i dárečky z akce Strom splněných přá-
ní. V letošním roce se zapojilo opravdu 
velké množství rodičů a akce byla vel-
mi úspěšná! Za celou mateřskou ško-
lu vám, milí rodiče, moc děkuji! Dárky 
udělaly dětem velkou radost! 

Hned po Novém roce k  nám přije-
lo na návštěvu Planetárium Morava. 
Děti byly z této akce nadšené! Během 

OKÉNKO Z MŠ TELNICE

Návštěva Mikuláše a jeho pomocníků

Přednáška především pro rodiče

Planetárium mezi dětmi
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Přednáška především pro rodiče Strom splněných přání

Rodiče se do našeho programu také zapojili Vánoční pohádka s malými telnickými herci

chvilky nám ve třídě vyrostlo mini 
planetárium, do něhož jsme si lehli 
a  sledovali jsme program O  holčice, 
která chodila vzhůru nohama. Naučili 
jsme se u toho názvy planet a některá 
souhvězdí. Na začátku ledna proběhla 
ve školce také přednáška odbornice 
z  Křesťanské pedagogicko-psycho-
logické poradny Brno. Přednáška na 
téma Školní zralost dítěte byla určena 
rodičům, účast byla vcelku hojná. Po-

dle mého názoru byla tato přednáška 
velmi přínosná jak pro rodiče, tak i pro 
paní učitelky. 

V  pondělí 13. ledna přijel do naší 
školky pan Šťastný z projektu Technic-
ké školky. Jeho návštěva se týkala hlav-
ně proškolení všech paní učitelek v ob-
lasti polytechnického vzdělávání v MŠ. 
Při této příležitosti si i naši předškoláčci 
mohli vyzkoušet práci s  opravdovými 
pilkami, hoblíky a  kladívky a  vyrobi-

li si všichni lodičku ze dřeva. Dále nás 
v  lednu ještě navštívil ÚDIF – Úžasné 
divadlo fyziky. Byla to skvělá akce! Děti 
měly možnost si vyzkoušet spoustu fy-
zikálních pokusů. 

Pestrý program máme samozřejmě 
připravený až do konce školního roku. 
Doufám, že všechny akce budou tak 
úspěšné, jako ty dosavadní.

Veronika Slezáková, 
vedoucí učitelka MŠ Telnice
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  ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU A VÝSTAVA  
ADVENTNÍCH VĚNCŮ

V pátek 29. listopadu 2019 jsme se 
potkali s  dětmi po obědě v  družině 
a  všichni jsme tvořili adventní věnce. 
Přišly i děti, které družinu nenavštěvují. 
Všude se motalo, stříhalo, lámalo, pře-
mýšlelo, kam kterou ozdobičku umístit, 
a  dávalo pozor, abychom si nespálili 
prstíky od lepidla z  tavné pistole. Dílo 
nám šlo od ruky. Výsledek jste si mohli 
prohlédnout v neděli 1. prosince od 15 
hodin ve třídě v ZŠ. Zde pro vás byla při-
pravena výstava. Zároveň zde probíhala 
výstava keramiky dětí, které navštěvují 
keramický kroužek na Šatlavě, který 
vede paní Magda Zaoralová. 

Poté od 16 hodin probíhal program 
k  rozsvěcení vánočního stromu na ná-
dvoří před kostelem. Po úvodním slo-
vu pana ředitele, pana starosty a  pana 
faráře vystoupili žáci ze ZŠ a děti z MŠ 
s pásmem písniček a básniček o adven-
tu, Vánocích a zimě. Na závěr se rozsvítil 
krásný strom na nádvoří. Jako obvykle 
bylo připraveno občerstvení v  podobě 
chleba se škvarkovou pomazánkou, 
svařák pro dospělé a pro děti čaj.

Vše se vydařilo a doufám, že i líbilo. Za 
přípravu moc děkuji paním učitelkám, 
které s dětmi nacvičily vystoupení, při-
pravily občerstvení, panu Pavlu Královi 
a  Františku Kroutilovi ml. za ozvučení, 
paní Zaoralové za výstavu keramiky, 

obci Telnice za technické zázemí a nej-
větší dík patří našim dětem, které se vše 
poctivě naučily, a i přes chladné počasí 
přišly a vystupovaly.

Hana Umlášková, 
třídní učitelka 4. třídy
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Třetí lednový týden patří už tradič-
ně škole v přírodě. Nebylo tomu jinak 
ani letos. 12. ledna 2020 odjeli žáci  
1.–3. třídy na týdenní pobyt na Kuklí-
ku, kde obsadili tentokrát jak penzion 
Kukla, tak i  penzion Na Mlýně. Zimní 
počasí jim sice moc nepřálo, ale zbytky 
sněhu stačily na pár bobových sjezdů. 

Jinak probíhaly hry v lese, vycházky do 
okolí, návštěva Nového Města na Mo-
ravě, putování po stopách Yettiho, sta-
vění sněhuláků ze šišek, návštěva eko-
farmy a místní hasičské zbrojnice. Do-
konce i stoletá lípa vydala po bezchyb-
ném odříkání zaklínadla své poklady. 
Zábavy a  aktivit tak bylo určitě dost 

a  doufáme, že si děti tento ozdravný 
pobyt náležitě užily. Už teď se těšíme 
na další ročník. Podrobné informace 
z jednotlivých dnů a fotografie najde-
te na webových stránkách školy www.
zstelnice.cz v  sekci Škola v  přírodě  
Kuklík 2020. 

Leona Bímová, ZŠ Telnice

Blížící se Vánoce přišly na obecní úřad 
připomenout svými koledami děti ze 
školní družiny a  z  mateřské školy, a  to 
v  termínech 17. a  19. prosince 2019. 
V  obou případech si vedení obce vy-
slechlo krásné tradiční koledy a připra-
vilo si pro děti pěveckou soutěž. Každý 
mohl předvést to, co si na Vánoce při-
pravil, kolik písniček či básniček na vá-
noční téma se naučil. Někteří staří to 
dokonce zpestřili i  tancem. Ó, jaká to 
byla nádhera… Odvážní zpěváci si kro-
mě sladké koledy odnesli také drobné 
dárečky za předvedené umění, které 
nás velmi potěšilo. Děkujeme všem dě-
tem, které nás v doprovodu svých učite-
lů v krásný adventní čas navštívily.
František Kroutil a Jan Dudák, vedení obce

ŠKOLA V PŘÍRODĚ 2020

Koledníci z mateřské školy

Koledníci ze školní družiny

  OBECNÍ ÚŘAD 
NAVŠTÍVILI  
MALÍ KOLEDNÍCI
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Vánoce nám skončily a vánoční doba 
už pomalu odezněla. Noci se nám krátí 
a  dne přibývá, z  čehož máme všichni 
velkou radost. A  pro děti mám ještě 
jednu milou zprávu. Brzy se opět roz-
jede projekt „Děti poznávají Telnici“. 
Znovu se spolu vydáme poznávat 
nové řemeslníky a  jejich pracoviště, 
sběratele, chovatele, pěstitele a  třeba 
i  sportovce. Budeme poznávat svět 
kolem nás, jak jsou lidé v naší obci ši-
kovní a co všechno umí vyrobit, vytvo-

řit, vypěstovat a  dokázat. Minulý rok 
jsme zvládli navštívit kováře, stolaře, 
krejčí, chovatelku koní, kominíka, foto-
grafa a  lidi dalších zajímavých profesí, 
kteří nám ochotně ukázali své pra-
coviště, svoji zručnost a  um. Tyto ex-
kurze mají děti rády. Je to úplně něco 
jiného vidět věci na vlastní oči, jak se 
dělají, než si o  nich povídat ve škole 
u tabule. Na naše pravidelné středeční 
odpoledne se děti vždy těší a  já jsem  
tomu rád. 

Může se zdát, že jsme toho prošli už 
hodně a  že děti už všechno viděly. Já 
si myslím, že úžasných a  inspirativních 
lidí, kteří mají co nabídnout, je v Telnici 
jistě víc. Rád bych se obrátil na vás, kdy-
byste o  někom takovém věděli, něco 
vás napadlo, dejte mi vědět na telefon-
ním čísle 725 33 00 11. Budu rád za kaž-
dý nápad či postřeh k našemu projektu. 
Přeji vám krásný nový rok, ať se vám 
všem daří. 

Jan Dudák, místostarosta obce

V letošním roce nás v Telnici čeká tra-
dičně bohatý kulturní program, o který 
se postarají jak samotné spolky, tak or-
ganizátoři z řad jednotlivců nebo obec 
Telnice. Připravovaných akcí je celá 
řada a  je jich plný obecní kalendář, 
proto zmíníme zřejmě jen ty největší. 
V  plesové sezóně sem jistě patří Orel-
ský a Sportovní ples, Krojované ostatky 
či Ostatkový průvod spolu s  Dětskými 
karnevalovými radovánkami. Na jaře si 
senioři přijdou na své při tradiční akci 
Čaj o páté – ta se letos bude kvůli sou-
běhu akcí konat na orlovně. Hned po 
Velikonocích přivítáme v kostele smíše-
ný pěvecký sbor Carmen ze Zábřeha na 
Moravě, který již u nás před lety koncer-
toval a zanechal hluboký umělecký, ale 
i  lidský dojem. Děti ani letos nepřijdou 
o  sokolské pálení čarodějnic a  jejich 
maminky se mohou těšit na Besídku ke 
dni matek o druhé květnové neděli. Pro 
zájemce budou připraveny oblíbené 
kurzy první pomoci a hygienického mi-
nima. V neděli 31. května oslavíme Den 
dětí a v první letní den 21. června také 
patrona našeho kostela sv. Jana Křtite-
le o  telnických hodech. Začátkem léta  
(29. 6.–1. 7.)  přijede Kinematograf bra-
tří Čadíků, aby v  našem letním kině 
promítl tři české filmy. Vůbec prázdni-
ny budou jako každý rok plné dětských 

táborů a také Letního hlídání dětí v MŠ. 
V  závěru srpna nás čekají veliké akce: 
už třetí ročník Veterán Bus Kříž a  letos 
také Den pro celou rodinu s Malou na-
poleonskou bitvou s nočními střelbami. 
Podzim přivítáme s  Historickým jar-
markem a  vinobranním a  děti budou 
doufat, že se objeví nějaký vítr o  Dra-
kiádě. Přesně 10. 10. 2020 vystoupí 
v  telnickém kostele kapela Good Work 
a  o měsíc později se tu určitě objeví 
sv. Martin při lampionovém průvodu. 
O  další měsíc později opět rozsvítíme 
vánoční strom a děti se dočkají své vá-
noční pohádky, pár dní na to i  sv. Mi-
kuláše. V polovině adventu bychom se 
měli vypravit zájezdem na pěkné diva-
delní představení a senioři budou zváni 
ke svému tradičnímu předvánočnímu 
posezení. Dětem připomenou blížící 
se Vánoce Dětské vánoční hry, na své si 
přijdou lidé o Vánočních minitrzích. Sil-
vestra si jistě každý oslaví sám, ale děti 
se o  den dříve mohou zúčastnit svého  
silvestrovského večera na orlovně. 

A to není ani zdaleka konečný výčet 
kulturních aktivit letoška. Ani v  roce 
2020 se tak v  Telnici nebudete „nudit“, 
navíc řeč nebyla o množství sportovních 
akcí a  zápasů, kterými budou žít spor-
tovci z  okruhu házené, fotbalu, tenisu, 
volejbalu, florbalu, kuželek, pétanque 

apod. Ani jsme nemluvili o  spoustě 
pravidelných činností jako jsou např. 
tréninky sportovních oddílů, cvičení, 
kroužky (farmářský, keramiky, hudební 
atd.), setkáváních seniorů (KLAS), schůz-
ky ministrantů, setkání přátel lidových 
písní, páteční čtení dětem atd. Velké 
díky všem, kteří s  tímto bohatým pro-
gramem pomohou. Pestrý kulturní, spo-
lečenský a sportovní život v naší obci je 
jedním za našich největších pokladů.

František Kroutil, starosta obce

DĚTI POZNÁVAJÍ TELNICI

Jednoduše by se dalo říci, že se v so-
botu 23. listopadu 2019 vrátil náš pan 
farář zpět do míst, kde více než osm let 
působil, tedy na Mikulovsko, a vzal nás 
s sebou na výlet. Naše jednodenní cesta 
na Pálavu a do jejího okolí však byla sku-
tečnou poutí, kterou jsme chtěli jednak 
oslavit svátek patronky všech hudební-

ků – sv. Cecilie –, ale také poděkovat za 
dar svobody u sochy sv. Anežky České. 
A přitom jsme zažili ještě mnohem více.

Dva autobusy více než osmdesáti 
farníků především z  Telnice, Sokolnic 
a Prace se vydaly nejdříve do Dobrého 
Pole – malé vesnice u  rakouských hra-
nic, kde jsme se navštívili maličký kostel 

sv. Cecilie a byli štědře přivítání místními 
farníky. Děkujeme! Pokračovali jsme do 
sousední vesnice Březí, kde otec Oldřich 
v kostele sv. Jana Křtitele celebroval mši 
svatou k památce sv. Cecilie. Obdivovali 
jsme ohromný chrám a také lustr prav-
děpodobně z  roku 1860.  Jde o  zřejmě 
největší lustr svého druhu v celé repub-

FARNÍ POUŤ

KULTURNÍ DĚNÍ V LETOŠNÍM ROCE
• 
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lice. Má na výšku 4 metry, průměr dolní-
ho kruhu je 2 metry. Nachází se na něm 
celkem 13 684 skleněných křišťálových 
ověsků.

Další zastávkou na naší okružní cestě 
se stal hotel Zámeček v  Mikulově, kde 
nám tým pana Ševčíka připravil úžasný 
raut. Děkujeme! U něj se naše dvě sku-
piny vystřídaly s  krátkým výletem do 
Rakouska, na kopec Südmähren Kreuz. 
Čekal nás sice větrný, přesto naprosto 
úžasný výšlap ke kříži, který se nachází 
na malé hoře ve výšce 337 m. n. m. Z to-
hoto místa máte část jižní Moravy jako 
na dlani. Mohli jsme se dívat pohledem 
těch německy mluvících vysídlených 
obyvatel naší země, kteří sem od roku 
1962 chodili vzpomínat na svou rodnou 
zemi. Měli jsme sice co dělat, aby nás 
vítr neodfoukl, ale mnozí jsme se tu cí-
tili velmi příjemně – možná se sem ještě 
někteří vrátíme.

Odpoledne jsme navštívili sochu sv. 
Anežky České, která sem byla instalová-
na v  roce 2013 díky myšlence součas-
ného místostarosty Pavlova, pana dr. 
Pavla Müllera. Ten nás také mile přivítal 
a  předal otci Oldřichovi pamětní ob-
raz jako poděkování za jeho podporu 
a  podíl na tomto projektu. Společně 
jsme zazpívali svatováclavský chorál 
a požádali o přímluvu za naše farnosti 
naši svatou královskou dceru. Socha 
je umístěna na kouzelném místě mezi 
vinohrady s  výhledem na Pálavu, No-
vomlýnské nádrže a  úžasnou krajinu 
v okolí. Podzimní odpolední slunce pak 

dotvářelo příjemně barvitou atmosféru 
tohoto místa.

Už se pomalu stmívalo a  naše další 
kroky směřovaly do Mikulova, kde se 
nás ujal průvodcovsky přímo sám náš 
pan farář Oldřich, který zde ještě před 
několika měsíci působil. Nejprve nás 
vzal na prohlídku kostela uzavřeného 
sv. Jana Křtitele, který se právě rekon-
struuje a  ke kterému se váže historie 
řádu piaristů i  mariánů. Ve spolupráci 

s  místním proboštem Pavlem Foxem 
a místní průvodkyní jsme mohli poznat 
také pietní prostory hrobky rodu Die-
trichsteinů, pozůstatky dřívější lorety 
(musela být skutečně nádherná) či si 
prohlédnout bývalý kostel sv. Anny. 
Nechyběla ani zmínka o  působení ka-
pucínů či vzniku a významu mikulovské 
kapituly.

Závěr patřil nedávno zrekonstruova-
nému kostelu sv. Václava, jehož návště-

Socha sv. Anežky České nad Pavlovem

Südmähren Kreuz v Rakousku za čárou
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V podvečer 29. listopadu 2019 se 
zaplnila zasedací místnost obecního 
úřadu pestrobarevnými a  třpytivými 
dekoracemi, kterými si mohly účast-
nice adventního tvoření ozdobit svo-
je vlastnoručně vyrobené adventní 
věnce a  rozličné vánoční dekorace 
ke zkrášlení prostor v  domech a  by-
tech. Adventní tvoření se konalo opět 
pod odborným vedením Martiny 
Hrozkové. Adventní věnce už neod-
myslitelně patří do našich domác-
ností. Přibývající světlo na adventním 
věnci nám ohlašuje blízké Kristovo  
narození.

Pavla Chovancová, Telnické sluníčko

Poslední listopadovou sobotu jsme 
se opět sešli u  pomníků Kopjafa, aby-
chom vzpomněli na oběti slavkov-
ské bitvy, která proběhla už před 214 
lety. Letos k  nám přijeli z  velké dál-
ky také naši sekelští přátelé a  jako již 
tradičně plukovník prof. Csikány se 
svými studenty z  Univerzity obrany  
v Budapešti.

Po uvítacím projevu předsedy Brněn-
ského maďarského občanského sdru-
žení Pavla Lelovicse zazněly hymny 
České republiky a Maďarska. Za Telnici 
tentokrát přečetl proslov místostaros-
ta obce Jan Dudák. Z Budapešti k nám 
zavítal i  generální tajemník Národní 
univerzity veřejné správy, dr. Horváth 
József, který také pronesl svůj projev. 

Připomněl, že všechny války jsou zby-
tečné a přinášejí jen oběti a zkázu, ale 
neměli bychom přestat hájit svoji vlast, 
svoji kulturu a tradice. Každý člověk by 
měl mít zajištěný spokojený život ve 
své rodné zemi. Dalším milým hostem 
byl Demeter Sándor Lóránd, unitářský 
duchovní ze Sedmihradska. Ten začal 
svůj projev úryvkem sedmihradské vo-
jenské písně, kterou ve své knize Pěší 
a  husarské verbovací písně vydal Lázár 
József, jeden z  přeživších vojáků bitvy 
u Slavkova:

„Lesní cesty ořou, maďarské chlap-
ce vedou / tak je vedou ubohé, ubohé 
maďarské mládence. / Zelené má cesta 
kraje, ale uprostřed je žalostná, / tudy 
vedou ubohé maďarské mládence, / jed-

noho sem, druhého tam, ale žádného  
k domovu.“

Poté přišlo na řadu kladení věnců 
a zapálení svíček u obou pomníků. Na-
konec nesměla chybět slavnostní salva 
z  pušek vojáků a  z  děla našich telnic-
kých dělostřelců.

Po ukončení pietního aktu se všich-
ni hosté odebrali do místní orlovny 
na malé občerstvení. Profesor Tamás  
Csikány všem přítomným krátce po-
vyprávěl o  průběhu bitvy a  jejích ná-
sledcích. Již tradičně se poté všichni 
společně vydali k  Božím mukám Na 
Lopatě, tam zazpívali sekelskou hymnu 
a položili svíčky. Po návratu do sálu or-
lovny začala volná zábava. Jeden ze se-
kelských husarů měl s sebou opět svůj 

va v  nás zanechala krásné vzpomínky. 
Ve své dnešní podobě je sice výsledkem 
kombinace několika architektonických 
stylů, přesto musel každé oko potěšit. 
Ale i  duše plesala, když jsme se spolu 
mohli pomodlit Anděl Páně u  sochy 
Černé madony zachráněné z  požáru 
bývalé lorety. Díky panu faráři jsme se 
dozvěděli více nejen o  tomto krásném 
Božím chrámu, ale mohli si prohlédnout 
jeho sbírku betlémů, která je zde trvale 
vystavena.

Farní pouť s sebou jistě mnohým při-
nesla únavu. Ta však nepřevážila radost 
a  pokoj, který kolem nás po celý den 
doslova vál. Děkujeme otci Oldřichovi 
za skvělou organizaci této akce a všem, 
kteří se o nás v tento den báječně starali 
nebo nás bezpečně přepravovali z mís-
ta na místo. Těšíme se zase příště.

František Kroutil, účastník pouti

ADVENTNÍ TVOŘENÍ S TELNICKÝM SLUNÍČKEM

PIETNÍ AKT U POMNÍKŮ KOPJAFA

V kostele sv. Cecilie v Dobrém Poli
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Telničtí senioři se na pozvání Klubu 
důchodců v  Cíferu zúčastnili Mikuláš-
ské besídky ve středu 4. prosince 2019. 
Nejely samé ženy, ale i čtyři muži, kteří 
se také postarali o reprezentaci místním 
vínem, které prý Cíferským chutná. My 
ženy jsme zase něco málo napekly na 
ochutnávku.

Malý autobus s  pohodovým panem 
řidičem cestu urazil za dvě hodiny. Na 
místě už jsme byli očekáváni některými 
z  organizátorů a  velmi srdečně vítáni 
a  foceni. Tentokrát  nás za obec Telni-

ce doprovázel pan místostarosta Jan 
Dudák, poptávka byla však i  po panu 
starostovi. Ale ani tamní starosta se 
z důležitých pracovních důvodů nemo-
hl akce zúčastnit, takže vyslal pověřené 
pracovníky úřadu. Vedoucí Klubu  pan 
Štefík ze zdravotních důvodů přítomen 
rovněž nebyl, ale výborně ho zastupo-
valy členky, od nichž jsme hned úvo-
dem obdrželi obálky  k připravované 
tombole. Ne všichni jsme ale měli to 
štěstí najít lístek s  červeným výherním 
číslem! Byli jsme uvedeni k  rezervova-

ným stolům a po chvíli už jsme byli vta-
ženi do kulturního programu, kterého 
se ujali učitelé a děti místní ZUŠ. Potles-
kem více než sto šedesáti účastníků byli 
účinkující odměněni.

Během celého odpoledne se o  dob-
rou zábavu starala živá dechovka a sa-
mozřejmě seniorky k  tomuto zodpo-
vědnému úkolu určené. Pohostinnost 
a  pozornost pořádajících byla skvělá. 
Občerstvení v  podobě čerstvě pečené 
pizzy, zákusků a  vína nemělo chybu. 
Po ochutnávce místní speciality – ka-

V  neděli 1. prosince 2019 nás čekal 
v  podvečer kromě rozsvícení vánoč-
ního stromu ještě jeden kulturní záži-
tek. Do orlovny se sjelo čtrnáct líšeň-
ských ochotníků z  divadelního spolku  
Marvánek, aby nám v  úžasných, vlast-
noručně vyrobených kulisách zahráli  
pohádku/pověst z  našeho blízkého 
okolí nazvanou Jak šel líšeňský sedlák 
Haštal k  vodníkům pro poklad. Díky 
představení se diváci (v počtu asi 130 
lidí) opět přesvědčili, že chamtivost je 
po zásluze potrestána a  dobrosrdeč-
nost a pracovitost odměněna.

Poděkování patří obci Telnice za fi-
nanční podporu akce, Orlu Telnice za 
poskytnutí a  přípravu sálu, a  hlavně 
všem členům divadelního souboru, že 
věnovali celé odpoledne a  podvečer 
tomu, abychom se mohli na začátku 
adventu naladit na tu správnou, přívě-
tivou a pohádkovou notu.

A ještě poznámka k  zamyšlení pro 
rodiče: Nebylo by lepší strávit čas u po-

hádky se svým dítětem, než ho do sálu 
pouze odložit? Rušících dětí bez rodi-
čů se našlo hned několik. A závěrečná 
rada: Chipsy a pití ať děti příště zkon-

zumují a vypijí až po představení v re-
stauraci.

Marie Gabrhelová,
 kulturní komise obce Telnice

saxofon, takže se mohlo hrát a  zpívat. 
K  husarům se přidali studenti z  Buda-
pešti, protože jako budoucí vojáci umí 
i hezky zpívat vojenské a lidové písnič-
ky. Po náročném dni pomalu na všech-
ny padala únava, tak jsme se rozloučili 
s  tím, že za rok se tu opět všichni rádi  
setkáme.

Děkuji obci Telnice za finanční pod-
poru této akce. Františkovi Kroutilovi 
ml. za vynikající ozvučení, obecnímu 
pracovníkovi Bartoloměji Sklenářo-
vi za technickou spolupráci a  zajiště-
ní bezpečí všech přítomných hostů 
a  v  neposlední řadě restauraci or-
lovna za opět vynikající večeři, která  
všem moc chutnala.

Monika Haniková 

VÝLET SENIORŮ DO CÍFERU NA MIKULÁŠSKOU BESÍDKU

POHÁDKA O LÍŠEŇSKÉM SEDLÁKU HAŠTALOVI
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V pátek 6. prosince 2019 připravila 
mládež z telnické farnosti milé setkání 
se svatým Mikulášem, které se usku-
tečnilo právě v den svátku tohoto svět-
ce v kostele sv. Jana Křtitele. Se svatým 
Mikulášem se přišlo pozdravit téměř 

90 dětí. Setkání začalo krátkou scén-
kou v  podání našich mladých organi-
zátorů, kteří museli vyřešit problém 
se zatoulanými balíčky. Nakonec se za 
vydatné pomoci celého andělského 
sboru podařilo balíčky najít, a tak sva-

tý Mikuláš mohl obdarovat všechny 
přítomné děti. Mikuláš byl člověkem 
s  milosrdným srdcem, měl hlubokou 
víru v Krista a za tuto víru se nebál bo-
jovat ani ve zlých časech.

Pavla Chovancová

pustnice, která s chlebem rovněž dobře 
chutnala –, už byla vyhlášena tombola. 
To však byla chvíle, kdy jsme měli mož-
nost předat přítomným důchodcům 
dárek z  Telnice v  podobě čokoládky 
v malované krabičce s motivy jižní Mo-
ravy. Rozdávali jsme téměř všichni tak, 
aby nedošlo k nedopatření. Byly to vzá-
jemně srdečné okamžiky.

Pozdní odpoledne se pomalu schy-
lovalo k  večeru, když přišlo překvape-
ní v  podobě dárkových tašek s  milým 
obsahem. M. Fialová obdržela pěknou 
kytici růží, kterou tam však v  mírném 
„zmatku“ při loučení zapomněla! To zjis-
tila až v  autobuse na cestě zpět. Snad 
udělala radost i  někomu dalšímu? Do 
autobusu nám byly na cestu přibaleny 

bagety, v krabici pizza a zákusky. Oprav-
du o nás bylo báječně postaráno!

S přáními a  vzkazy i  pro našeho sta-
rostu jsme se vydali na cestu, která byla 
opět bezchybná. Plni dojmů z  Cíferu 
jsme odcházeli ke svým domovům. Dě-
kujeme obecnímu úřadu za možnost 
prožít jeden slavnostní den v adventu.

Marie Fialová, účastnice výletu

SETKÁNÍ SE SVATÝM MIKULÁŠEM
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Kromě setkání, které se sv. Mikulášem připravila telnická far-
nost v kostele a mateřská škola ve školce, a nadílky na soko-
lovně, chodili tradičně skupinky mikulášů, andělů a čertů i po 
Telnici. Přinášíme vám dvě dohledané foto vzpomínky.   FK

V Česku je v dnešní době při tzv. mi-
kulášské nadílce Mikuláš představován 
v biskupském oděvu s dlouhým bílým 
vousem a je doprovázen anděly a čer-
ty. Tato skupinka obchází domácnosti 
s dětmi 5. prosince v předvečer svátku 
sv. Mikuláše. Andělé s Mikulášem roz-
nášejí dárky, čerti se starají o  symbo-
lické trestání a strašení zlobivých dětí. 
I nás v podvečer 5. prosince 2019 v sále 
místní sokolovny navštívil sv. Mikuláš 
s anděli a pekelnými pomocníky. I když 
se letos sešlo dětí méně, nadílka se po-
vedla a  čertiska nikoho z  přítomných 
dětí neodnesla do pekel. Mikulášovi 
pomocníci andílci všem přítomným 
dětem rozdali sladké dárečky a děti za 
odměnu sv. Mikulášovi zarecitovaly či 
zazpívaly krásné básně a písničky. Mi-
kuláš se svými pomocníky se těší na 
všechny děti i v dalším roce.

Zdeňka Šafářová, Sokol Telnice

TELNICÍ CHODIL SV. MIKULÁŠ

  MIKULÁŠSKÁ  
NADÍLKA  
NA SOKOLOVNĚ
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Jindřiš – kde to je? Malá vesnička 
u Jindřichova Hradce, kde žije pan Zde-
něk Kříž, jehož vášeň k  náklaďákům 
Tatra přivedla ke zkonstruování dvou 
modelů typu 148 v poměru 1:3 oproti 
skutečnosti. Právě v  těchto dvou bá-
ječných modelech se naši ministranti 
projížděli v neděli 8. prosince 2019 od-

poledne. Všechno nám přálo: vynikající 
počasí, parta skvělých kluků, kteří do 
poslední chvíle netušili, co je čeká, přá-
telský a  vstřícný konstruktér, ale také 
nadšení tatínci, kteří pomohli s dopra-
vou dětí a sami si vše vyzkoušeli.

Kluci se na místní farmě projíždě-
li Tatrou 148 jen tak pro radost, ale 

i  v  rámci závodu, který byl velice vy-
rovnaný a ve kterém rozhodovaly jen 
vteřiny. Vítězem se stal Václav Kroutil, 
stříbrnou příčku obsadil Lukáš Ku- 
čera následovaný Tomášem Blažkem.  
Hrdinou celého odpoledne se stal Sa-
muel Trávník, který za odměnu mohl 
svést všechny ve „svém“ modrém 

MINISTRANTSKÝ VÝLET DO JINDŘIŠE

Husák Quartet vítáme na orlovně v Tel-
nici každý rok, většinou je to však na na-
šem podzimním jarmarku. Tentokrát se 
naši přátelé nemohli jarmarku pro vel-
kou pracovní vytíženost v tradičním ter-
mínu zúčastnit, a proto nám nabídli ter-
mín pro nás poněkud netradiční. Vznikla 
myšlenka na adventní koncert, která se 
realizovala před druhou nedělí advent-
ní, v  sobotu 7. prosince 2019 v  malém 
sále orlovny. Adventní pohodovou at-
mosféru si přišlo užít překvapivě mnoho 
lidí, takže se tentokrát dalo říci, že malý 
sál je opravdu malý. Posluchačstvo se-
dělo, kde se dalo, a kde se nedalo, tam 
se stálo. Smyčcové kvarteto by mělo být 
čtyřčlenné, Husák Quartet je však zná-
mý tím, že Martin Husák, Radek Blahuš 
a Matěj Kovanda hrají ve třech. A jak oni 
sami říkají o  publiku, „čtvrtým hráčem 
jste vy“. Publikum se jim tedy také zda-
řile povedlo zapojit a  nakonec koncer-
toval opravdu každý. Hudební zážitek 
byl jako vždy úžasný, na své si přišli do-

spělí i děti a na závěr koncertu se všichni 
rozcházeli domů s  úsměvy na tvářích, 
plni již tak trochu předvánoční sváteční 
atmosféry a  s  nadějí, že se zase někdy 

sejdeme u něčeho tak duši povznášejí-
cího, jako je krásná hudba.

Za čtvrtého hráče Bohumila Hrazdírová,  
Orel jednota Telnice

KONCERT HUSÁK QUARTET
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speciálu na korbě a přívěsu – to bylo  
radosti!

Naprosto pohodové a „klučičí“ mo-
toristické odpoledne si kluci náram-
ně užili. Na farmě jsme potkali nejen 
stroje, ale i řadu zvířat, ať už domácích, 
nebo divokých. Krásnou okolní přírodu 

reprezentovala nejen kopcovitá krajina 
a uklidňující zeleň, ale třeba i zajíci, kte-
ří se nám skoro doslova proháněli pod 
koly tater.

Děkujeme všem, kteří se o  tak krás-
ný výlet zasloužili. Kluci ho dostali jako 
odměnu za jejich půlroční snažení na 

sportovních schůzkách. Díky Bohu 
za parádní den a ochranu do cíle naší 
cesty na Vysočině vzdáleného bezmála 
180 km.   FK

P. S. Na Tatry pana Kříže se můžete tě- 
šit v programu Dne pro celou rodinu.

Dne 15. prosince 2019 se v  odpoled-
ních hodinách uskutečnilo tradiční ad-
ventní posezení se seniory. Po přivítání 
hostů předsedkyní sociální komise se 
slova ujal místostarosta obce Jan Dudák 
(pan starosta se z  rodinných a  zdravot-
ních důvodů omluvil). V  úvodu jsme 
všichni vzpomněli minutou ticha na ty, 
kteří již nejsou mezi námi. Ve své řeči 
pan místostarosta shrnul, co se za rok 
v  obci podstatného událo a  co je nyní 
v  plánu v  příštím roce. Následoval spo-
lečný přípitek, krásné vystoupení dětí 
ze základní školy a vystoupení pana Jin-
dřicha Čecha s jeho přáteli z brněnských 
Chrlic a okolí. Svými koledami nás vtáhli 
do atmosféry Vánoc. Tento nám dopo-
sud neznámý soubor všechny přítomné 
velice mile překvapil a  potěšil. Personál 
restaurace na orlovně zajistil dobré ob-
čerstvení, členky sociální komise nabídly 
přítomným „po panáčku“ na zdraví. Jako 
každý rok jsme z brněnského Srdíčka při-
vezli naši rodačku paní Milušku Koneč-

nou, aby se setkala s telnickými občany, 
a současně jsme jí předali vánoční dárek.

Věřím, že jsme si adventní odpoledne 
všichni společně užili. Všem, kteří při-

spěli pomocnou rukou při organizaci 
této společenské akce, srdečně děkuji.

Za sociální komisi 
Lenka Sobotková, předsedkyně

ADVENTNÍ SETKÁNÍ SE SENIORY

V  nejbližším okolí Telnice nemáme 
žádný les, co jsme ale v pondělí 9. pro-
since 2019 na orlovně měli, byly vá-
noční hry pro děti s trochou té lesní té-
matiky. Jak by to asi bylo v zimě v lese. 
Zatímco se příchozí dětští zájemci bavili 
v  sále nad  pohybovými hříčkami, byli 
rozděleni do šesti věkově vyvážených 
skupinek. Potom se skupiny Stromečci, 
Perníčci, Trpaslíci, Ufoni, Hvězdy a Sně-
huláci vydali hustým lesem (tedy orlov-
nou) plnit úkoly na stanovištích. 

V  sále děti probíhaly s  nákladem kr-
mení pro zvířátka do krmelce, postupo-
valy po stopách lišek i divočáků, přiřazo-
valy správně jehličí, listy, šišky a plody ke 
stromům. Nedaleko v přísálí se trefovaly 
do šišek (laserovými vzduchovkami), dál 
(až u golfu) posílaly veverkám jejich ob-
líbené oříšky. Z posedu (na balkóně) da-
lekohledem sledovaly zvěř, v  patře po-
máhaly poskládat jelení paroží či skláda-
ly budku pro ptáčky. V  kuželně srážely 
nebezpečné rampouchy a  pomáhaly 
vyčistit studánku od nepořádku. 

Nechyběla ani oblíbená svačinka 
(děkujeme tetám v kuchyňce za párky 
v  rohlíku). Po absolvování všech les-
ních zastavení a menším řádění na pa-
louku (v sále) přišlo vyhlášení úspěchů 
a odměnění všech snaživců. Děkujeme 
dětem za zápal při hrách, jejich rodi-
čům za doprovod a trpělivé vyčkávání 

a  dobrovolníkům za zajištění stano-
višť. Doufáme, že se děti něco dově-
děly nebo si zkusily něco nového a že 
se  na  orlovně či v  nějakém lese zase 
brzy potkáme. Fotky z akce naleznete 
na www.oreltelnice.cz.

Anna Hrazdírová,  
za stanovišťáky a Orla jednotu Telnice 

VÁNOČNÍ HRY NA ORLOVNĚ
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Dnes už tradiční vánoční minitrhy na 
sokolovně nabídly v sobotu 21. prosin-
ce 2019 lidem kus vánoční atmosféry. 
I  přes nevídaně hustý a  vytrvalý déšť 
se jich sešlo pod připravenými sta-
ny mnoho. Za doprovodu vánočních 
písní školních dětí, ale i  telnické pěv-
kyně Veroniky Slezákové, si lidé moh-
li „na poslední chvíli“ zakoupit řadu 
krásných ručně vyrobených dárků, 
ale i  ochutnat spoustu dobrot (např. 
zabíjačkové a rybí speciality, brambo-
ráky atd.). Lidé odcházeli sice mokří, 
ale příjemně naladění. Za spolupráci 
děkuji všem „stánkařům“ a především 
telnickému Sokolu, hašičům, zvukaři 
Pavlu Královi, obci Telnice a všem dob-
rovolníkům. Příště nám už třeba bude 
konečně padat sníh…

Tomáš Sobotka, restaurace U Seňora

Den 22. prosince 2019 si mnozí telnič-
tí hasiči budou asi dobře pamatovat. Byl 
to den, kdy jim obec Telnice slavnostně 
předala do užívání hasičku a  hasičské 
vozidlo (cisternu). Přesněji, jednotka 
SDH Telnice převzala od starosty obce 
Františka Kroutila klíče od hasičky 
v domě č. p. 457 v ulici V dědině, který 
obec nedávnou zakoupila od manže-
lů Jurczekových. Současně se tak stalo 
i  s  repasovanou hasičskou cisternou 
IVECO E130 CAS 15/3000/0-M1R, která 
bude kromě zásahů sloužit také k zalé-
vání obecní zeleně.

Slavnostnímu předání byli přítomni 
členové jednotky, ale i  další současní 
i bývalí členové SDH Telnice a další zá-
stupci veřejnosti. Svou zdravici a  přání 
přijel všem předat také bývalý dlouho-
letý starosta Krajského sdružení hasičů 
Josef Gargula, který zdůraznil, že pro 
budoucnost hasičů v Telnici je důležité 
starat se o děti a mládež.

Významnou součástí těchto slavnost-
ních okamžiků bylo také požehnání ha-
sičky, obou hasičských vozidel a  sochy 
sv. Floriána, patrona hasičů. Tohoto po-
žehnání se ujal telnický pan farář, otec 
Oldřich Chocholáč, který připomněl, že 
činnost hasičů probíhá podle tradiční-
ho hesla: „Bohu ke cti a bližnímu ku po-
moci.“

Nedílnou součástí této slavnosti se 
stalo také poděkování a  ocenění dlou-
holetých hasičů či těch, kteří se zaslouži-
li o současné oživení hasičské jednotky 

VÁNOČNÍ MINITRHY 2019

SLAVNOSTNÍ PŘEDÁNÍ HASIČKY A CISTERNY
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v Telnici. Z rukou starosty obce ocenění 
přijalo sedm místních hasičů: Marcel 
Bojo, František Zavadil st., Josef Motal 
st., Jaroslav Šustr, Miroslav Jochman, 
v zastoupení bylo ocenění uděleno také 
Oldřichu a Evě Vymazalovým. Obec Tel-

nice děkuje všem výše jmenovaným za 
spolupráci.

Na závěr byli všichni pozváni k  pro-
hlídce prostor a  k projížďce novou zá-
sahovou technikou. Pro účastníky bylo 
připraveno občerstvení především 

z  domácích zdrojů – děkujeme všem, 
kteří tuto krásnou slavnost připravili 
a  jakkoliv se na ní podíleli, za všechny 
patří poděkování především starostovi 
SDH Telnice Richardu Smetanovi. Hod-
ně zdaru telnickým hasičům!  FK

Čtyři týdny adventní přípravy na Vá-
noce se v  naší farnosti nesly v  duchu 
ranních rorátních mší a  milých setkání 
u  společných snídaní na faře. Navštívil 
nás také pravoslavný kněz, protojerej 
Serafim Tomeček z Mutěnic, a s pokorou 
sobě vlastní nám nabídl své ikony. Naše 
mládež vyrazila na adventní víkendov-
ku do Domu Svaté rodiny ve Slavkově 
u Brna. Při mších jsme také vzpomínali 
na naše zemřelé telnické kněze: P. Jose-
fa Daňka, P. Josefa Hrubého a  P. Anto-
nína Jeniše. Za velké účasti dětí a mlá-
deže jsme vánočně vyzdobili náš kostel 
a  postavili betlém. Na Štědrý den měli 
lidé možnost oslavit při mších Ježíšovy 
narozeniny: v  16:00 byla zaměřena na 
rodiny s dětmi (a že jsme se všichni vů-
bec do kostela vešli!), telnická půlnoční 
vigilie pak byla sloužena ve 22:00 ho-
din a  v  Sokolnicích skutečně o  půlno-
ci. Krásnou slavností Narození Páně na  
25. prosince pak Vánoce vyvrcholily.

Farní kostel pak nabídl široké veřej-
nosti 25. a  26. prosince 2019 možnost 
návštěvy kostelního betléma, které 
v  obou dnech využila více než stovka 
lidí. Nezapomněli jsme ani na narozeni-
ny našeho pana faráře a předali mu spo-
lečné dárky. Otec Oldřich pak v  pátek 
3. ledna 2020 u  příležitosti Kristových 

jmenin (svátek Nejsvětějšího jména 
Ježíš) věnoval farnosti nové Jezulátko, 
které hned v jeslích nahradilo to stávají-
cí, voskové. Velké díky!

Vánoční dobu jsme ukončili tradičně 
slavností Křtu Páně v  neděli 11. ledna, 
přičemž den před tím ještě dobrovolní-

ci z řad farníků pracovali na farní brigá-
dě na odlehčení stropu fary. Děkujeme 
všem za pomoc, zdá se však, že to ne-
bude brigáda poslední. Mnoho dalších 
farníků ten den také pomáhalo s Tříkrá-
lovou sbírkou v naší vesnici.

Telnická farnost

O poslední adventní neděli 22. pro-
since 2019 jsme tak jako před rokem 
navštívili Muzeum kočárů v  Čechách 
pod Kosířem. Tentokrát byl naším cílem 
koncert Františka Nedvěda. V  nádher-
ném, vánočně vyzdobeném muzeu, 
kde je vynikající akustika, jsme se při 
pěkných písničkách naladili na sváteč-
ní dny. Před koncertem jsme ještě stih-
li prohlídku krásného náměstí a  trhů 
v  Olomouci a  některých památek, na-
příklad katedrálu sv. Václava s výstavou 
betlémů. Protože se všem zájezd líbil, 
už se těšíme, co pro nás připraví v Če-
chách pod Kosířem v tomto roce, a ur-
čitě tento předvánoční výlet v prosinci 
zopakujeme.

Zdeněk Kubíček, organizátor zájezdu

VÁNOCE V NAŠÍ FARNOSTI

ZÁJEZD NA ADVENTNÍ KONCERT FRANTIŠKA NEDVĚDA
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V neděli 29. prosince 2019 se v restau-
raci U  Laštůvků sešlo 14 soutěžících, 
kteří vytvořili celkem 7 týmů, aby spolu 
soupeřily ve stolním fotbálku. Půldenní 
herní maraton ukázal, kdo má jak natré-
nováno, takže se favorité ukázali hned 
na začátku turnaje. Ve skvělé přátelské 
a  především vánoční atmosféře domi-
noval pár Svatoslav Motal a Jan Štefke, 
který žádný zápas neprohrál. Ve finále 
porazili „domácí“ dvojici Jana Hošková 
a Pavel Štefke. Bronzoví byli kluci Pavel 
Galla a  Radek Nádeníček. Děkujeme 
všem účastníkům za skvělý turnaj, po-
hodovou atmosféru a těšíme se na pří-
ští, který se bude konat 11. dubna 2020 
u nás v restauraci. 

Jana Hošková, 
za pořádající restauraci U Laštůvků

V  adventní a  vánoční době v  Telnici 
svítila Moravská hvězda. Lidé ji mohli 
spatřit na ulici Palackého, před domem 
č.  p. 178 na sloupu elektrického vede-
ní, kde krásně zářila červeno-žlutou 
barvou. Za její zapůjčení děkujeme Ji-
římu Mácovi. K  této moravské tradici 
se váže tato historie (citováno podle   
www.moravskahvezda.eu): 

Moravské hvězdy v  období adventu 
zdobí mnoho kostelů, domů a místnos-

tí po celém světě, hlavně ale v Německu 
a Severní Americe, kde snad není jediné-
ho domu, kde by alespoň malá hvězda 
nezdobila vrchol vánočního stromeč-
ku. V Německu tuto hvězdu vyrábí pod 
obchodním názvem Herrnhuter Sterne 
stejnojmenná firma, česky její název 
znamená  Ochranovská hvězda. Tento 
název se vžil pouze v Německu. Zvolili 
jej  podle místa výroby, obce Herrnhut 
(česky Ochranov), kde našli členové 

Moravské církve, evangeličtí uprchlíci 
z Moravy, úkryt před pronásledováním 
kvůli své víře. Zde se hvězda roku 1880 
začala komerčně vyrábět a vyrábí se tu  
dodnes. 

Ovšem úplně první zmínka o výrobě 
a  používání papírových hvězd osvětle-
ných svíčkou, je o  celých 59 let starší, 
a pochází již z roku 1821, kdy je studen-
ti z  moravské chlapecké školy v  obci 
Niesky (36 km od Herrnhutu) vytvoři-
li pro slavnostní osvětlení místní školní 
budovy, při příležitosti jejího 50. výročí 
založení. Tyto hvězdy měly 110 hrotů. Je 
jisté, že u počátků tradice mnohocípých 
hvězd byla výuka matematiky a geome-
trie na školách Moravských bratří. Tyto 
složité obrazce sloužily žákům pro výu-
ku, a nakonec i pro výzdobu.

Spolu s misijní a charitativní činností 
Moravské církve se světem šířila i  ob-
líbenost Moravské hvězdy. Proto se 
Moravská hvězda vyvěšuje od začát-
ku adventu až do Tří králů i  v  západní 
Indii, Grónsku, Surinamu, Labradoru, 
Americe, jižní a východní Africe, Ladaku 
a části Skandinávie. Současné hvězdy již 
nejsou pouze z papíru. V Herrnhutu se 
vyrábějí i  nepříznivému počasí odolné 
plastové hvězdy s možností dokoupení 
elektrického osvětlení, závěsné konzole 
a boxu pro uskladnění složené hvězdy. 
Počet cípů hvězdy se ustálil na 26, s tím, 
že vrcholový hrot je vynechán a  jeho 
místo je využíváno pro zavěšení a insta-
laci osvětlení.  FK

VÁNOČNÍ TURNAJ VE STOLNÍM FOTBÁLKU 

MORAVSKÁ HVĚZDA V TELNICI
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Náš tatínek nás dost často dokáže 
překvapit nějakou ne úplně obvyklou 
akcí. Tak třeba už více než pětadvacet 
let každý červen pořádáme zájezd do 
ZOO, patnáct let zveme sousedy na Že-
náčské hody v  Růžové ulici, nedávno 
jsme vysazovali les a  poslední prosin-
covou neděli roku 2019 jsme odhalili 
pomník padlým koním. Všichni lidé, 
kteří přijali naše pozvání na milé setká-
ní, se při poslechu koled ohřívali u ně-
kolika ohňů, popíjeli svařák, popř. pivo, 
abstinenti a děti čaj, pochutnávali si na 
škvarkové pomazánce a  pečené kýtě. 
Ale to všechno nebylo vůbec důležité. 

Šlo tady hlavně o setkání dobrých lidí, 
kteří měli radost, že se potkali a  že si 
měli co říct. Díky účasti místního pana 
faráře otce Oldřicha získalo toto setká-
ní i  duchovní rozměr. Abychom měli 
vůbec co odhalit, museli jsme oslovit 
několik skvělých lidí, kterým jsme vděč-
ni za pomoc a velice jim děkujeme.

Především místnímu kováři panu 
Ivo Lorencovi, který vymyslel a zhoto-
vil ten krásný pomník, jenž připomíná 
koně padlé během napoleonských 
válek, a také jeho zdatnému pomocní-
kovi panu Josefu Motalovi st. Dále také 
kameníkům z  Kyjova za opracování 

pískovcových kamenů, které věnoval 
pan Jan Hradil z Újezdu u Brna, mistru 
zednickému panu Jaroslavu Slezáko-
vi, který vybetonoval základ pod po-
mníkem. Abychom na někoho neza-
pomněli, tak děkujeme všem, kteří se 
o uskutečnění našeho záměru jakkoliv  
zasloužili.

Chcete-li se na svých cestách chvíli 
zastavit, odpočinout si, zrelaxovat, po-
kochat se krásným výhledem, s někým 
se setkat nebo si jen prohlédnout nový 
místní pomník, zastavte se kdykoli u Bo-
žích muk Na Lopatě. 

Rodina Jana Rožnovského

I děti si rády užijí Silvestr trošku ji-
nak a  výjimečně, a  tak ani v  roce 2019 
nemohlo chybět předsilvestrovské od-
poledne na orlovně v  Telnici. A  proto-
že tentokrát bylo tématem putování 
s Alenkou v říši divů, musely hned na za-
čátku děti vstoupit do kouzelného světa 
králičí norou, a  také se pomocí mrkvo-
vé sušenky stát obyvateli pohádkové 
země. Průvodcem jim byl králík, který 
ale pořád někam spěchal. Děti se tedy 
i se zmenšenou Alenkou vydaly na koči-
čí hry kočky Šklíby a na jejích atrakcích 
se i  s Alenkou vyřádily. Potom byly po-
zvány na  kočičí mňaudan, což předsta-
vovalo hlavně mlsání v baru divů.

Co se ale nestalo. Naše Alenka se tak 
přejedla, že se z  ní stala tlustá Alenka. 
Takto musela navštívit Kloboučníka 
a byla pozvána na jeho čaj o páté. Zdá-
lo se však, že popíjení čaje bude neko-

nečné, protože se zastavily ručičky na 
budíku a  stále bylo pět hodin. Alenka 
doufala, že jí kloboučník pomůže uzdra-
vit bolavé bříško, ale dokud mu s dětmi 
nepomohla najít ty správné baterie do 
budíku a  všechny je spojit k  sobě, ne-
mohl si na její vyléčení udělat čas. Po-
tom ale, jak se budík díky dětem zase 
roztikal a  začal ukazovat správný čas, 
uvařil kloboučník Alence čaj z  bylinek, 
aby se uzdravila.

Alence už potom opravdu bříško ne-
bolelo, ale čaj byl tak silný, že se Alenka 
vytáhla do takové výšky, že na všechny 
hleděla skoro jako by seděla na stromě. 
Kloboučník se ji snažil utěšit a naznal, že 
vysoké jsou modelky, a tak Alenka může 
spolu s ním předvádět jeho roztodivné 
klobouky. Aby děti mohly přispět k pře-
hlídce klobouků a vlastně pomoci dříve 
čajem zaneprázdněnému Kloboučníko-

vi navýšit počet modelů, ve skupinkách 
se jaly vyrábět ty nejkrásnější a  nej-
zvláštnější klobouky, které potom za vel-
kého aplausu ještě také všem předvedly.

Co se ale dál dělo s Alenkou? Alenka 
putovala dál, až se dostala do království 
Srdcové královny. Srdcová královna ji na 
oko hezky přivítala, ale protože nesnes-
la, aby byl někdo větší než ona, začala 
vymýšlet, jak by se Alenky zbavila. Alen-
ka to ale netušila, protože se na králov-
nino pozvání účastnila královských her. 
Královna se svým rádcem nakonec roz-
hodla, že Alenku nechá rozpůlit napůl. 
Alenka už měla namále, když přiběhl 
náš králík a  rychle vymyslel, že raději 
zmenší Alenku mrkvovou sušenkou. 

Tak byla Alenka ze spárů královny 
a  její stráže – karet – zachráněna, zase 
se stala malinkou Alenkou a mohla živá 
a  zdravá odejít ze země zlé královny. 

ODHALENÍ POMNÍKU PADLÝM KONÍM NA LOPATĚ

DĚTSKÝ SILVESTR 2019
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Ale už byla z  toho kouzelného světa, 
jeho nástrah a putování tak znavená, že 
se jí moc stýskalo po všem obyčejném 
a chtěla se vrátit domů. Králík si naštěstí 
vzpomněl na kouzelný lektvar po ba-
bičce, Alence z něj dal napít a Alenka se 
zase stala obyčejnou Alenkou. Potom 
králík nalil i  dětem, aby se také mohly 
vrátit domů a  pozval je na závěrečný 
ohňostroj plný divů.

A potom se všechny děti vrátily ze 
Země divů ke svým rodičům a mohly se 
začít těšit na to, co je čeká zajímavého, 
dobrodružného a  možná i  kouzelného 
v novém roce. A kouzelné obrázky uvi-
díte na www.oreltelnice.cz. Za všechny 
obyvatele kouzelné říše 

Bohumila Hrazdírová – vypravěč

V  sobotu 11. ledna 2020 proběhla 
v  Telnici Tříkrálová sbírka. Co nového 
lze napsat o  akci, která se stala již tra-
diční akcí Charity – letos slaví 20 let? 
Nového je snad jen to, že bylo vybráno 
zase o něco více než v letech předcho-
zích, v Telnici tentokrát 68  051 korun. 
A starého? Že za tyto prostředky může 
být opět poskytnuta pomoc těm, kte-
ří to potřebují. V  naší blízkosti je třeba 
Dům léčby bolesti s hospicem sv. Josefa 
v Rajhradě, kam tyto prostředky směřu-
jí. Je to zařízení, jehož posláním je po-
moci nemocným prožít i  závěr života 
v  maximálním pohodlí, se zajištěním 
veškeré odborné péče, a také vycházet 

vstříc individuálním lidským přístupem 
k  pacientům i  jejich rodinám. Mnozí 
z  nás se s  dílem tohoto zařízení setka-
li skrze své rodinné příslušníky, přátele 
či známé, kteří oceňují osobní přístup 
a péči, jaké se tam potřebným dostává, 
a velice si jí váží. Snad se i díky nám letos 
podaří vybavit hospic novým výtahem, 
zdravotními pomůckami, povlečením 
a  vším, co si Oblastní charita Rajhrad 
dala pro tento rok za úkol. 

Za organizátory děkujeme všem, kteří 
se do letošní sbírky u nás v Telnici zapo-
jili, dětem ve škole, které připravily přes 
500 ks přáníček, dospělým koledníkům 
i těm malým, kteří neúnavně ťapkali ve 

svých tříkrálových oblecích a  při zpě-
vu a  hraní na různé nástroje navštívili 
opravdu všechny domy v Telnici. Letos 
se přidal se svým akordeonem i kapel-
ník Aleš Kučera a lidé z dědiny měli o je-
den kulturní zážitek navíc. Děkujeme za 
vstřícnost a vlídné přijetí všem dárcům, 
kteří nás již v tento den čekají, a kromě 
finančních darů podělí děti také kole-
dou ze sladkostí, případně nás občer-
ství, abychom zase mohli jít o dům dál. 
Děkujeme za tuto možnost pomoci 
dobré věci, ať už jako koledníci, nebo 
jako dárci.

Bohumila Hrazdírová, 
Orel jednota Telnice

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2020
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V úterý 21. ledna 2020 jsme se zú-
častnili zájezdu do městysu Pozořice, 
který pro občany Telnice uspořádal 
obecní úřad Telnice. Seznámili jsme se 
s bohatou historií obce, prohlédli jsme 
si úžasný slámový betlém (největší 
v  republice) a  potkali se s  jeho auto-
rem Petrem Filipem, dále jsme shlédli 
zdejší veliký poutní kostel a faru (a v ní 

krásný třešťský betlém). Při procházce 
středem obce jsme obdivovali krásná 
přírodní zákoutí a různé historické stav-
by,  se kterými nás seznámili  starosta 
Pozořic Aleš Krč, paní místostarostka 
Tereza Jiráčková i místní občané Arnošt 
Beneš a  kronikářka Božena Škrobo-
vá.  Naši procházku jsme zakončili na 
obecním úřadě, kde nás čekalo občer-

stvení, hlavně horký čaj a  káva. Dlou-
hou procházkou jsme byli dost vymrzlí, 
tak nám to přišlo fakt vhod. Děkujeme 
za pěkný, sice studený, ale zato pozo-
ruhodný výlet. Děkujeme taky všem 
Pozořickým, že se o  nás hezky starali. 
Těšíme se na jejich návštěvu v Telnici  
24. března 2020.

  Božena Veselá

Aspoň na pár chvil žila zase Telni-
ce olympiádou. To když olympijský 
kaplan a  současně telnický pan farář 
Oldřich Chocholáč v  sobotu 25. ledna 
2020 vyprávěl o „svých“ olympiádách, 
tedy o  své účasti na hrách v  Soči, Rio 
de Janeiru a  Pchjongčchangu. Nej-
větší část této pohodové besedy byla 
vlastně věnována brazilské olympiádě 
a zážitkům, ke kterým se běžný smrtel-
ník jen tak nedostane. Dozvěděli jsme 
se o  tom, jak probíhá život sportovců 
v  olympijské vesnici, jak se vůbec po-
dařilo Brazilcům tento velký sportovní 
podnik uspořádat v  tak rozmanitém 
městě. Kromě moderních olympijských 
sportovišť jsme mohli také nahlédnout 
do života „v zákulisí“, resp. tam, kde žijí 
místí lidé. Řeč byla třeba i o nebezpečí 
viru Zika, ale i  o celkové bezpečnost-
ní situaci, ze které mohl být leckterý 
našinec překvapen. Zaznělo i  dávné 

latinské olympijské heslo Citius, alti-
us, fortius! (Rychleji, výše, silněji!), jehož 
autorem je dominikánský kněz Henri 
Didon (přítel barona Pierra de Couber-
tina), který jako první zaváděl v polovi-
ně 19. století sport – tedy tělocvik – do 
francouzských škol.

Asi padesátka nadšených posluchačů 
si v zasedací místnosti obecního úřadu 
demokratickým hlasováním a  upřím-
nou prosbou vyžádala na otci Oldřicho-
vi pokračování této milé a místy i veselé 
besedy. Těšit se tedy můžeme v neděli  
1. března 2020 od 17.00, kdy jste 
všichni zváni na další díl tohoto báječ-
ného vyprávění – tentokrát o  zimních 
olympijských hrách v  jihokorejském  
Pchjongčchangu. Děkujeme otci Oldři-
chovi za všechen čas a energii, kterou vě-
noval dvouhodinové besedě, i za všech-
ny upomínkové předměty, kterými nám 
olympijskou atmosféru přiblížil.  FK

VÝLET SENIORŮ DO POZOŘIC

BESEDA „MOJE OLYMPIÁDY“
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V úterý 12. listopadu 2019 se KLAS 
sešel, aby se setkali zástupci nejmladší 
a  nejstarší generace naší vesnice, a  to 
přímo v  prostorách mateřské školy. Na-
vštívily jsme všechna tři oddělení MŠ. 
Paní učitelky předvedly „práci“ se svými 
svěřenci. Názorně se řešilo trávicí ústrojí 
člověka, zpívalo se a  v pracovních čin-
nostech se vystřihovaly a  doplňovaly 
jednotlivé části obličeje, části hlavy. Všu-
de vládla dobrá nálada, bylo nám nabíd-
nuto pohoštění. Viděly jsme se i  s paní 
kuchařkou a  paní školnicí. Prostor haly 
s  jídelními stoly a  krásnými barevnými 
židlemi ještě „voněl“ novotou. Kdyby-
chom měly srovnávat MŠ dříve a  dnes, 
jistě by šlo o  mnoho rozdílů: vybavení 
vkusným barevným nábytkem pro děti 
v jejich koutcích, koberce s dětskými mo-
tivy, prostorné třídy, množství her a  di-
daktických pomůcek. Opouštěly jsme 
MŠ s pocitem, že těm nejmenším v naší 
mateřské škole se jistě dobře žije. Ještě 
jednou děkujeme vedení školy i zaměst-
nancům školky za umožněnou návštěvu. 

V úterý 26. listopadu 2019 náš tel-
nický KLAS navštívil místní keramickou 
dílnu v obecní Šatlavě. Paní Magdalena 
Zaoralová se nás ochotně ujala a  na-
bídla nám místa kolem pracovního 
stolu. Následovala stručná informace 
o  historii keramiky obecně, dozvěděly 
jsme se základní údaje o  modelovací 
hlíně. Na stole a všude kolem jsme byly 
obklopeny buď výrobky dětí, které če-
kaly na další úpravu, mnoha drobnými 
pomůckami, mnohdy dost rafinovaný-

mi, bez kterých prostě pracovat nelze. 
Paní keramička nám názorně předved-
la, jak postupovat při rozválení hlíny, 
kterou každá obdržela. Pak už se jen 
zpracovávalo, vykrajovalo, vytisko-
valo a  srovnávalo s  hotovými vzorky, 
které měla paní Zaoralová připraveny. 
A  vzhledem k  tomu, že  doba Vánoc 
byla nablízku, zvolily jsme právě ty ty-
pické andílky, domečky s PF 2020 nebo 
kapříky. Všechny seniorky pracovaly 
s  nadšením, vzájemně si své výtvory 
prohlížely a  vypadaly přitom spokoje-
ně. Nezbývalo než si svůj výrobek či vý-
robky označit, protože pak musely dva 
tři dny schnout a mezitím zde pracova-

ly děti ze ZŠ. Povrchovou úpravu jsme 
pak dodělaly při dalším setkání KLASu. 
Výrobky šly nakonec do pece a v pro-
sinci už si každá z  nás svůj  výtvor od-
nesla domů. Nezbývá než paní Magda-
leně Zaoralové  srdečně poděkovat za 
ochotu zasvětit nás do tohoto krásné-
ho řemesla a  věnovat seniorkám svůj 
čas. 

V úterý 10. prosince 2019 se KLAS sešel 
v loňském roce naposledy v počtu pou-
hých deseti žen. V ten den bylo hlavním 
úkolem vytvořit přání k Vánocům a no-
vému roku. Také jsme se „vrátily“ k hod-
nocení návštěvy v Cíferu a jednoznačně 
dostala jedničku. Paní kronikářka nás 
vybídla, abychom něco málo vepsaly 
do kroniky. Ta bude mimochodem brzy 
popsaná, takže zakoupíme již čtvrtou 
v  pořadí. Paní Darko, je radost v  nich 
listovat, dívat se i  číst. Znovu děkuje-
me! Zavítal za námi opět pan starosta, 
probraly se zprávy z uplynulých čtrnác-
ti dní, dotazy, které některé z nás měly, 
byly zodpovězeny. Vzájemně jsme si 
všichni popřáli a mohli se rozejít – ženy 
domů, pan starosta na úřad.

14. leden 2020 byl prvním dnem se-
tkání členek KLASu v  novém roce. Po 
přivítání a vzájemném popřání si dosta-
la slovo naše kronikářka a jako vždy bylo 
co poslouchat. Děkujeme! Kromě zpráv 
jsme ještě obdržely text na nápěv písně 
„Já do lesa nepojedu“, což jsme s radostí 
uvítaly a hned vyzkoušely. Píseň nás na-
bádá k častějšímu zpěvu a tím i ke zlep-
šení nálady (kdo by to neuvítal?) Dále 
jsme si vyslechly něco z  historie oslav 

SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ
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SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ 
V PRVNÍM POLOLETÍ ROKU 2020
V  průběhu prvního pololetí letošního roku se bude Klub aktivních senio-
rů scházet tradičně každé druhé a čtvrté úterý v měsíci od 9 hodin s těmito  
tématy:

25. února – Úloha barev a tvarů v našem životě
10. března – Tance
24. března – Tvoření – Velikonoce
14. dubna – Světové památky 21. století
28. dubna – Přítel člověka – pes
12. května – Smyslové postižení zraku a sluchu
26. května – Domácí kuchyně
9. června – Cyril a Metoděj
23. června – Plánujeme volný čas – tipy na výlety

Srdečně zveme všechny senior(k)y do klubovny KLASu v  budově Šatlavy, 
vchod z hlavního vchodu obecního úřadu.

Marie Fialová, animátorka KLAS Telnice

Nového roku. Poté si seniorky mohly vy-
zkoušet jednoslovně vyjádřit přání, když 
se řekne „Vánoce“ či „nový rok“. V  tom 
druhém případě jednoznačně znělo 
slovo „zdraví“. Na řadu přišlo procvičení 
paměti v podobě přesmyček. Vzpomně-
ly jsme také kulatého krásného výročí 
jedné naší členky a  připily na  její zdra-
ví do dalších roků. Po přestávce jsme se 
ještě věnovaly trochu cvičení – protaže-
ní dolních končetin apod. Pomocí kolíč-
ků jsme ověřily pohyblivost prstů rukou 
a doma v tom budeme pokračovat. Zá-
věr našeho setkání patřil milé návštěvě, 
panu starostovi, který pohovořil o chys-
taných akcích – jako například o výletu 
nejen pro klasovské seniory do Pozořic 
a besedě s naším panem farářem o jeho 
zážitcích z olympiád. Naše dotazy týkají-
cí se dění v obci byly zodpovězeny a my 
jsme se mohly rozejít domů. Na další 
shledání se těší 

 Marie Fialová, animátorka KLAS Telnice

Člověk musí zestárnout, aby poznal, 
jak je život krátký. Teprve pak více vní-
má krásu kolem sebe. Na jaře 2018 ně-
kolik děvčat z KLASu navštívilo v Brně 
Kamenný vrch, kde právě kvetly chrá-
něné koniklece. Proto tam vlastně jely. 
Byly nadšeny tou krásou. Zašly si na 
oběd do Myslivny a  prožily společně 
krásný den. Po návratu nadšeně vy-
právěly. Uvědomily jsme si všechny, 
jak málo času jsme měly v produktiv-
ním věku všímat si krás kolem sebe. 
Připomněly jsme verše básníka Jana 
Čarka: „Jen mít oči k  vidění, vidět to, 
co mnozí lidé nevidí a  nikdy neuvidí. 
Vidět, jak si každé ráno Zlatovláska 
češe zlatý vlas, vidět, že má Sedmik-
ráska vskutku sedm krás.“ Proto jsme 
se rozhodly zařadit do našich setkání 
poznávání květin, které rostou kolem 
nás a  jejichž jména jsme už zapo-
mněly a nakreslit si je do naší kroniky. 
A tak vznikl náš herbář KLASu. Už tam 
máme víc než dvacet květin. Všímáme 
si jejich jmen a lidových názvů, barev, 
snažíme se přibrzdit čas, a  proto na-
vštěvujeme KLAS a  předáváme všem 
radost z jejich krás. Přijměte tento dá-
rek od každé z nás.

Dara Staňková, kronikářka KLASu 

  POZDRAV  
Z KLASU VŠEM,  
KTEŘÍ SE  
UMĚJÍ DÍVAT  
KOLEM SEBE

BLEDULE JARNÍ
Veselý deštníček  
 na každé skalce,
v přírodě chráněná 
 před zraky nenechavce.
Snadno se vytáhne 
 ze země s cibulkou,
Proto je méně jich 
 na stráních některých.
Proto si jich považujme,
z jejich krásy se radujme.

SNĚŽENKA PODSNĚŽNÍK
Už se chystá pod peřinou
ukázat své květy krásky.
Musí velkou sílu mít
zmrzlou zemi prorazit
a přitom se neodřít
ani tělo nezkřivit.
Ještěže má cibulku,
kterou lidé nevytrhnou.
Prodává se na tržištích
jako první kvítek lásky.
Važme si jich, opatrujme,
ať nám nevyhynou, 
ať nám ještě stále zbydou
také pro děti.
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  HODNOCENÍ PODZIMNÍ ČÁSTI  
SEZÓNY 2019/2020 – MINIHÁZENÁ

Bezmála šedesát dětí – tak široká je 
základna miniházenkářů TJ Sokol Tel-
nice. Téměř všichni se v  doprovodu 
svých rodičů sešli v  pondělí 16. pro-
since v  nafukovací hale v Telnici, aby 
zhodnotili uplynulou podzimní část 
sezóny 2019/2020.  

Hned v úvodu se ujala slova vedoucí 
oddílu Leona Bímová. A  slovy nešet-
řila, protože na hodnocení toho bylo 
opravdu hodně. Tak třeba, že se k nám 
přidali čtyři noví trenéři. Letošní kate-
gorie minižáků totiž zahrnuje ročníky 
2009 až 2015. Z toho důvodu je potře-
ba rozdělit děti do čtyř výkonnostních 
skupin. Skupinu starších minižáků 
má v  této sezóně na starosti Jiří Bím 
a Ladislav Dvořák. Dvojice Martin Žák 
a  Luboš Mrkvica společnými silami 
vedou skupinku mladších minižáků. 
Noví „muži na place“ jsou Pavel Ondrá-
ček a Jiří Strakatý, kteří se ujali nelehké 
role – naučit děti z  přípravky prvním 
házenkářským krůčkům. Nejmladší 
kategorii minipřípravky, která už se 
do haly nevejde, tudíž trénuje v  sále 
sokolovny, vede Leona Bímová za vy-
datné pomoci nových tváří – Romany 
Vymazalové a  Ivety Holčapkové. Tady 
si házenkářský potěr především hraje 
a vytváří si důležité návyky k pohybu, 
při kterém dochází k prvnímu kontak-
tu s míčem.

Letošní sezóna odstartovala týden-
ním soustředěním v srpnu na Kuklíku. 

Následovaly dva přípravné turnaje. Na 
velkých turnajích nás reprezentují klu-
ci z družstva starších a mladších mini-
žáků. A tak ještě v prázdninovém čase 
(31. srpna) kluci vybojovali v  Horce 
nad Moravou bronzovou a zlatou me-
daili. Ze stejných kovů, jen s výměnou 

rolí, jsme se mohli radovat také na Me-
moriálu Libora Koníčka v Sokolnicích.

Následovala série turnajů soutěže 
JmKSH – konkrétně v  Měníně, Telnici, 
Kuřimi, Ivančicích, Bohunicích a  zno-
vu doma v  Telnici. Na všech akcích 
jsme nastupovali nejméně se třemi 
družstvy, mnohdy s  pěti. Příležitost 
plnohodnotně si zahrát dosta-
li i  hráči přípravky, a  měli 
tak možnost sbírat prv-
ní cenné zkušenosti 
v  konkurenci, kde na 
sobě svým pohybem 
nedávali svoji nevy-
hranost znát.

Vyvrcholením pod-
zimní části byly tři po-
hárové turnaje. Prvním 
byly 17. listopadu Přebo-
ry ČOS ve Velkém Meziříčí. 
Vzhledem k tomu, že se nám jak ve 
starší, tak i v mladší kategorii podařilo 
předešlé dva ročníky vyhrát, rozhodli 
jsme se vypravit autobus i s fanoušky. 
I když to letos zlato nebylo, dvě stříbr-
né medaile (s jedinou porážkou mlad-
ších a  jednou remízou starších) pro 

fanoušky z  řad rodinných příslušníků 
určitě zklamáním nebyly. To hned za 
14 dní na turnaji FERIN CUP v  Kuřimi 
už naši soupeřům nedali šanci. Obě 
družstva si dokráčela celým turnajem 
bez porážky až do finále pro příčky 
nejvyšší.

Poslední velkou akcí v roce 2019 byl 
14. prosince 5. ročník NUTREND CUPu 
ve Velké Bystřici. Znovu se doslova 
„natěsnala“ družstva starších a  mlad-
ších miníků společně s  fanoušky do 
autobusu. Jediné sedadlo nezůstalo 
volné. V nově upravené hale v Bystřici 
tak nebyl telnický kotel k přeslechnu-
tí. Starší kluci hnáni hlasitým publikem 
nezaváhali ani jednou a  o stupních 
vítězů nebylo pochyb. Mladší kluci 
brali stříbro. To když o jedinou branku 
podlehli Sokolnicím. Pochvalu si ale 
zaslouží především za to, že i  v  takto 
vypjatém utkání dokázali aktivně brá-
nit bez jediného faulu (Sokolnice jich 
nasbíraly celkem 13!). Spoustu důleži-
tých informací, reportáží, fotek i videí 
(nejen z probíhající sezóny), naleznete 
na stránkách telnické miniházené.

Ale zpátky k  načatému programu 
v telnické nafukovače. Po zhodnocení 
toho, co se odehrálo, byli malí spor-
tovci pochváleni od pana místostaros-
ty Jana Dudáka, který je potěšil nejen 
svojí účastí, ale především pytlem 
sladkostí. Pořádná nadílka všechny 
čekala i  od našeho oddílu. Každý tak 
domů odešel v novém tričku, s taškou 

plnou mini i  maxi kalendářů 
a nechybělo ani pexeso se 

všemi parťáky ze skupi-
ny. Vrcholem hodno-

cení byla obří řízková 
nadílka z  kuchyně 
restaurace U  Seňo-
ra. Tomáš Sobotka 
a  jeho kolektiv nikdy 

nezklamali ani při do-
mácích turnajích, ani 

když se slavily všechny 
dovezené medaile.

Podzim se každopádně vydařil. 
Dětí s  nadšením pro hru je spousta. 
Akcí na další část sezóny taky. Držte 
nám palce! Třeba osobně 18. dubna 
2020 na Jarním turnaji doma v Telnici.

Martin Žák, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice
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  POVEDENÁ PODZIMNÍ ČÁST  
SEZÓNY 2019/2020 MLADŠÍCH ŽÁKŮ

  ÚSPĚŠNÁ PODZIMNÍ ČÁST  
SEZÓNY 2019/2020 STARŠÍCH ŽÁKŮ

Mladší žáci bez jediné porážky vy-
hráli podzimní část Jihomoravské ligy 
2019/2020. Jsou to kluci narození v le-
tech 2007–2008 a  pro letošek dostali 
nového trenéra. Pod vedením  pana 
Miloslava Hrdličky začali moc dobře 
už v  letní přípravě a  pokračovali ještě 
lépe v  podzimní části Jihomoravské 
ligy mladších žáků. Od září do prosin-
ce letošního roku odehráli 10 zápasů. 
Všechny s  přehledem vyhráli, doslo-
va vždy smetli svoje soupeře v  rozdílu 
třídy. Od léta, kdy se tato nová patra 
sešla, ušli kus cesty a zápas od zápasu 
se lepšili. Postupně mohl trenér zapojit 
všechny hráče soupisky a  ti  šli všich-
ni srdnatě  za vítězstvím. Ne vždy to 
zvládli úplně hezky (!), ale jak jsem již 
psala, neprohráli.  Oba s  trenérem jim 
moc děkujeme za bojovnost a nasaze-
ní, které mají, a přejeme jim, aby se jim 
pořád tak dařilo a možná také aby měli 
sobě rovného soupeře. No uvidíme. Če-
kal nás zasloužený vánoční odpočinek 

a hned v lednu začaly turnaje zimní pří-
pravy. Pak bude následovat jarní část 
ligy a  nakonec Prague Handball Cup 
2020. Děkujeme všem našim věrným 

fanouškům, a  hlavně rodičům za pod-
poru, kterou ve vás máme.

Pavla Michellerová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Starší žáci letos zahájili sezónu již 
v srpnu letní přípravou a kromě Jiho-
moravské ligy starších žáků jsme hned 
od začátku sezóny věděli, že chceme 
bojovat o účast v prestižní celorepub-
likové soutěži starších žáků, tzv. Žákov-
ské lize. Takže cíle byly jasně dané. 

Jihomoravská liga je soutěž 11 týmů 
z regionu Jižní Morava. Z deseti zápa-
sů jsme prohráli jen jeden, a  to s  Ku-
řimí. Jinak každý svůj zápas kluci více 
či méně zvládli a  i přes jednu prohru 
po skončení podzimní části soutěž  
vedou.

Žákovská liga je soutěž 25 nejlep-
ších týmů z  celé republiky. Soutěž se 
hraje systémem každý s  každým a  je 
rozdělena do šesti kol tak, aby každý 
účastník minimálně jedno kolo pořá-
dal na své palubovce. Do této soutěže 
postupuje jedno nominované druž-
stvo jednotlivého kraje automaticky 
a  ostatní se hlásí do kvalifikace. Nás 
právě jediná prohra s Kuřimí v JM lize 
poslala do kvalifikace. Kvalifikaci kluci 
zvládli, a tím pádem daný cíl splnili, a i 
letos bude Sokol Telnice účastníkem 
Žákovské ligy. První kolo již máme za 

sebou. Měli jsme to štěstí a  mohli ho 
pořádat u nás doma. Z celkového po-
čtu 8 bodů, bereme z prvního kola za 
dvě výhry 4  body. Na druhé kolo po-
jedeme do Brna na městskou halu KP 
Brno na Vodově ulici a  věřím, že zase 
nějaké body urveme. Pojeďte s námi! 

Oba s  trenérem děkujeme klukům, 
že jsou pořád frajeři, že je to baví a že 
bojují. Také děkujeme všem našim 
skalním fanouškům – rodičům a praro-
dičům za podporu a pomoc.

Pavla Michellerová,  
oddíl házené TJ Sokol Telnice
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V  neděli 3. listopadu 2019 měli 
naši kluci i  holky možnost poměřit 
síly s  týmy z  Nových Bránic, Sokol-
nic, SKKP Brno a  s domácími chlapci 
a  děvčaty z  Ivančic v  rámci čtvrtého 
kola soutěže. Za Telnici byla nomino-

vána dvě družstva do mladší a  tři do 
starší kategorie. V  mladší kategorii 
opět sbírali zkušenosti a pokoušeli se 
o  svoje první branky naši nejmladší 
reprezentanti přípravky. Druhou partu 
v této kategorii vytvořili kluci ročníku 
2011, kterým herně velmi prospělo, 
že jejich zkušenější kamarádi nastou-
pili do starší kategorie.  Ve starší ka-
tegorii v  našich barvách zabojovaly 
dva vyrovnané týmy kluků 2009/2010 
a znovu soupeře většinou přehrávaly. 
Vzhledem k tomu, že v soutěži nastu-

pují i  předškolní děti a  každý oddíl 
posunuje „šikovnější“ děti do starších, 
rozhodli jsme se pro tuto variantu ten-
tokrát i my. Kluci z  ročníku 2011 uká-
zali svou bojovnost a starším a větším 
soupeřům předvedli spoustu kombi-

načně povedených akcí. Poděkování 
patří nejen všem hráčům, ale i  rodi-
čům, kteří zaplnili tribuny.

Celkem deset družstev ve starší 
a stejný počet v mladší kategorii mini- 
házené pak odehrálo v neděli 24. listo-
padu 2019 pátý soutěžní turnaj v hale 
TJ Tatran Bohunice. Telnice vyslala je-
den tým minižáků a dva týmy příprav-
ky. Kluci a holky měli možnost změřit 
síly se soupeři z  Ivančic, Kuřimi, Újez-
du u  Brna, Králova Pole a  domácích 
Bohunic. Největší opory z  nejstaršího 

a  prostředního družstva dostaly ten-
to víkend volno, aby se více těšily na 
blížící se Ferin Cup v Kuřimi. Více pří-
ležitosti tak dostali ostatní, kteří si to 
užili téměř bez střídání. K  neudržení 
byli i  naši benjamínci, jejichž energie 
byla prostě nevyčerpatelná. Po spor-
tovních výkonech všichni obdrželi 
sladkou odměnu. Díky všem fanouš-
kům z řad rodičů za dopravu i povzbu-
zování.

Šesté kolo JMK SH v házené minižá-
ků odehrané 8. prosince 2019 v telnic-
ké nafukovací sportovní hale jsme po-
jali vzhledem k  datu jako Mikulášský 
turnaj. Nominovaná družstva, kromě 
omluvené Kuřimi a Hostěrádek, dora-
zila hned ráno a pustila se do zápasů 
proti ostatním rivalům. Turnaje se 
mimo našich borců postavených do 
tří družstev zúčastnily i  týmy Nových 
Bránic, Bohunic, Měnína a SKKP Brno. 
Hrálo se ve dvou kategoriích: starší 
minižáci z ročníků 2009 a 2010, a pří-
pravka s dětmi z roku 2011 a mladšími. 
Zde se ukázala i řada úplných začáteč-
níků, pro které bylo určitě překvapení, 
když po skončení turnaje přišel předá-
vat ocenění Mikuláš. Celý turnaj do-
provázela početná divácká kulisa pře-
devším z řad rodičů, ostatních diváků 
a  také našich pokročilejších hráčů, 
kteří měli tentokrát volno a  nabírají 
sílu a chuť do dalšího turnaje, který je 
čekal následující sobotu ve Velké Bys-
třici. Turnaj bez problémů zvládli naši 
mladí rozhodčí, časoměřiči, personál 
v místní restauraci i ostatní pořadate-
lé, kterým všem děkujeme za pomoc 
při zajištění celé akce.

Fotografie z celé soutěže můžete vi-
dět ve fotogalerii telnických minižáků 
na adrese www.hazenatelnice.wbs.cz.

Martin Žák a Jiří Bím,  
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Zatímco celá řada měst pořádala 
v neděli 17. listopadu 2019 akce spoje-
né s připomenutím pádu komunismu 
a 30. výročí sametové revoluce, telnic-
ké miniházenkáře zajímalo především 
jedno město a  jedna akce – Přebory 
ČOS ve Velkém Meziříčí. Dva roky po 
sobě se nám podařilo vybojovat kovy 
nejcennější jak v  kategorii minižáků, 
tak v přípravce. V neděli ráno se tak na 

parkovišti za sokolovnou sešli nejen 
naši malí reprezentanti, ale i  početná 
skupinka fanoušků. Sourozenci, rodi-
če, prarodiče, strejdové i tety, bratrán-
ci i  sestřenky – byli tu všichni. Sotva 
stačila kapacita autobusu, který nás 
měl vyvézt na cestu za zlatým hattric-
kem.

Turnaje v hale Za světlou se zúčast-
nilo 13 zástupců Sokola ve starší ka-

tegorii a  11 v  kategorii mladší. Obě 
kategorie byly rozděleny na tři sku-
piny, hrací doba byla 10 minut. Oba 
naše týmy si s  velkým přehledem 
poradily se svými soupeři ve skupině. 
Minižáci postupně zdolali Sokolnice, 
Ostravu, Kobylisy a Karvinou. Příprav-
ka nedala šanci Novému Veselí, Poru-
bě a  Novým Bránicím. Díky postupu 
z  prvních míst ve skupině „B“ se obě 

DALŠÍ KOLA SOUTĚŽE MINIŽÁKŮ V HÁZENÉ

PŘEBORY ČOS 2019 V MINIHÁZENÉ
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družstva mohla těšit, že bez medailí  
neodjedou.

Na Matěje Žáka, Honzu Kubového, 
Matyáše Nezvala, Tobiáše Mrkvicu, 
Viktora Linharta, Vojtu Řezníčka a Bar-
ču Sekaninovou v  druhé části čekal 
tým Zábřehu – vítěz skupiny „A“. Naše 
vítězství bylo více než přesvědčivé. 
Do posledního zápasu tedy přípravka 
nastupovala proti vítězi skupiny „C“ – 
Sokolnicím. O  každou branku se obě 
družstva přetahovala až do poslední 
minuty. Vypjatou koncovku však na-
konec zvládly lépe Sokolnice, a vrátily 
nám tak porážku z loňského roku.

Na řadu přišly finálové zápasy ve 
starší kategorii. V  tom prvním se Ma-
rek Sekanina, Dominik Štefke, Nicolas 
Prášek, Patrik Habiger, Adam Jestře-
becký, Vítek Dvořák, Matyáš Konečný 
a Filip Švaňhal mohli po dechberoucí 
koncovce radovat z vítězství o jedinou 
branku v poslední vteřině nad domá-
cím Velkým Meziříčím – vítězem sku-
piny „A“. Poslední zápas s vítězem sku-
piny „C“ a tradičním rivalem z Kostelce 
na Hané už dopředu signalizoval velké 
finále. Kluci si nic nedali zadarmo a po 
konci utkání bylo skóre vyrovnané. 
Kostelec nakonec bral zlato díky lep-
šímu výsledku proti Velkému Meziříčí.

Dvě stříbrné medaile, tribuny plné 
nadšených rodinných příslušníků, spl-
nění nejdůležitějšího úkolu – protočit 
celé sestavy ve hře v každém zápasu. 
Co víc si přát? Na konec děkujeme 
nejen všem malým reprezentantům, 
ale především všem fanouškům, kteří 
s  námi tuto cestu absolvovali a  pod-
porovali nás. Děkujeme!

Vše důležité najdete zachyceno na 
fotografiích na barborazakova.rajce.
idnes.cz/Prebor_COS_2019.

Martin Žák,  
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Před plnými tribunami v  kuřimské 
sportovní hale naděloval nejen Mi-
kuláš, ale i naši kluci. Všem soupeřům 
naložili v sobotu 30. listopadu řádnou 
porci branek, to když se konal Miku-
lášský Ferin Cup 2019. Tohoto mezi-
národního turnaje jsme se zúčastnili 
s  jedním družstvem starších a  jedním 
mladších minižáků. Moderní sportov-
ní hala v  Kuřimi byla bezpochyby lá-
kadlem nejen pro malé sportovce, ale 
díky svému komfortu i  pro všechny  
diváky. 

Prvním krokem k  úspěchu starších 
borců byl postup ze základní tříčlenné 
skupiny. Slovenským reprezentantům 
z ŠKP Bratislava (19:3) a domácí Kuřimi B 
(21:4) však nedali sebemenší šanci a ne-
bylo pochyby, kdo se stane vítězem sku-
piny. Marek Sekanina, Dominik Štefke, 
Nicolas Prášek a  Patrik Habiger si vzali 
soupeřovu bránu tak do parády, že brzy 
dohrávali zápasy s jedním staženým hrá-
čem z  pole, aby soupeři měli možnost 
korigovat skóre. Velkou porci minut tak 
dostal i  Adam Jestřebecký, Kryštof Bu-

rian, Matyáš Konečný a  Filip Švaňhal. 
V  bráně dominoval Vítek Dvořák. Kluci 
si poradili i  se samostatnými nájezdy, 
které následovaly po každém utkání ve 
skupině a měly být jakýmsi zpestřením 
programu.

Mezitím na druhé polovině haly svá-
děli boje se soupeři mladší kluci. Viktor 
Linhart se postavil mezi tři tyče telnic-
ké brány a svými jistými zákroky výraz-
ně pomohl útočně naladěné sestavě 
Honza Kubový – Matěj Žák – Daniel 
Pytlíček – Matyáš Nezval. Kluci posílali 

MIKULÁŠSKÝ FERIN CUP V KUŘIMI
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Každoročně na podzim pořádá TJ So-
kol Telnice brigádu na úklid venkovního 
areálu sokolovny. Převážně se jedná 
o  činnosti jako hrabání listí a  jeho na-
ložení do kontejneru, případně odstra-
nění popadaných větví. V letošním roce 
jsme to stihli ještě v  měsíci listopadu, 
konkrétně v  sobotu třicátého. Tento 
poslední listopadový den nás pracující 
ve venkovním prostoru potěšil, protože 
bylo slunečné počasí. S plným odhodlá-
ní jsme se pustili do práce. Brigáda byla 
zahájena v  8.00 hodin. Postupně jsme 
se rozdělili do pracovních skupin s  in-
dividuálními úkoly, jedna skupina se za 
pomocí motorových fukarů pustila do 
dobývání napadaného listí kolem pře-
tlakové haly, druhá skupina hrabala listí 
ze zbývající části areálu sokolovny, třetí 
tým, který byl složen z  nejzdatnějších 
pracantů, přepravoval nahrabané listí 
do připraveného kontejneru. V  poled-
ne jsme byli s pracemi hotovi. Po dobu 

brigády měli brigádnici možnost občer-
stvení jak teplým nápojem, tak i něčím 
k zakousnutí. Děkujeme všem zúčastně-

ným a obci Telnice za zapůjčení motoro-
vých fukarů.

Pavel Oborný, TJ Sokol Telnice

do soupeřových branek takové nadíl-
ky, že se brzy dostali na hřiště i repre-
zentační nováčci v  telnických barvách 
Matyáš Tichák a David Švaňhal. I mlad-
ší kluci dohrávali většinu zápasů v  tří-
členné sestavě a hravě si poradili s No-
vým Veselím (19:8), slovenskou Stupa- 
vou A (12:3), chlapci z  Kuřimi (18:5) 
i Ivančicemi (17:11). Samostatné nájez-
dy po každém utkání byly jen potvrze-
ním dalších bodů do tabulky.

Postup ze skupin byl prvním krokem, 
ten druhý byl podstatně těžší. Nej-

dřív se museli starší borci jako vítězo-
vé skupiny D  utkat s  druhým týmem  
skupiny A – Žďárem nad Sázavou, kte-
rý je ale nezaskočil (19:10). Nástup do 
semifinále s  vyrovnaným soupeřem 
z Velkého Meziříčí už sliboval jinou po-
dívanou. Nakonec se stal takovým ma-
lým finále. Dlouho se oba týmy přeta-
hovaly o bodový náskok, ale vydařená 
koncovka jasně vyzněla pro naše borce 
(17:12). Na mladší kluky – vítěze pěti-
členné skupiny A – čekal v  semifinále 
tým ŠKP Bratislava. Ukázalo se, že i bez 

odpočinku, kdy kluci ihned po odehrá-
ní posledního utkání ve skupině na-
stoupili k této semifinálové bitvě, si ne-
chtěli finále nechat ujít. Bratislava ne-
dokázala najít recept na naši útočnou 
převahu (16:12), i když jsme jim nechali 
výhodu jednoho hráče v poli navíc.

Nastal okamžik pravdy. Proti mladším 
klukům se ve finále postavil tým ze So-
kolnic. Naši měli v  živé paměti finálo-
vou porážku z nedávných Přeborů ČOS. 
Vyrovnané utkání a útočná hra na obou 
stranách musela bavit všechny hlasitě 
fandící diváky. Tohle finále však bylo 
naše (16:14). Nasazení mladších kluků 
mohlo být inspirací pro kluky starší, kte-
ří na své finále čekali. A ti se inspirovat 
nechali. Po vyrovnaném začátku s  do-
mácím týmem Kuřimi A se rozjeli k ta-
kovému výkonu, že je převálcovali i se 
stažením jednoho hráče ze hry (19:15).

Při závěrečném vyhlášení tedy předal 
Mikuláš za pomoci kohouta Ferina vítěz-
né poháry našim klukům. Další odmě-
nou pro naše házenkářské naděje bylo 
řízkové pohoštění v Pekle, které nám po 
příjezdu do Telnice nachystal Seňor.

Velké díky všem, kteří nám pomohli 
s dopravou a podpořili nás svojí účas-
tí na tribuně. Momentky z  tohoto vy-
dařeného dne si můžete prohlédnout 
ve fotogalerii telnické miniházené na 
www.hazenatelnice.wbs.cz.

Martin Žák,  
oddíl házené TJ Sokol Telnice

PODZIMNÍ BRIGÁDA NA SOKOLOVNĚ
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  MLADŠÍ ŽÁCI VYHRÁLI  
CHOCO CUP 2020 V KUŘIMI –  
11. LEDNA 2020

    O POHÁR  
17. LISTOPADU

Choco Cup je mezinárodní turnaj 
v házené pro mladší žáky pořádaný 
každoročně v  Kuřimi. Letos se konal  
11. ledna 2020. Turnaj má osm účastní-
ků, hraje každý s každým ve dvou sku-
pinách A a B. Naši kluci byli zařazeni do 
skupiny A a postupně se utkali s těmi-
to týmy: Tatran Bohunice (výhra 16:8), 
MŠK Kysucké Nové Město (výhra 17:8) a 
TJ Sokol Centrum Haná (prohra 10:12). 
Za dvě výhry a jednu prohru jsme po-
stoupili ze základní skupiny z druhého 
místa a čekalo nás semifinále s vítězem 
skupiny B, což byl Tatran Litovel. V ner-
vy drásajícím boji kluci semifinále vy-
hráli 14:12, a tím pádem jsme si zajistili 

postup do finále. Tam nás čekal opět 
tým TJ Sokol Centrum Haná, náš zatím 
jediný přemožitel. Nicméně ve finále už 
kluci nezaváhali a  s přehledem vyhráli 
14:7, a  tak vyhráli celý turnaj. Moc jim 
s  trenérem děkujeme za výkon, který 
předvedli, že bojovali až do konce to-
hoto dlouhého dne.

Sestava: Štelcl Matyáš, Domša Ondřej, 
Jahoda Roman, Přerovský Denis, Habiger 
Patrik, Príhoda Nikolas, Habiher Matěj, 
Hrubša Tobiáš, Honzák Radek, Sklenář 
Daniel, Dolina Adam, Bureš Ondřej, Česal 
Jindřich, Príhoda Adam, Dvořák Ladislav.

Pavla Michellerová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

Jak už je poslední dobou tradicí, v po-
lovině listopadu probíhá na orlovně rico-
chetový turnaj „O pohár 17. listopadu“. 
Ani letos tomu nebylo jinak. Soupeřili 
mezi sebou čtyři hráči. Po základní sérii 
zápasů se shodně na 3. místě umístili 
Barbora Piknová a Tomáš Jahoda. Násle-
dovalo finále, které nám ukázalo vítěze. 
Jiří Šmerda předvedl pozoruhodný vý-
kon a  porazil Františka Hrazdíru, který 
tím pádem skončil na 2. místě. Všichni 
hráči byli na závěr odměněni podle je-
jich předvedeného výkonu. Těšíme se na 
příští rok a doufáme, že se k nám přidají 
i  další ricochetoví nadšenci. Fotografie 
z turnaje naleznete na webových strán-
kách telnického Orla www.oreltelnice.cz.

Hráči a Orel jednota Telnice

Na svátek sv. Štěpána se na orlovně 
scházívají kuželkáři, aby si zasoutěžili, 

protáhli se ve svátečním čase a popřáli si 
krásné vánoční svátky. Nejinak tomu bylo 

i o těchto Vánocích, kdy se sešlo 26 hráčů 
v  kuželně u  malého kuželkářského bet-
lému. Soutěžilo se v kategoriích žáci, ju-
nioři, ženy, muži neregistrovaní v soutěži 
a hráči hrající soutěžně kuželky. V příjem-
né vánoční atmosféře jsme mohli vidět 
snahu všech hráčů o co nejlepší výsledek. 
A kdo jednotlivé kategorie vyhrál?
Kategorie žáci: Matyáš Dvořák
Kategorie junioři: František Hrazdíra
Kategorie ženy: Alena Dvořáková
Kategorie neregistrovaní: Jiří Dvořák ml.
Kategorie registrovaní: Jiří Šimeček

Všichni účastníci byli spokojení z pří-
jemně stráveného dne, zvláště ti, kteří 
si odnášeli ocenění za medailové umís-
tění. Takže nezbývá než kuželkářsky po-
přát, ať to všem padá i v dalším roce.

Jiří Hrazdíra, účastník turnaje

TURNAJ JEDNOTLIVCŮ V KUŽELKÁCH
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  HALOVÉ MISTROVSTVÍ TELNICE OPEN 2019  
V TENISOVÉ ČTYŘHŘE

Oslavy vítěze turnaje Štěpánský turnaj se tradičně vydařil

 Letošního ročníku se zúčastnilo rekordní množství domácích tenistů

Letošní Štěpánský turnaj ve stol-
ním tenise neregistrovaných hráčů, 
který již tradičně pořádá TJ Sokol 
Telnice 26. prosince, se opět tě-
šil dobré účasti jak hráčů, tak i  pří-
tomných fanoušků. Akce byla za-
hájena v  8.30 hodin a  zúčastnilo 
se jí 21 borců z  Telnice a  blízkého  
okolí.

Zahájení turnaje patřilo již tradičně 
řediteli turnaje Tondovi Mikuláškovi. 
Seznámil přítomné borce s  pravidly 
turnaje a  rozdělením do tří základ-
ních skupin. Ve skupinách borci sehrá-
li utkání systémem každý s  každým. 

Do play-off se nominovali, ze sku- 
piny A a B tři a ze skupiny C dva nej-
lepší hráči. Play-off se sehrálo vyřazo-
vacím systémem.

Post prvního místa obsadil Jaroslav 
Sklenář, na dalších postech po tuhých 
a  velmi vyrovnaných bojích se v  po-
řadí druhý a  třetí umístili Petr Lukáš 
a Antonín Mikulášek.

Nejlépe umístění obdrželi cennou 
trofej v podobě poháru s ochranným 
nápojem. Ostatní účastníci neodešli 
také s prázdnou a byli odměněni ne-
jen dobrým pocitem ze hry, ale i něja-
kou tou drobností.

Ještě jednou gratulujeme vítězům  
a ostatním borcům děkujeme za účast. 
Poděkování patří také divákům, kteří 
přišli podpořit tuto již tradiční telnic-
kou akci. Ceny do soutěže věnovali TJ 
Sokol Telnice, firma ELITA semenářská, 
firma Agrofinal, obec Telnice, která 
také turnaj podpořila formou finanč-
ního příspěvku, a restaurace U Seňora, 
které také děkujeme za zajištění ob-
čerstvení. Děkujeme. S  přáním všeho 
dobrého v  nadcházejícím roce 2020 
se za pořadatelský tým těšíme na další 
ročník Štěpánského turnaje.

Pavel Oborný, TJ Sokol Telnice

ŠTĚPÁNSKÝ TURNAJ VE STOLNÍM TENISE



Telnický zpravodaj – únor 2020 Sport 47
Předposlední den v roce patří už tradič-

ně setkání telnických milovníků tenisu, 
tentokrát se jich sešlo téměř tři desítky, 
přičemž poskládali 14 soutěžních párů 
pro čtyřhru. Halové mistrovství Telnice 
Open 2019 tak poznalo zatím největší te-
nisové klání posledních let. Prakticky celý 
den spolu ve sportovní hale soupeřily 
dobře naladěné dvojice mladých nadějí 
i zkušených internacionálů. Pohodová at-
mosféra však převládla nad soutěživostí. 
K vidění byly skvělé momenty i překvapi-
vá řešení některých herních situací, po-
chvalu zaslouží všichni, kdo si přišli vybě-
hat vánoční cukroví a chlebíčky.

Po třech zápasech v  základní skupi-
ně se čtyři nejlepší páry nominovaly do 
play-off, ve kterém se utkaly tenisté s ak-
tuálně (u některých i  dlouhodobě) nej-
lepší formou. Finálový zápas pak nabídl 
skutečně špičkovou kvalitu, halovými 
mistry Telnice se stali favorité, dvojice 
Zdeněk Kubíček a  Karel Holčapek, kteří 

ve finále udolali pár Ivo Langer a  Fran-
tišek Křivka. Bronzovou příčku obsadili 
bratři Bohdan a Michal Uhrovi, kteří v zá-
pase o  třetí místo přehráli pár Ladislav 
Hebký a Tomáš Václavek.

Cenu útěchy si letos odnesli bratři 
František a  Václav Kroutilovi, kteří ve 
svých zápasech srdnatě čelili významně 
starší konkurenci a  svou kůži rozhodně 
„neprodali zadarmo“. Bavičem turnaje 
byl vyhlášen Michal Kašpar, kterému 
všichni také poděkovali za vynikající gu-
lášovou polévku, kterou pro účastníky 
i fanoušky turnaje připravil.

Děkujeme všem hráčům i fandům za 
přátelské sportovní prostředí, které si 
sami 30. prosince 2019 připravili, díky 
také našemu kuchaři-baviči, který ne-
zištně všechny svým kulinářským umě-
ním potěšil. Moc díky také všem mla-
dým i starším podavačům míčků, foto-
grafovi Jiřímu Roznosovi a  restauraci 
U Seňora za jejich celodenní službu.  FK

Stříbrný tým – Ministranti Telnice

Vítězný pár Karel Holčapek  
a Zděnek Kubíček

Letošního Dětského futsalového 
turnaje se v sobotu 18. ledna 2020 zú-
častnilo osm týmů, přičemž loňský titul 
obhajovali futsalisté z  Těšan. Telnické 
týmy se potýkaly se souběhem něko-
lika sportovních akcí, takže se musely 
nejdříve poprat se svými sestavami. Už 
proto jsou jejich letošní výsledky na 
tomto turnaji velkým úspěchem.

Sokol Telnice A měl oproti soupeřům 
poměrně mladý tým, přesto však své zá-
pasy hrál velmi vyrovnaně, a když pro-
hrál, tak se ctí jen o jeden gól. V zápase 
o 5. místo s  favorizovanými Řečkovice-
mi pak dostali gól v poslední sekundě, 
a ten opravdu stál zato – po rozehrávce 
rohu to řečkovický útočník trefil fantas-
ticky a hlavně nechytatelně z voleje. To 
ministranti své zápasy dvakrát vyhráli 
až na penalty a ačkoliv nebyli příliš pro-
duktivní v  běžné hrací době, dokázali 
se probojovat až do finále, kde podlehli 
nešťastným gólem 1:0 favoritovi z  Pra-
ce. Nicméně tak obhájili své loňské stří-
brné maximum. 

Z telnických týmů si individuální oce-
nění odnesli Martin Flajšinger (Minist-
ranti Telnice) jako nejlepší hráč turnaje 
(4x hráč zápasu) a  Markéta Kroutilová 
(nejlepší hráčka).

Velké díky patří všem účastníkům za 
fair play hru, spravedlivému rozhodčí-
mu Michalu Heroldovi i všem, kteří jak-
koliv pomohli s organizací. Za spoluprá-
ci děkujeme restauraci U Seňora.

Konečné pořadí:
1. SK Prace 5. Orel Řečkovice
2. Ministranti Telnice 6. Sokol Telnice
3. Sokol Křtiny 7. Sokol Těšany
4. SK Blučina 8. SK Tuřany
Nejlepší střelec: Jakub Šťourač (So-
kol Křtiny) • Nejlepší nahrávač: Lukáš 
Prosecký (SK Prace) • Nejlepší brankář:  
Jakub Jegla (SK Prace) • Nejlepší hráč: 
Martin Flajšinger (Ministranti Telnice) • 
Nejlepší hráčka: Markéta Kroutilová (So-
kol Telnice) • Mimořádné ocenění: Ond-
řej Odehnal, Filip Hruška (SK Tuřany)

Složení telnických týmů:
Sokol Telnice: Václav Kroutil (b), David 

Bartl (c), Lukáš Kučera, Jakub Václavek, 
Markéta Kroutilová, Šimon Křen, Nico-
las Prášek, Alex Borýsek, trenéři Tomáš 
Václavek, Aleš Kučera.

Ministranti Telnice: Václav Kroutil (b), 
Martin Flajšinger (c), Tadeáš Bednář, 
František Kroutil ml., Ondřej Zapletal, 
Stanislav Beran, Čenislav Beran, Bene-
dikt Otto Tesařík, Tomáš Blažek, trenér 
František Kroutil st.

Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice

DĚTSKÝ FUTSALOVÝ TURNAJ
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Na tři stovky ministrantů se sjely 
v  neděli 19. ledna 2020 do sportovní 
haly, sokolovny a  orlovny, aby roze-
hrály snad největší sportovní minist-
rantský turnaj v České republice – není 
nám známo, že by se na jednom místě 
odehrál turnaj větších rozměrů. Místní 
dobrovolníci z  modřického děkanátu 
přistoupili k  organizaci turnaje s  po-
korou k  tak velkému počtu účastníků 
(38 týmů ve třech věkových katego-
riích) a  díky Bohu vše dobře dopad-
lo. A  to i  přesto, že cestou na turnaj 
bylo jedno osobní auto s  ministranty 
účastníkem vážné dopravní neho-
dy, žádné vážnější zranění se během 
hry už nikomu nepřihodilo. Po celou 
dobu panovala mezi všemi přátelská 
atmosféra a samozřejmě nechybělo 
zdravé hecování. Každý návštěvník 
hned poznal, že se před ním odehrává 
ministrantská akce. Bouřlivé fandění, 
vysoké nasazení, ale i  fair play pří-
stup a slzy smutku, to všechno tu bylo  
s námi.

Po úvodním poledním požehnání, 
které pronesl pan děkan Jan Nekuda, 
se týmy rozdělily na jednotlivá spor-
toviště podle věku a  utkaly se spolu 
v šesti odpoledních hodinách v soubo-

ji o každý míček, branku, o velké vítěz-
ství. Vítězem však není jen ten, kdo jím 
byl podle konečného pořadí vyhlášen, 
ale i  ten, kdo v chladném dni neseděl 
doma u  počítače, mobilu či televize 
a přišel mezi nás. Díky všem za krásné 
odpoledne plné soutěživého vzrušení, 

setkání dobrých lidí. Závěrem všem 
přítomným společně požehnali pan 
viceděkan Petr Hošek z Újezda u Brna, 
okrskový litomyšlský vikář Josef Mat-
ras z Bystrého, místní pan farář Oldřich 
Chocholáč a salesián Ladislav Kozubík 
ze Sebranic.

MINISTRANTSKÝ FLORBALOVÝ TURNAJ

Spokojený nejlepší střelec turnaje  Petr Gabrhel ml.

Letos se nás v Telnici sešlo opravdu hodně
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KONEČNÉ POŘADÍ:
Kategorie I. stupeň ZŠ

 1. Újezd u Brna A
 2. Slavkov u Brna A
 3. Telnice A
 4. Bystré A
 5. Měnín
 6. Křenovice (Vlci z Gubbia)
 7. Šlapanice A
 8. PoŠuKov A
 9. Osová Bítýška A
10. Ořechov A
11. Sebranice-Telnice
12. Líšeň B
13. Zbraslav
14. Osová Bítýška B
15. Líšeň A

Nejlepší střelec: Petr Gabrhel (Telnice A)
Nejlepší nahrávač: Richard Gach  

(Slavkov u Brna A)
Nejlepší brankář: Prokop Lhotecký 

(Ořechov A)

Kategorie II. stupeň ZŠ
 1. Újezd u Brna B
 2. Tvarožná
 3. PoŠuKov B
 4. Ořechov B
 5. Syrovice
 6. Šlapanice B
 7. Sebranice
 8. Bystré B
 9. Slavkov u Brna B
10. Líšeň C
11. Telnice B
12.  Tardigrada A  

(kluci od sv. Tomáše v Brně)
13. Žabovřesky A

Nejlepší střelec: Martin Flajšinger 
(Újezd u Brna B)

Nejlepší nahrávač: Martin Flajšinger 
(Újezd u Brna B)

Nejlepší brankář: Filip Sedláček  
(Šlapanice B)

Kategorie Staří pardálové (SŠ/VŠ)
 1. Šlapanice C
 2. Tvarožná B
 3. PoŠuKov C
 4. Slavkov u Brna C
 5. Osová Bítýška B
 6.  Tardigrada B  

(kluci od sv. Tomáše v Brně)
 7. Sebranice
 8. Újezd u Brna C
 9. Telnice C
10. Žabovřesky B

Nejlepší střelec: Ondřej Mlčoch  
(Slavkov u Brna C)

Nejlepší nahrávač: Josef Sedláček  
(Šlapanice C)

Nejlepší brankář: bratr Dominik  
(Telnice C)

Mimořádné ocenění: Petr Marek  
(PoŠuKov C)

Výsledkově nejúspěšnější farností se 
stal Újezd u Brna. Z telnických týmů se 
žádný „neztratil“, kluci a holky (děkuje-
me za personální výpomoc) bojovali 
srdnatě. Nejúspěšnější z  nich byl na-
konec nejmladší tým Telnice A, který 
ve složení Petr Gabrhel ml. (c), bratři 
Standa a Čenda Beranovi, bratranci To-
máš a Jakub Blažek získali krásné třetí 

místo a  odnesli si po zásluze pohár 
a  bronzové medaile. Všichni už dobře 
vědí, jaké je to bojovat s těžkými sou-
peři, ale i  sami se sebou. Zvládli to. 
Chvála jim za to. Z individuálních oce-
nění si pochvalu zaslouží Petr Gabrhel 
(Telnice A) za nejlepšího střelce (nedo-
stižných 21 gólů v 6 zápasech!) a kapu-
cínský bratr Dominik, který posílil Tel-

nici C v brance a získal titul nejlepšího  
brankáře.

Děkujeme obci i  místnímu Sokolu 
a Orlu za zapůjčení sportovišť, restau-
racím U Seňora a Orlovna za vynikající 
občerstvení, všem ochotným a  obě-
tavým rozhodčím a  organizátorům 
za spolupráci, a  především Bohu za 
ochranu a přízeň, byl mezi námi.

František Kroutil, jménem všech organizátorů z modřického děkanátu
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  150 ROKŮ OD ZALOŽENÍ TĚLOCVIČNÉHO SPOLKU  
PANÍ A DÍVEK PRAŽSKÝCH

Zdravím všechny sokolským pozdra-
vem Nazdar! Tak jako k Telnici patří háze-
ná, určitě mně dáte za pravdu, že cvičení 
žákyň na sokolovnu také patří. Jde o cvi-
čení všestrannosti. Sportovní všestran-
nost je hlavní náplní každé tělocvičné 
jednoty. I  náš Sokol na tyto tradice na-
vazuje.  A tak se s  dětmi hýbeme nejen 
v  tělocvičně na nářadí, ale také venku, 
kde je plno příležitostí. Ráda bych po-
chválila naše telnické děti, které jsou 
velmi šikovné a nebojí se žádných novi-
nek. Je vidět, že si poradí nejen s počíta-
či a mobily, ale i s kotouly, stojkou nebo 
cvičením na kruzích či trampolíně. A co 
teprve, když se hrají pašeráci nebo vyzý-
vaná. A tak všem do roku 2020 přeji krás-
né dny a  splněná přání. Mimochodem, 
pokud by některá maminka (nemusí to 
být jen maminka) měla přání stát se cvi-
čitelkou v Sokole, velmi rádi ji přivítáme. 
Dnešnímu cvičení Nazdar! Příští cvičení 
je ve čtvrtek v 17 hodin.

Lenka Formánková,  
cvičitelka TJ Sokol Telnice

V  listopadu loňského roku uplynu-
lo 150 roků od okamžiku, kdy byl za-
ložen Tělocvičný spolek paní a  dívek 
pražských (samotný Sokol byl založen  
15. února 1862). Prvními cvičitelkami 
byly Klemeňa Hanušová, Kateřina Füg-
nerová, Renata Tyršová a  mnoho dal-
ších. Roku 1869 měl spolek 27 zaklá-
dajících členek, 68 přispívajících a  22 
činných. Postupně se stav zvyšoval 
a přibyly také žákyně. V roce 1882 při 
dvanáctiletém trvání spolku se počty 
mnohonásobně zvýšily. Jmění spolku 
v té době vzrostlo z 311 zlatých na 789 

zlatých. Záleželo na příspěvcích a pod-
poře napříč lidmi a  městem Prahou. 
Spolky se začínaly zakládat i v dalších 
městech, žen a  dívek přibývalo. Uvě-
domme si, že až do roku 1918 jsme žili 
v monarchii Rakouska-Uherska. V roce 
1895 na III. všesokolském sletu bylo no-
vinkou cvičení dorostu. O šest let poz-
ději (na IV. všesokolském sletu) se tak 
poprvé představily a divákům ukázaly 
již ženy se svojí skladbou. Na tu dobu to 
byla věc odvážná, vždyť ve společnos-
ti převládaly předsudky proti cvičení 
žen. Bylo taky nutné vytvořit cvičební 

úbor. První vystoupení na sletu v roce 
1891 s kužely se nakonec vydařilo. Pů-
vodně se počítalo s asi pěti sty cvičen-
kami, konečné číslo se ale zastavilo na 
počtu 887 přihlášených z 65 ženských  
odborů.

Krásné verše zazněly z  úst dr. Karla 
Pippicha v Praze při příležitosti první-
ho veřejného cvičení českých tělocvič-
ných spolků a ženských odborů. Odrá-
ží se v nich vlastně všechno, čím tyto 
organizace žily, protože vedle sportov-
ní činnosti plnily zároveň i další funk-
ce výchovné a  osvětové, orientované 

V každé dědině lidé dávají svým 
sousedům přezdívky. Nejčastěji asi  
proto, aby se od sebe rozeznali lidé 
stejného jména nebo příjmení, aby 
se rozeznali příbuzní. Někdy i  pro-
to, že si ve spojitosti s  někým pa-
matujeme na nějakou zajímavou 
nebo veselou příhodu z  jeho živo-
ta. Budete vědět, kdo jsou nebo  
byli tito?

DNEŠNÍMU CVIČENÍ NAZDAR!

ZNÁMÉ I NEZNÁMÉ TELNICKÉ PŘEZDÍVKY
• 

Některé přezdívky jsou už více než sto 
let staré, některé se ještě dodnes pou-
žívají. Kolik jste jich poznali? Správné 
odpovědi najdete na straně 52. Pokud 
znáte ještě nějaké jiné přezdívky, které 
tu nezazněly, napište o nich do příštího 
zpravodaje.

Stanislava Böhmová

 Poldovi 
Estonci 
Barnabášovi 
Putrtál 
Kuža 
Rachota 
Bancóchovi 
Žabák 
Chládkovi 
Ícik a Myška 

Šedý vlk 
Vichr 
Pekyn 
Švadlenka 
Živočich 
Frbek 
Lambertka 
Cín 
Parlament 
Jeniko
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V  návaznosti na minulé vydání Tel-
nického zpravodaje přinášíme v  du-
chu zapomenutých telnických tradic 
další písničku z  Pernovy kroniky. Mů-

žete si ji sami zazpívat a připomenout 
si nářečí, kterým se kdysi u nás běžně 
mluvilo.

Iva Jahodová

stejně jako v mužském Sokole výrazně 
česky. V poslední řádce se však objevu-
je i rovnost žen, tedy další aspekt, kte-
rý sem přistupuje ještě navíc a stává se 
jedním z nejdůležitějších.
…Tak vítejte, družky, v čety se stavte, 
na červenobílém praporu dnes 
znak slávy a síly nadšeně zdravte, 
náš stříbrný lev se do výše vznes 
a vesele zavlaj praporec ten 
nad sesterskou láskou,  
                                 nad rovností žen!...

Cvičení žen se stalo i na následujících 
sletech součástí programu. Během dal-
ších let se počty žen zvyšovaly, na po-
sledním sletu v roce 2018 se ženy před-
vedly již v mnoha skladbách. 

Hned od založení telnického Sokola 
v roce 1909 (v loňském roce 110 let tr-
vání) si členové z  řad mužů pořizovali 
sokolské kroje. V roce 1924 bylo ze staré 
červené opony ušito několik košil pro 
žáky. V roce 1926 na VIII. všesokolském 
sletu na novém Strahově z  telnického 

Sokola kromě 12 mužů a 10 dorosten-
ců cvičilo poprvé 7 žen a 4 dorostenky. 
V  roce 1929 si už některé telnické so-
kolky pořídily slavnostní kroj „Libuše“. 
První telnickou náčelnicí byla v  letech 
1917–1920 Maryška Kramářová. Násle-
dovaly ji další. Mezi oblíbenými cviči-
telkami byla známa Helenka Hekelová, 
která ale v mladém věku zemřela. To je 
alespoň v  kostce k  ženskému cvičení 
v Sokole.

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

Pozvánka na VI. všesokolský slet 
v roce 1912

Ženy pražského Sokola s kužely

  DALŠÍ PÍSNIČKA 
Z PERNOVY  
KRONIKY
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ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY

ZNÁMÉ I NEZNÁMÉ TELNICKÉ PŘEZDÍVKY – ŘEŠENÍ

MOJE NEMOC
O  prázdninách jsem byla nemocná. 

Měla jsem spálu. Byla jsem na ulici. 
Paní Jurková řekla mamince, že mám 
spálu. Druhý den šla maminka se mnou 
k  lékaři. Pan doktor mně řekl, abych 
byla šest neděl doma, že nesmím cho-
dit na ulici. Byla jsem doma a  ležela 
jsem v  posteli. Když svítilo slunce, šla 
jsem se podívat do zahrady. Jak cho-
dily děti do školy, dívala jsem se na  
ně oknem.

Marie Zelená, 6. šk. rok, 1932

MOJE NEMOC
Na jaře jsem měla záškrt. Začalo mne 

bolet v krku. Musela jsem si hned klok-
tat. Dostala jsem horečku. Maminka po-
slala pro lékaře. Večer přijel lékař a dal 
mi injekci. Doporučil mně kloktat. Ne-
moc se mně horšila. Tatínek šel zatele-
fonovat do Sokolnic pro babičku. Babič-
ka přijela v  noci o  jedenácti hodinách. 
Řekla mamince, že to se mnou není tak 
špatné. Dala mně dvě lžíce citronové 
šťávy. Potom jsem se začala dusiti. Ba-
bička mi dala lžíci petroleje. Já jsem to 
polkla. V  poledne mně maminka dala 
polévku. Potom jsem vrhla. Bylo mně 
stále lépe. Chodila jsem s  babičkou na 
procházku. Po uzdravení jsem šla do 
školy. 

Anežka Jurková, 5. šk. rok, 1932

O ŠKODLIVOSTI KOUŘENÍ
Mnozí nerozumní lidé si podkopávají 

zdraví kouřením. Kouření jest nepěkný 
zvyk a zároveň škodlivý. Tabák obsahuje 
prudký jed nikotin. Jen kapka nikotinu 
by otrávila živočicha. Nikotin působí 
zhoubně na plíce, žaludek i nervy. Kdo 
si kouření navykl, velmi těžko odvy-
ká. Kuřák prokouří mnoho peněz, za 
které by si mohl po letech koupit pěk-
ný dům. Kouření není pěkné u  mužů, 

ale ohyzdnější jest u  žen. Neučte se  
kouřiti! 

Alžběta Pešlová, 8. šk. rok, 1930

MOJE NEMOC
Jednou jsem byla nemocná, měla 

jsem nemoc zvanou tanec svaté-
ho Víta. Maminka dala mně obklady 
a  teploměr. Za chvilku mně maminka 
oddělala teploměr a  měla jsem až 42 
stupňů horečky. Druhý den jel tatínek 
pro lékaře. Když přijel, tak mi dal injekci 
a měřil mne. Jak viděl, že mám takovou 
horečku, tak mi předepsal léky a  řekl 
mamince, aby mě dali do vřelé vody, 
co vydržím.

L. Králová, 8. šk. rok, 1932

JAK SI ZACHOVÁM ZDRAVÍ
Říká se: Zdraví je největší poklad. 

Zdravý člověk netuší, jak velký poklad 
má. Za peníze můžeme koupit různé 
užitečné věci, ale zdraví nikoliv. Proto si 
zdraví šetřím. Dbám čistoty těla i v pří-
bytku. Každý den si umývám ruce, obli-
čej, krk a uši. Jednou za týden se vykou-
pu. Doma každý den vyvětráme, zame-
teme. Jednou za týden umýváme země. 
Také se hodně pohybuji na čerstvém 
vzduchu a  slunci. Slunce ničí chorobo-
plodné zárodky. Nadarmo se neříká: 
Kam nechodí slunce, tam chodí lékař. 
Také tělocvik a  sport slouží ku zdraví. 
V  létě se koupeme, v  zimě sáňkujeme 
a chodíme do cvičení. Dobrou výživou 
také tělo sílí. Proto stravu měníme. Ne-
přejídáme se. Zdraví si šetřím. Střežím 
se lihovin.

Marie Sklenářová, 6. šk. rok, 1929

JAK SI CHRÁNÍM ZDRAVÍ
Zdraví jest největší poklad. Všech-

ny potřebné věci si můžeme koupiti 
za peníze, jen zdraví ne. Mnohý člověk 
si zdraví neváží. Až onemocní, potom 
pozná, co ztratil. Každý den si umývám 

ruce, krk, uši, obličej a nohy. Ráno vět-
ráme. Každou sobotu umýváme zem 
a utíráme prach. Jednou za půl roku bí-
líme světnice. Šaty si každý den čistím 
a kartáčuji. Obuv mám také vždy čistou. 
Také ve třídě dbám čistoty. Než vstou-
pím do třídy, řádně si očistím obuv. Ve 
třídě nepohazuji papírů. Tělu velmi pro-
spívá čerstvý vzduch, tělocvik a slunce. 
Slunce jest lékařem všech nemocí. Říká 
se: Kam nemůže slunce, tam chodí lé-
kař. Dbám správné životosprávy. Nepře-
cpávám se. Na noc nejím, poněvadž se 
obtěžuje žaludek. Žaludku také škodí 
lihoviny. Varuji se vzíti do úst lihoviny. 
Zdravý člověk jest mnohem statnější 
než mnohý milionář. 

J. Rozkydalová, 7. šk. rok, 1929

ZDRAVÍ
Zdraví je největší poklad na světě. 

Za peníze si můžeme koupit mnohé 
potřebné věci, ale zdraví nikoliv. Kdo 
zdraví má, ani neví jaký velký poklad 
má. Kdo zdraví pozbyl, těžko ho nabý-
vá. Proto zdraví budu šetřiti. Ku zdraví 
je potřeba čistoty. Každý den si umyj 
obličej, ruce, krk a  prsa. Jednou týd-
ně se vykoupu. Nestrpím na rukou 
dlouhých nehtů. Často si vyklepu šaty. 
Doma dbáme taky čistoty. Maminka 
nerada vidí, když pohazuji na zem pa-
píry. Každý den zametáme a  větráme. 
Z nábytku utíráme prach. Jednou týd-
ně umýváme podlahy. Vzduch je po-
třebný k dýchání. Proto je dobře pohy-
bovat se na čerstvém vzduchu, zvláště 
dětem. Slunce je nejlepší lék od každé 
nemoci. Proto se nadarmo neříká: Kam 
nechodí slunce, tam chodí lékař. Budu 
střídmě jísti. V  jídle si nebudu vybírat. 
Nebudu se otravovat alkoholem nebo 
nikotinem.

Terezie Vlachová, 6. šk. rok, 1929

Připravila Marta Klanicová

Správné odpovědi (s uvedením dneš-
ních názvů ulic) jsou tyto:
Poldovi – rodina Hrdličkova  

(ul. V dědině), podle jména Leopolda 
Hrdličky

Estonci – rodina Sekaninova  
(ul. Za sokolovnou), podle písmene eS

Barnabášovi – rodina Barnabáše  
Veselého (ul. V dědině)

Putrtál – Jan Mrkvica (ul. V dědině)
Kuža – František Pešl (protože často  

chodíval bosky), později také  
Jaroslav Mrkvica (ul. V dědině)

Rachota – Tomáš Sklenář  
(ul. V dědině)

Bancóchovi – rodina Mrkvicova  
(ul. Za sokolovnou)

Žabák – Josef Prax (ul. V dědině)

Chládkovi – Antonín a Marie Jahodovi 
(ul. V dědině, srdečně zvali kolemjdoucí 
na posezení do chládku jejich stromů 
před domem)

Ícik a Myška – kronikář Jindřich Svoboda 
a jeho manželka a učitelka Marie  
Svobodová (ul. Brněnská)

Šedý vlk – Ludvík Tichý (ul. Palackého, 
bývalý vedoucí telnické Včely)
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Antonín „Chládek“ Jahoda se svým synem Antonínem a koňmi u jejich stodoly 
na začátku ulice Draha (1930)

Vichr – František Vykouřil (ul. Palackého, 
dříve pracoval u Brně u Vichra)

Pekyn – Jan Jeniš st. (ul. Palackého) 
a Vladimír Hrouzek (ul. V dědině),  
oba pekaři

Švadlenka – Marie Mrkvicová  
(Růžová ul.)

Živočich – Zdeněk Životský  
(ul. Za sokolovnou)

Frbek – Tomáš Jedounek (ul. V dědině) – 
otec Josefa Jedounka

Lambertka – Františka Konečná  
(ul. V dědině, manželka zvoníka  
Lamberta Konečného)

Cín – Jan Vykouřil (ul. Za sokolovnou)
Parlament – rodina Danielova (V dědině, 

přízvisko podle toho, že to byla velká 
rodina – 11 dětí, jako v parlamentu)

Jeniko – Jan Mrkvica  
(Masarykovo nám. – ulička)

Stanislava Böhmová

DATUM NÁZEV AKTIVITY POŘADATEL MÍSTO

14. února Oldies party Svatý Valentýn Restaurace U Laštůvků Restaurace U Laštůvků

15. února Sportovní ples Házenkáři Sokola Telnice Sokolovna

22. února Ostatkový průvod masek SDH Telnice Telnice

23. února Tradiční krojované ostatky Orel jednota Telnice Orlovna

25. února Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

29. února Futsalový turnaj 
O pohár starosty obce Telnice Obec Telnice Sportovní hala

1. března Beseda s P. Oldřichem Chocholáčem 
o OH v Pchjongčchangu Obec Telnice Restaurace U Laštůvků

7. března Přednáška Východní Kanada Obec Telnice Restaurace U Laštůvků

10. března Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

14. března Burza jarního a letního oblečení atd. TJ Sokol Telnice Sokolovna

15. března Házená muži II. liga, 
Sokol Telnice vs. SHC Maloměřice Oddíl házené TJ Sokol Telnice Sportovní hala

17. března Exkurze v rajhradském archivu Obec Telnice Rajhrad

21. března Očkování psů MVDr. Ondřej Ryba Parkoviště u sokolovny

28. března Dívčí olympiáda Modřické děkanství Kostel, sokolovna, orlovna

29. března Házená muži II. liga, 
Sokol Telnice vs. SK Kuřim Oddíl házené TJ Sokol Telnice Sportovní hala

4. dubna Jarní brigáda v ZŠ a MŠ ZŠ a MŠ Telnice ZŠ a MŠ

11. dubna Velikonoční turnaj ve stolním fotbálku Restaurace U Laštůvků Restaurace U Laštůvků

TELNICKÉ AKCE DO VELIKONOC 2020
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Házenkáři Sokola Telnice
si Vás srdečně dovolují pozvat na

Tentokrát ve stylu 
 

“PLES JAKO PLES”

 v sobotu 15. února 2020 od 20 hodin

K tanci a poslechu hraje hudební skupina Hamrla Boys

Akce je realizována 
za podpory obce Telnice

Š

FORMÍŘ - TRUHLÁŘ

Požadujeme středoškolské vzdělání nebo výuční list .
Dále požadujeme:fyzickou zdatnost.
Práce probíhá v jednosměnném provozu.
Atraktivní pracovní prostředí v  novém firemním areálu.
Nástupní měsíční mzda 27 000 Kč hrubého.

Kontaktujte nás na telefonním čísle +420 543 212 142

nebo na e-mailu hr@dakobrno.cz

DAKO Brno, spol. s r.o. Křenovská 333, Prace 664 58

PRACOVNÍK VE VÝROBĚ BETONOVÉHO ZBOŽÍ

a
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CESTOVATELSKÁ PŘEDNÁŠKA MANŽELŮ  POULÍKOVÝCH

VELKÝ SALONEK RESTAURACE U LAŠTŮVKŮ

Pojďte si s námi poslechnout tlukot srdce Matky Země! I když projedeme jen kousíček této obrovské země,
cesta to bude dlouhá. Od anglicky mluvící provincie Ontario až do francouzského Québecu. Čeká nás také
jeden z našich největších cestovatelských zážitků, pobyt v indiánské rezervaci na poloostrově Bruce a víkend
strávený s Indiány na festivalu Pow Wow.

SOBOTA 7. BŘEZNA OD 17:30 HODIN
vstupné dobrovolné
drobné občerstvení zajištěno

srdečně zve Obec Telnice
www.telnice.cz

Telnické maminky ve spolupráci
s TJ Sokol Telnice pořádají

B U R Z U
jarního a letního oblečení, sportovních potřeb, kočárků

v     SOBOTU 14.3.2020 od 11:00 do 14:00 hod.
v sokolovně v Telnici

Příjem věcí k prodeji sobota 14.3.         8:00 -   9:30 hod.
Prodej sobota 14.3. 11:00 - 14:00 hod.
Výdej neprodaných věcí a vyúčtování sobota 14.3. 18:30 - 19:30 hod.

PRO PRODÁVAJÍCÍ
Prodej  probíhá  pod  registračními  čísly,  která  spolu  s  dalšími  podrobnými  informacemi
získáte na e-mailu: ivadonovalova@seznam.cz.
Registrace prodávajících je do neděle 8.3.2020 nebo do naplnění kapacity, proto s registrací
neváhejte. Žádné procento z prodeje, jak bývá obvyklé na jiných burzách, vybíráno nebude.
Příspěvek  na akci  je  1  Kč  za  1  kus  oblečení.  U větších  věcí  jako  jsou kočárky,  kola,
odrážedla atd. + hračky je to 10,- Kč za 1 věc. Výtěžek bude věnován TJ Sokol Telnice.
PRO NAKUPUJÍCÍ
Žádné vstupné na burzu vybíráno není. Přijďte se podívat a nakupte levně  bazárkové
věci pro Vaše děti. Musíte přijít s dětmi? Žádný problém. Pro děti bude přichystaný malý
dětský koutek.

Bližší informace podá: Iva Donovalová, e-mail: ivadonovalova@seznam.cz  , 774 440 242
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Osada Borek stojí poblíž vesnice Budislav, která se nachází na okraji přírodní rezervace 
Toulovcovy Maštale, 15 km jihozápadním směrem od města Litomyšl a 18 km jižním 
směrem od Vysokého Mýta. Zdejší krajina je charakteristická zvláštními kamennými 

útvary, plná lesů a krásné přírody… Na tábor srdečně zveme ministranty a další kluky 
školního věku. Více informací získáte na e-mailu: frantisek.kroutil@email.cz, 

případně na telefonním čísle: 725 33 00 44. Uzávěrka přihlášek: 13. května 2020.



Vánoční minitrhy



Halové mistrovství Telnice v tenisové čtyřhře


